
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر اباغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه اباغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی اباغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

 نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشــتی اعام 
کرد که در کل کشور باید مرغ با قیمت مصوب ۲۴ هزار و ۹۰۰ 
تومان توزیع شود و اگر چنین اتفاقی نمی افتد سیستم توزیع با 

مشکاتی همراه است.
حبیب اســداه  نژاد با بیان اینکه همه مرغداران مرغ زنده 
را با قیمت هر کیلو ۱۷ هزار و ۱۰۰ تومان تحویل کشــتارگاه 
می دهند و این رقم در برخی استان ها کمتر هم می شود، گفت: 
بنابراین در کل کشــور باید مرغ با قیمت مصوب توزیع شود و 
هیچ فروشــگاهی مجاز به فروش مرغ بااتر از ۲۴ هزار و ۹۰۰ 
تومان نیست. اگر چنین موضوعی در حال وقوع است، سیستم 

توزیع همچنان مشکل دارد.
وی ادامه داد: براســاس آنالیزهایی که انجام داده بودیم نرخ 
مصوب مرغ باید بیشتر از این مقدار می شد ولی چون بازار نیازمند 
ثبات بود تولیدکنندگان قیمت مصوب را پذیرفتند و آن را اجرا 
می کنند؛ اما موضوعی که باید به آن توجه شــود قیمت جوجه 
یک روزه است که به بیش از ۶۰۰۰ تومان رسیده است و با قیمت 
مصوب ۴۲۰۰ تومان به دست تولید کننده نمی رسد؛ در حالی 
که قیمت جوجه یک روزه بر مرغ حدود ۷ درصد اثر تورمی دارد.

نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشــتی کشور 
اضافه کرد: همچنان نهاده با ۱۰ تا ۱۵ روز تأخیر به دست مرغدار 

می رسد که این مشکل هم باید حل شود.
وی در پاســخ به این سؤال که آیا تخصیص ۱۰۰ درصدی 
ذرت و کنجاله سویای دولتی تا ۵۰ روز به واحدهای مرغداری 
مشــکات مرغداران را در تأمین نهاده حل کرده است یا خیر؟ 
گفــت: تخصیص این مقدار نهاده در یک بازه زمانی مشــخص 
اقدام فنی و کارشناسی نیست و با تخلیه واحدهای مرغداری در 
۵۰ روز موافق نیستیم، زیرا تخلیه به شرایط واحدهای تولیدی 
و کیفیت نهاده بســتگی دارد و نسخه واحدی نیست که بتوان 

برای همه مرغداری ها اجرا کرد.
اســداه  نژاد افزود: در برخی استان ها مرغ در بازه ۴۰ تا ۴۲ 
روز به وزن مناســب می رسد و واحد قابلیت تخلیه دارد، برخی 
استان ها نیز ممکن است کیفیت نهاده یا شرایط محیطی باعث 
شود مرغ دیرتر به وزن مناسب برسد. یعنی شرایط تولید زمان 
تخلیه را مشــخص می کند، اگرچه همین مصوبه تخلیه در ۵۰ 

روز هم در برخی استان ها اجرا نمی شود.
وی در ادامه تصریح کرد: اگر مرغی مثاً در ۴۰ روز به وزن 
ایده آل برسد و تا ۵۰ روز به آن دان داده شود این نهاده تبدیل 
به کود شده و صرفه اقتصادی ندارد. اگر هم مرغدار نهاده اضافی 
را نگه دارد که ممکن است بازار سیاه نهاده ایجاد شود. بنابراین 

سهمیه نهاده دامی باید براساس نیاز مرغداران باشد.
نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشــتی کشور 
بــا بیان اینکه در حال حاضر بیش از ۵ کیلوگرم نهاده برای هر 
قطعه مرغ به مرغــداران تعلق می گیرد، گفت: برای هر مرغ ۴ 
کیلو و ٨۰۰ گرم تا ۵ کیلو نهاده کافی اســت؛ یعنی باید سهم 
نهاده کاهش یابد و از آن طرف زمان تخلیه واحدهای مرغداری 

به تولیدکنندگان واگذار شود.
در همین حال وزارت جهاد کشــاورزی موضوع توقف ثبت 
سفارش نهاده های دامی را که توسط یکی از اعضای اتاق بازرگانی 

تهران مطرح شده بود، رد کرد.
کاوه زرگــران، عضو اتاق بازرگانی تهران اعام کرده بود که 
از ۲۰ اســفندماه تاکنون به دلیل جابه جایی اختیارات از وزارت 
صنعــت، معدن و تجارت )صمت( به وزارت جهاد کشــاورزی، 
هیچ ثبت سفارشی در حوزه نهاده ها انجام نشده و حتی برخی 
محموله هایی که وارد شده نیز به دلیل نقص مدارک و مشخص 
نبودن نهاد متولی، امکان پهلوگیری و تخلیه نیافته اند و به دلیل 
وجود بوروکراسی دولتی، واردات نهاده ها توسط بخش خصوصی 

مختل شده است.
 وی همچنین در بخشــی از صحبت هایش به این موضوع 
اشاره کرده بود که تأمین نهاده ها و واردات آن مانند گذشته در 
شرایط معمول به سر نمی برد و از حدود یک ماه گذشته به دلیل 
جابه جایی اختیارات از وزارت صمت به وزارت جهاد کشاورزی 
هیچ ثبت سفارشی در حوزه نهاده ها انجام نشده است. به گفته 
وی این توقف یک ماهه در روند ثبت ســفارش، آثار خود را در 
ماه های آینده نشان خواهد داد و احتمااً وضعیت تولید مرغ در 

هفته های آتی دچار مشکل خواهد شد.
صحبت های این عضو اتاق بازرگانی تهران اما با واکنش وزارت 
جهاد کشــاورزی همراه شد و سرپرست دفتر خدمات بازرگانی 
معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی ضمن رد ادعای 
توقف ثبت سفارش نهاده های دامی اعام کرد که ثبت سفارش 
نهاده های دامی متوقف نشده بلکه در مقطعی وزارت صمت این 
کار را انجــام می داد و هم اکنون ادامــه این کار را وزارت جهاد 
کشــاورزی انجام می دهد. ازم به ذکر اســت که پیش تر ثبت 
ســفارش واردات نهاده های دامی و پیگیری امور مرتبط با آن 
در وزارت صمت انجام می شد که در اسفندماه سال گذشته این 

وظیفه به وزارت جهاد کشاورزی واگذار شد.
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نرخسودبانکیرارعایتنکنید،جریمهمیشوید
وزارت اقتصاد خطاب به 12 بانک:

بانک های کشور درصورت دریافت و پرداخت سود بااتر از نرخ مصوب با مالیات جریمه 
می شــوند. در روز ۲۱ فروردین ماه وزیراموراقتصادی و دارایی درنامه ای خطاب به ۱۲ 
مدیرعامل بانکی تحت نظارت این وزارتخانه )ملی، سپه، مسکن، کشاورزی، ملت، تجارت، 
صادرات، رفاه، توسعه تعاون، پست بانک، صنعت و معدن و توسعه صادرات(، هشدار داد 
اگر بانک ها نرخ مصوب شورای پول و اعتبار را رعایت نکنند، باید جریمه مالیاتی پرداخت 
کنند. فرهاد دژپسند دراین نامه اعام کرده است: با توجه به لزوم حمایت از تولید در 
راستای تحقق شعار سال و پیرو تأکیدات قبلی، بانک ها موظف به رعایت دقیق نرخ های 

سود سپرده و تسهیات مصوب شورای پول و اعتبار هستند.
وی به بانک ها اخطار داده است که نرخ های بااتر از نرخ های مصوب شورای پول و 
اعتبار جزو هزینه های قابل قبول مالیاتی محسوب نمی شوند و سازمان امور مالیاتی را 

مطابق گزارش سازمان حسابرسی موظف به انجام اقدام مورد نظر دانسته است.
پس از رسانه ای شدن نامه وزیراقتصاد به بانک ها، معاون اموربانکی وی نیز توضیحات 
بیشــتری درباره برنامه جدید وزارت اقتصاد داد. براساس گفته های عباس معمارنژاد، 
سازمان حسابرسی مسئول بررسی تخلفات بانک ها در نرخ سود شده است. معاون امور 
بانکی وزارت اقتصاد گفت: بانک هایی که سقف پرداخت سود مصوب شورای اقتصاد را 
رعایت نکنند باید مالیات اضافه پرداخت سود را نیز بپردازند. معمار نژاد با تأیید نامه وزیر 
اقتصاد به بانک ها برای رعایت سقف سود مصوب افزود: سود مصوب برای سپرده های 
یک ســاله ۱۶ درصد و دو ساله ۱٨ درصد است ضمن اینکه سقف سود تسهیات ۱٨ 
درصد تعیین شده است و به میزانی که بانک ها سود بیشتر از نرخ مصوب پرداخت کنند 
عاوه بر اینکه به صاحب ســپرده، سود پرداخت کرده اند مشمول پرداخت مالیات هم 
می شوند. وی با بیان اینکه این اباغیه، مشمول همه حساب ها از سال قبل می شود و به 
جهت یادآوری تکرار شده است گفت: سال مالی جدید بانک ها هنوز فرا نرسیده است 
از این رو به سازمان حسابرسی اعام کردیم که در حسابرسی ها مشخص کنند که آیا 

بانک ها نرخ مصوب را رعایت کرده اند یا خیر؟
 معمارنژاد افزود: سازمان حسابرسی باید میزان عدم رعایت بانک ها را در نرخ سود ها 
اعام کند و بر اساس آن سازمان مالیاتی برای دریافت مالیات این اضافه پرداخت ها اقدام 
خواهد کرد. وی اضافه کرد: ممکن است بعضی بانک ها در پرداخت سود سپرده یا دریافت 
سود تسهیات تخلفاتی مرتکب شوند که سازمان حسابرسی با بررسی های خود، موارد 
را مشــخص می کند و پس از تأیید مصداق تخلف، آن مورد تخلف به سازمان مالیاتی 
معرفی خواهد شد. گفتنی است درآخرین روز تیرماه سال گذشته، نرخ های سود بانکی 
اصاح شده توسط شورای پول و اعتبار به پیشنهاد بانک مرکزی به شبکه بانکی اباغ 
شد. براساس اباغیه بانک مرکزی به بانک ها نرخ سود سپرده سرمایه گذاری کوتاه مدت 
عادی ۱۰ درصد، نرخ سود سپرده سرمایه گذاری کوتاه مدت سه ماهه ۱۲ درصد، نرخ سود 
سپرده سرمایه گذاری کوتاه مدت شش ماهه ۱۴ درصد، نرخ سود سپرده سرمایه گذاری 
یک ساله ۱۶ درصد و نرخ سود سپرده سرمایه گذاری دوساله ۱٨ درصد اعام شده است.

از دهه های گذشته همواره در نگاه بانک مرکزی و وزارت اقتصاد به نرخ سود تفاوت 
وجود داشــته است. بانک مرکزی به عنوان مسئول اصلی کنترل نرخ تورم، از ابزار نرخ 
بهره برای مدیریت بازار و مهار تورم استفاده می کند. درهمین راستا زمانی که این بانک 
برای نخستین بار برای نرخ تورم هدف تعیین و اعام کرد که نرخ تورم درسال ۹۹ را به 
۲۲ درصد می رساند، اهمیت نرخ سود بخصوص نرخ سود بین بانکی که تأثیر مستقیم 
بر نرخ سود می گذارد، بیشتر شد. برهمین اساس برخی کارشناسان اعتقاد داشتند که 
بانک مرکزی برای کنترل نرخ تورم باای سال گذشته باید اقدام به افزایش نرخ سود 
می کرد. اما درسوی دیگر وزارت اقتصاد قرار دارد که به عنوان متولی بازارسرمایه، نگران 
میلیون ها سهامداری است که به دلیل نوسان و ریزش شاخص متضرر شده اند. این درحالی 
است که افزایش نرخ سود سپرده های بانکی به عنوان یکی از رقبای بورس می تواند باعث 
کاهش شاخص شود. بدین ترتیب وزیراقتصاد طی ماه های اخیریکی از مدافعان کاهش 
یا حداقل ثبات نرخ ســود بانکی بوده اســت. وزیر اقتصاد در جدیدترین اظهارات خود 
درباره احتمال تغییر در نرخ سود بانکی بیان کرده که تغییر این متغیر اقتصادی با توجه 
به شرایط طبیعی است اما این امر باید مورد بررسی بیشتری قرار گرفته و بتدریج انجام 
شــود. درهمین راســتا وزارت اقتصاد بر ضرورت رعایت نرخ سود مصوب به بانک های 

زیرمجموعه خود تأکید کرده است.
پیش از این نیز عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی، باا رفتن نرخ سود بین 

بانکی به عنوان یکی از دایل ریزش بورس درنیمه دوم سال گذشته را رد کرده بود.
بررســی حجم سپرده های بانکی براساس آخرین آمار بانک مرکزی درپایان آذرماه 
پارسال نشان می دهد که حجم سپرده ها به بیش از 3۵۲۰ هزارمیلیارد تومان رسیده 
است. این درحالی است که از ابتدای سال جاری سپرده های بانکی روند صعودی داشته 
است به طوری که درفروردین ماه امسال سپرده های بانکی ۲۷۷۶ هزار میلیارد تومان بوده 
که بتدریج به بیش از 3۵۰۰ هزارمیلیارد تومان رسیده است. درواقع پس از روند نزولی 
شاخص بورس، سرمایه گذاران ریسک گریز ترجیح داده اند که سرمایه خود را دربانک ها 
سپرده گذاری کنند که ریسک آن صفر است. این درحالی است که با توجه به نرخ تورم 
باا درسال گذشته نرخ بهره واقعی در اسفند ماه ۹۹ به منفی ۱٨ درصد رسیده است. 
چرا که حداکثر نرخ سود سپرده ۱٨ درصد و نرخ تورم اسفند 3۶.۴ درصد بوده است. به 
طور میانگین نرخ تورم درسال گذشته ۲۹.۷ درصد است که همچنان فاصله معناداری با 

نرخ سود سپرده دارد و درواقع سپرده گذاران سود منفی دریافت می کنند.
نگاهی به میزان رشد سپرده های بانکی با شاخص و بازدهی بورس رابطه معناداری 
را به تصویر می کشــد. درفروردین سال گذشته که حجم سپرده ها ۲۷۷۶ هزارمیلیارد 
تومان بود، میزان رشــد آن نسبت به ماه مشابه سال قبل آن 33.3 درصد بود که این 
رقم در اردیبهشت ماه با 3۴.۱ درصد به ۲٨۵۷ هزارمیلیارد تومان و درخرداد با 3۴.۷ 
درصد به ۲۹3۲ هزارمیلیارد تومان رســید. اما از مهرماه ســال گذشته رشد سپرده ها 

شتاب گرفته است.

فروش مرغ بیش از نرخ 
مصوب مجاز نیست

اکنون و در آغاز سال ۱۴۰۰ موج چهارم همه گیری کرونا سهمگین تر از 
امواج دیگر سراسر کشور را درنوردیده و تعداد مبتایان به طرز نگران کننده و 
وحشت آوری رو به افزایش است. این موج جدید در حالی کشور را فرا گرفته 
که با کشف واکسن و تولید و توزیع آن در سطح جهانی، امید آن می رفت 
که نصیبی هم به ایران برسد و رنج ناشی از همه گیری به پایان برسد. در 
واقع در شرایطی که واکسن به یک مطالبه ملی تبدیل شد و بحث درباره 
کیفیت واکسن ها در جریان بود، غفلت از الزام و اجرا و رعایت پروتکل های 
بهداشتی نیز رخ داد و در نهایت نه تنها واکسن تأمین نشد که به دلیل رها 
کردن پروتکل ها پیشروی اپیدمی کروناویروس تا آنجا سرعت و شدت گرفت 
که نوع جهش یافته ویروس با موج چهارم، کشور را در بهت و حیرت فرو 
برد. طبیعی است که با وقوع موج چهارم، این سؤال پیش بیاید که مقصر 
وضع فعلی کیست؟ آیا دولت ما را به این روز کشاند یا ملت.  دولت بود که 
به دلیل تحریم و موانع  ایجاد شده  در خرید واکسن وعدم سختگیری  در 
اجرای پروتکل های بهداشتی، منجر به طغیان بیماری شد یا ملت بود که 
با ترجیح برنامه های جشن نوروز به سامت، زمینه انتشار بیماری را فراهم 
کرد. پاسخ به این سؤال می تواند متأثر از دیدگاه ما به مسائل اجتماعی باشد، 
اینکه نگاه به ساختار باشد یا به عاملیت فردی. اما برای پاسخ لزوماً نمی توان 
یکی از این دو را انتخاب کرد، بلکه می توان تلفیقی از عاملیت و ساختار را 
در بروز چنین وضعی مسئول دانست. در بروز همه  گیری وظایف دولت ها 
مشخص اســت، برنامه ریزی برای ساختن وضعیت به گونه ای که زنجیره 
انتقال بیماری شکسته شود، مثل تعطیلی سراسری، حمایت از تهیدستان 
و گروه های آسیب پذیر، فراهم کردن شرایط تشخیص و درمان بیماری و 
در نهایت واکسیناسیون عمومی اما در ایران پیشبرد برنامه های پیشگیرانه 
دولتی همراه با این ماحظه بوده اســت که در شرایط نابسامان اقتصادی، 
تعطیلی کسب و کارها موجب بروز نارضایتی و عصیان های جدید نشود، از 
این رو هیچ گاه در تعطیلی کسب و کارها اجباری مشاهده نشده و همین 

عاملی در کنترل نشدن اپیدمی بوده است.  
در مورد واکسیناسیون هم که آنقدر موانع خارجی و محدود کننده بوده 
که هنوز پرسنل بهداشتی و درمانی هم به طور کامل واکسینه نشده اند و 
گروه های پرخطر همچنان در انتظارند. از سوی دیگر اگر عاملیت فردی را 
برجسته کنیم، طوانی شدن زمان همه گیری و خستگی عمومی از وضعیت 
غیرنرمال و میل به بازگشــت به زندگی عادی موجب شد اهمیت بیماری 
و قدرت ســرایت آن دســت کم گرفته شود و در فقدان سختگیری دولتی 
درخصوص مسافرت و دید و بازدید، بسیاری به روال هرساله مشغول به جا 
آوردن آداب نوروز و مسافرت شوند و بشود آنچه نباید می شد؛ هجوم موج 

سهمگینی از شیوع بیماری و افزایش مرگ و میر روزانه. 
مردم حق دارند تســت رایگان بدهند، رایگان درمان شــوند و به طور 
رایگان واکســینه شوند. در کنار این حقوق ازم است به مسئولیت فردی 
خود عمل کنند و به پروتکل های بهداشــتی که به سامت جامعه کمک 

می کند، پایبند باشند.
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 اباغ دستورالعمل الزامات ارتقای سواد فضای مجازی در حوزه محتوا و خدمات فرهنگی
دستورالعمل»الزامات ارتقای سواد فضای مجازی در حوزه محتوا و خدمات فرهنگی فضای مجازی« از سوی دبیر شورای عالی فضای مجازی به وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی اباغ شد.به گزارش روابط عمومی وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی، 
دستورالعمل »الزامات ارتقای سواد فضای مجازی در حوزه محتوا و خدمات فرهنگی فضای مجازی« با هدف ارتقای آگاهی، دانش و مهارت کاربران برای استفاده بهینه از فضای مجازی و ضرورت افزایش محتوای مرتبط با فرهنگ سازی و سواد 
مجازی از سوی شورای عالی فضای مجازی به وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی اباغ شد.این دستورالعمل توسط وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی در قالب ایحه ای به مرکز ملی پیشنهاد و پس از طی مراحل تصویب خواهی به وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسامی اباغ شد.براساس این دستورالعمل کارگروهی متشکل از رئیس مرکز توسعه فرهنگ و هنر در فضای مجازی به عنوان رئیس کارگروه، معاون ذیربط مرکز به عنوان دبیرکارگروه و عضویت نماینده مرکز ملی فضای مجازی، نماینده 
سازمان صدا و سیمای جمهوری اسامی ایران، نماینده نیروی انتظامی جمهوری اسامی ایران، نماینده سازمان تبلیغات اسامی و نماینده اشخاص مشمول دستورالعمل به پیشنهاد اعضای کارگروه و تایید رئیس مرکز ملی فضای مجازی تشکیل 
خواهد شد.شناسایی و معرفی فعاان برتر در ارتقای سواد فضای مجازی واعطای نشان مسئولیت اجتماعی در گسترش سواد فضای مجازی، تدوین مقررات اجرایی اعطای تسهیات و حمایت های مادی و معنوی برای تولید، انتشار محتوای 
سواد فضای مجازی و حمایت از توسعه کسب و کارهای برتر در ترویج سواد فضای مجازی به منظور هم افزایی و هماهنگی اقدامات دستگاه های عضو کارگروه، ایجاد ساز و کار پایش و ارزیابی فصلی فعالیت اشخاص مشمول، پیگیری تحقق 

مصوبات کارگروه و ارائه گزارش عملکرد به مرکز ملی فضای مجازی در فواصل شش ماهه از وظایف و اختیارات کارگروه است.

 نحوه فعالیت بانک های دولتی و نیمه دولتی مشخص شد
دبیر شــورای هماهنگی بانک های دولتی 
گفــت: بانک ها در تمام کشــور فعال بوده و 
کارکنان با توجه به وضعیت و شرایط هشدار 
هر شــهر که توسط وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی اعام می شود در اداره حاضر 

می شوند.
 علیرضا قیطاسی، دبیر شورای هماهنگی 
بانک های دولتــی در خصوص نحوه فعالیت 
بانــک ها از  ۲۱ فروردیــن ماه ۱۴۰۰ طبق 
بخشنامه قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مدیریت 
کرونا، اعام کرد: بانک ها در تمام کشور فعال 
بوده و کارکنان با توجه به وضعیت و شرایط هشدار هر شهر که توسط وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی برای هر شهر اعام می شود، در محل 

کار حاضر خواهند شد.
به گفته دبیر شــورای هماهنگی بانک های دولتی، طبق این بخشــنامه 
کارکنان بانکها در شهرهای وضعیت »زرد« با ۱۰۰ درصد پرسنل، در شهرهای 
وضعیت »نارنجی« با دو ســوم پرسنل و در شهرهای وضعیت »قرمز« نیز با 

حضور ۵۰ درصد کارکنان فعالیت خواهند داشت.
وی در پایان از مردم عزیز کشور درخواست کرد برای حفظ سامتی خود 
و کارکنان بانک ها، خدمات بانکی را به صورت غیر حضوری از منزل و محل 

کار دریافت کنند.

معاون سیاسی وزیر خارجه گفت: مسیر 
پیش رو پر از سنگاخ و مشکل است و نیاز 
به اراده سیاســی قوی در طرف آمریکایی 
دارد کــه تصمیم بگیرد همه تحریم هایش 

را بردارد.
»سید عباس عراقچی« معاون سیاسی 
وزیر امور خارجه جمهوری اسامی ایران و 
رئیس هیأت ایرانی در نشســت کمیسیون 
مشترک برجام با حضور ایران و گروه ۴+۱ 
بعد از نشست )جمعه( کمیسیون مشترک 
در وین گفت: این کمیســیون مشــترک 
تشکیل شــد تا مذاکرات بین ایران و بقیه 
اعضای برجام درباره بازگشت ایران و آمریکا 
به تعهداتشــان در برجام، لغو تحریم ها از 
ســوی آمریکا و بازگشت ایران به تعهدات 

برجامی خودش صورت بگیرد.
وی یادآور شد: شکل کار این گونه بود 
که ما با اعضــای برجام مذاکره می کردیم 
و آن ها هم از مســیر دیگــری با آمریکا به 

صورت جداگانه.

 چارچوب های اقداماتی که طرفین 
به  نســبت  اکنون  دهند،  انجام  باید 

گذشته بیشتر مشخص شده است
معاون وزیر امــور خارجه با بیان اینکه 
دو گــروه کاری در حــوزه رفع تحریم ها و 
همچنین هســته ای ایجــاد کردیم، اظهار 
داشــت: دو گروه مباحث فشــرده ای را در 
طول سه روز داشتند و مقدار زیادی می توان 
گفــت کار را جلو بردنــد و چارچوب های 
اقداماتی که طرفین باید انجام دهند، اان 
یک مقدار روشن تر از گذشته شده و برخی 
از اقدامات اان صریحا معلوم است و اینکه 
طرفین چگونه باید اقدامات را انجام دهند، 
اینکه در یک مرحله باید باشد، این ها فعا 

روشن شده و بحث شده است.
وی گفت: باید مقداری کار ادامه یابد تا 
لیســت اقداماتی که هر طرف باید در یک 
مرحله انجام دهد، آماده شود و توافق درباره 
آن صــورت بگیرد و اطمینان حاصل کنیم 
که همه تحریم هایی که باید برداشته شود، 

برداشته شود.
عراقچی توضیــح داد: منظورم از همه 
تحریم ها، همه تحریم هایی است که آمریکا 
طبق برجام موظف اســت آن ها را بردارد و 
همه تحریم هایی که در طول چهار ســال 
گذشته در دوره ترامپ گذاشته شده همه 

این ها باید به صورت کامل لغو شود.

 در مسیر قرار گرفتیم، ولی مسیر 
پیش رو پر از سنگاخ و مشکل است

این دیپلمات ارشــد ایرانی گفت: هفته 
پرکاری بــود و رایزنی های مســتمر بین 
همه طرف ها جریان داشــت. با سه کشور 
اروپایی به صورت جداگانه و با روســیه و 
چین ماقات های دوجانبه داشتیم و این ها 

خیلی کمک کرد بحث ها جلو برود.
عراقچــی اضافــه کرد: در مســیر قرار 
گرفتیم، ولی مسیر پیش رو پر از سنگاخ و 
مشکل است و کار زیادی می برد که احتیاج 
به اراده سیاســی قوی در ســمت آمریکا 
دارد کــه تصمیم بگیرد همه تحریم هایش 
را بردارد و امیدواریم که به نتیجه برسیم.

معاون وزیر خارجه بیان کرد: قرار ما بر این 
شد هیأت ها چند روزی به پایتخت هایشان 
برای رایزنی ها و مشورت های بیشتر برگردند 
و احتماا چهارشنبه آینده مجددا نشست را 
با حضور ایران و ۱+۴ از سر خواهیم گرفت. 
چهارشنبه کار را شروع می کنیم و بستگی 
به پیشــرفت کار تصمیم خواهیم گرفت تا 

چند روز ادامه یابد.
 مشــکات زیادی سر راه وجود 

دارد، ولی نا امید نیستیم

عراقچی در پیش بینی از اقدامات طرف 
مقابل اظهار کرد: همین که در این شرایط 
سخت کرونا که وین در قرنطینه کامل است، 
این کشــور ها به وین آمده و با ترتیبات و 
پروتکل های خاص بهداشــتی برای چنین 
بحث مهمی جمع شــدند، نشانگر جدیت 
کشــور های عضو برجام اســت برای اینکه 
برجــام را مجددا احیا کننــد. این روحیه 
مثبت و جدیت را در اعضای برجام دیدیم 
و آنچه آن ها در مذاکرات نشــان دادند در 

همین جهت است.
وی عنوان کرد: فضای مذاکرات، مثبت و 
سازنده است. تا اان مقداری مسیر را به جلو 
رفتیم، ولی این گونه نیست که بگوییم حتما 
این مسیر به انتها می رسد، مشکات زیادی 

سر راه وجود دارد، ولی ناامید نیستیم.

 همه تحریم ها باید برداشته شود
ســید عبــاس عراقچــی در ادامه این 
گفت وگو اظهــار کرد: هر طــرف مواضع 
خــودش را دارد، اگــر ایــن مواضع با هم 
انطباق داشــت، خیلی نیازی به این همه 
مذاکــره و گفت وگو نبود. تفاوت هایی بین 
مواضع طرفین وجــود دارد و این طبیعت 

هر مذاکره ای است.
این دیپلمات ارشــد ایرانــی بیان کرد: 

مذاکره باعث می شــود این مواضع به هم 
نزدیک تر شــود و خواســته های ما تامین 
شود و خواســته های طرف مقابل هم که 
مربوط به بازگشت ایران به برجام می شود، 

تامین شود.
عراقچــی اضافــه کرد: کار مــا نزدیک 
کردن مواضع طرفین است و طبیعی است 
این کار ســختی اســت و زمان می برد و 
هر کسی بر خواســته ها و مواضع خودش 

پافشاری می کند.
وی گفت: آن چه به ما مربوط می شــود 
این اســت که همه تحریم ها باید برداشته 
شود، همه تحریم هایی که در دوران ترامپ 
گذاشته شــده و همه تحریم هایی که باید 
براســاس برجام برداشته شــود. مجموع 
این ها اگر برداشته شــود، خواسته های ما 
تامین خواهد شد و مسیر برای بازگشت به 

برجام باز می شود.

 برداشــت ایــران از لغو کامل 
تحریم ها چیست؟

معاون سیاسی وزیر امور خارجه در پاسخ 
به این سؤال که تعبیر شما درباره لغو کامل 
تحریم ها چیست؟ اظهار داشت: لغو کامل 
تحریم ها از نظر ما یعنی همه تحریم هایی 
که در برجام به آن ها اشاره شده و باید طبق 

برجام برداشته شود و همه تحریم هایی که 
در چهار ســال گذشــته در دوران ترامپ 

گذاشته شده است.
رئیس هیأت ایرانی در نشست کمیسیون 
مشــترک برجام خاطرنشــان کرد: این ها 
مجموعه تحریم هایی اســت که از نظر ما 
باید برداشته شود، تمام تحریم ها در چهار 
ســال گذشــته به نوعی به خاطــر برجام 
بوده اســت. دولت قبلی آمریکا برای اینکه 
برجام را از بین ببرد و به خیال خودشــان 
به توافــق بهتری برســند، مجموعه ای از 
تحریم هــا را تحــت عناویــن مختلف به 
ایــران تحمیــل کردند. همــه این ها باید 
بــه نوعی برگــردد، چون همــه این ها به 
نوعی به برجــام مربوط بوده اســت. این 
 برداشتی که است که از لغو همه تحریم ها 
داریم و طبیعتا در همین جهت هم حرکت 

خواهیم کرد.

 اتکای ما به ســه کشور، چین، 
روسیه و اتحادیه اروپا نیست که این ها 

کار را انجام دهند
عراقچی در پاســخ به این سؤال که آیا 
اروپایی ها در خواسته هایی که ایران مطرح 
کرده همراه بــا ایران بوده اند؟، اظهار کرد: 
همه اعضای برجام، چین، روسیه، سه کشور 
اروپایی و اتحادیه اروپا که نقش هماهنگ 
کننــده دارد، از بازگشــت هر دو طرف به 
برجام حمایت می کنند. یعنی هم از اینکه 
ایران بــه تعهدات کاملــش برگردد و هم 
آمریکا به تعهــدات کاملش برگردد، آن ها 
حمایت می کنند و ســعی می کنند نقش 
مثبتی را این وسط ایفا کنند، بعضی از این 
کشور ها بیشتر و برخی از این کشور ها کمتر.

وی گفت: هر چقدر این ها در مسیر یک 
توافق معقول حرکت کرده و کمک کنند به 
این که خواسته های ما برآورده شود، طبیعی 
اســت با آن ها به رایزنی ها و مشورت های 
خود ادامه می دهیم. ولی اتکای ما به آن ها 
نیست. اتکای ما به سه کشور، چین، روسیه 
و اتحادیه اروپا نیست که این ها کار را انجام 
دهند. ما نظرات خود را بیان و با منطق بیان 
می کنیم و محکم پشت نظرات ایستاده ایم 
و مذاکرات را تا جایی که نظرات ما تامین 

شود، ادامه خواهیم داد.

همهتحریمهابایدبرداشتهشود

مسالهمهمبرایمالغوتحریمهاست
سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: مساله مهم برای ایران در مذاکرات 

لغو تحریم ها و اطمینان از این امر براساس راستی آزمایی هاست.
به گــزارش  ایرنا، معاون امور بین المللی ســازمان انرژی اتمی درباره 
مذاکرات وین اظهار داشــت: ایران در نشست کمیسیون مشترک مواضع 
خود را مطرح کرده است. مسئله مهم لغو تحریم ها و انجام راستی آزمایی ها 
است که نشان دهد تحریم ها لغو شده اند. امر مسلم، گرفتن اطمینان هایی 
برای لغو تحریم هاست.کمالوندی اضافه کرد: روش های گرفتن اطمینان و 
لیست مطالبات کشور که لغو ۱۶۰۰ تحریم بعد از سال ۲۰۱۷ است، مسائل 
فنی مربوط به برجام مانند پیوستن ایران به پروژه ایتر است که هم ایران 
کمک کند و هم بتواند از آن استفاده کند در این گفت و گوها بحث شد.

وی یادآور شــد: دو کارگروه تشکیل شده و قرار است چهارشنبه این 
جلســه دوباره تشکیل جلسه دهد. کمیته فنی فعا کمیته فعالی نیست. 

کمیته اصلی کمیته تحریم ها است.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه قانون اقدام راهبردی برای لغو 
تحریم ها را تمام و کمال را پیگیری می کنیم، افزود: دیروز از سه کمیسیون 
از سایت های مختلف کشور بازدید کردند و از پیشرفت کار رضایت داشتند.

کمالوندی گفت: ایران به سرعت جلو می رود و زمان به نفع ایران است. از 
نظر توان هسته ای جلو می رویم. اگر اتفاقی هم درباره تحریم ها رخ ندهد، از 
نظر فنی جلو می رویم و هر چقدر هم جلوتر برویم، شرایط مان بهتر می شود.

ســخنگوی سازمان انرژی اتمی افزود: در واقع ابتدا باید مشخص شود 
سرنوشت تحریم ها چه می شود. البته ما مطالب خود را مطرح و مطالب آنها 

را می شنویم ولی تصمیم درباره اجرا مربوط به سرنوشت تحریم ها است.
کمالوندی در ادامه درباره تمهیدات پیش بینی شده برای جلوگیری از 
تکرار بدعهدی طرف مقابل ابراز داشت: عراقچی و غریب آبادی به صورت 
صریح توضیح دادند. رییس جمهور توضیح دادند. در کشور این اعتقاد وجود 
دارد که حتما باید تکلیف تحریم ها روشن شود و متناظر آنها اقدام خواهد 
شد. صرفا هم دادن سیگنال از طرف آنها و اقدام از سوی ما نیست. اقدام 

در برابر اقدام و حرف در برابر.
وی با بیان اینکه شرایط به گونه ای است که هرگونه تاخیر کنند، ضرر 
می کنند، عنوان کرد: اان آنها می گویند برخی اقدامات ایران برگشت پذیر 
نیست مانند تحقیق و توسعه که انجام شده است. این دانش کسب شده 
است. مواد اولیه غنی شده ما و تعداد سانتریفیوژها در حال افزایش است و 
ماشین ها هم پیشرفته تر می شود. ما از این مسئله ضرر نمی کنیم. هرچقدر 

هم تاخیر کنند برای آنها کار پیچیده تر می شود.  
سخنگوی سازمان انرژی در پاسخ به این سوال که کجای قانون مصوب 
مجلس هستیم، یادآور شد: این قانون باید در ۶ مقطع انجام می شد. یک 
مقطع تولید ۲۰ درصد است که انجام شده است. در انتهای سال باید ۱۲۰ 
کیلوگرم اورانیوم غنی شده ۲۰ درصد تولید می کردیم ولی در همین فرصت 
دو، سه ماهه ۶۰ کیلوم اورانیوم ۲۰ درصد داریم. یعنی نصف راه را رفته ایم.  
کمالوندی اضافه کرد: یک مقطع دیگر طراحی راکتور آب سنگین دیگری 
به غیر از راکتوری است که در حال اجرا هستیم. ما سر موقع بازه یک ماه 
اطاعات را دادیم. یک مقطع دیگر، اقدامات پروتکلی بود که انجام شــده 
ولی با آژانس تدبیری کردیم و فرصت سه ماهه به آنها دادیم که تا سه ماهه 

اطاعات پروتکلی و فراتر از آن ضبط می شود ولی به آنها داده نمی شود.
وی اضافه کرد: مقطع زمانی دیگر، ســه ماه اســت که ماشین های آی 

آر ۲ام باید نصب می شود و آی آر ۶ هم باید نصب می شد که انجام شده 
است، عاوه براین آبشار آی آر ۴ هم نصب کردیم. کارخانه اورانیوم فلزی 

هم باید نصب می شد.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: یک کار دیگر سوخت سیلیساید 
باید تولید می کردیم که این ســوخت از مســیر اورانیوم فلزی به دســت 
می آید. این سوخت برای راکتور تهران است که کیفیت آن فوق العاده بهتر 

از سوخت ۲۰ درصد است.  
به گفته معاون ســازمان انرژی اتمی، مقطع دیگر یک ســاله است که 
به راحتی قابل انجام است و ظرفیت تولید هم باید ۵۰۰ کیلوگرم در ماه 

برسد که با نصب ماشین های IR۴ و ماشین های دیگر قابل انجام است.  
کمالوندی ادامه داد: اان ظرفیت غنی ســازی ما ۱۶ هزار و ۵۰۰ سو 
اســت در حالی که قبل از برجام ۱3 هزار و ۵۰۰ سو بود. این ظرفیت به 
سرعت در حال افزایش است. ظرفیت تولید ما قبل از برجام زیر ۲۰۰ کیلو 

بود ولی اان به ۵۰۰ کیلوگرم در ماه خواهیم رسید.  
وی دربــاره نتیجه احتمالی مذاکرات اخیر گفت: اظهارنظر در این باره 
زود اســت. لیســتی از تحریم ها میان طرفین مطرح شده است. برخی از 
آنها ظاهرش هســته ای نیست. طرف مقابل گفته تحریم های هسته ای را 
برمی دارد در حالی که ایران را قبول نکرده اســت. ما مستقیم هم مذاکره 
نمی کنیم و این مسائل را به اروپایی ها و چین و روسیه می گویم. آنها باید 

این مسائل را مطرح کنند.  
سخنگوی سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه حسن این روش هم آن است 
که چون آنها مایل به احیای برجام هستند، تاش خواهند کرد، اظهار داشت: 
آمریکا در زمان ترامپ حداکثر تاش خود را کرد ولی به نتیجه نرسید. این 
فرصت اکنون در اختیار آنها اســت. اان اظهارنظر زود است. باید دید در 
عمل چه اتفاقی رخ می دهد. خواسته ایران مشخص است و پیچیده نیست.  
کمالوندی درباره تبیین ضرورت دانش هسته ای برای افکارعمومی تصریح 
کرد: رسانه های بین المللی به گونه ای القا می کنند که ایران به دنبال ساح 
هسته ای است. گاهی هم رسانه های داخلی با بزرگنمایی غنی سازی از ابعاد 
دیگر غفلت می شــود. البته ما هم مقصریم. البته ذائقه رسانه ها این گونه 
است وقتی به ما می رسند از غنی سازی سوال می کنند، یعنی مطالبه آنها 
هم غنی سازی است. غنی سازی برای جمع کردن مواد نیست. مثل اینکه 

۱۰ تن مواد غنی شده بهتر از ۵ تن است.  
وی در ادامه از رونمایی ۵ رادیو دارو در مرایم فردا خبر داد و خاطرنشان 
کرد: این رونمایی ها در زندگی مردم خیلی موثر است. مثا فردا رونمایی از 

ونتیاتورهایی داریم که خیلی متفاوت از ونتیاتورهای دیگر است. عاوه 
بر این تیتانیوم پزشکی را رونمایی خواهیم کرد.

معاون ســازمان انرژی اتمی با بیان اینکه رســانه ها باید کمک کنند و 
در گزارش هایشان نقش این صنعت را در زندگی مردم تبیین کنند، ابراز 
داشــت: صحنه بین المللی، صحنه اقتدار و قدرت است. صحنه تجارت و 
افزایش ثروت است. قدرت فقط بنیه نظامی نیست. این بنیه هم نیازمند 
تکنولوژی است. این صنعت اقتدارآفرین است و وقتی این دانش را داشته 

باشید، چانه زنی را افزایش می دهد و موجب فشار کمتر می شود. 
کمالوندی با بیان اینکه صنعت هسته ای بین رشته ای است و رشته های 
دیگر را به ســمت خود می کشــد، عنوان کرد: صنعت هسته ای به صنایع 

مختلف کمک می کند و موجب رشد آنها هم می شود. 
وی درباره اقدامات سازمان انرژی اتمی در مقابله با کرونا یادآور شد: ما 
در پروژه واکسن فعال نیستیم و مجموعه وزارت دفاع فعال هستند. البته 
اگر نیاز به کمک باشد، کمک خواهیم کرد ولی در حوزه تخصص ما نیست. 
سخنگوی سازمان انرژی اتمی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: 
بازطراحی راکتور اراک به خوبی در حال انجام است. این راکتور بسیار مهم 
است و از راکتور قبلی، فشار نوترونی بااتری دارد. تست سرد آن ظرف یکی، 
دو ماه آینده انجام می شود و یک سال بعد از تست سرد، راه اندازی می شود. 
کمالونــدی با بیان اینکه آمریکایی ها تــا قبل از خروج از برجام به ما 
کمک خوبی می کردند، گفت: انگلیسی ها بعد از خروج آمریکایی ها جایگزین 
آنها شدند ولی آمریکایی ها سنگ اندازی می کردند. اروپا و انگلیسی ها قول 
می دادنــد ولی در عمل کمکی نمی کردند. البته از ابتدا چون احتمال این 

مسئله را می دادیم دست هایمان را روی زانوی خودمان گذاشتیم. 
وی با اشاره به توسعه سانتریفیوژها اظهار داشت: ما ۱۵ نوع سانتریفیوژ 
داریم. البته کشــورها با دو، سه ماشین و سانتریفیوژ غنی سازی می کنند. 
شما وقتی به اینجا می رسید مانند این است که از تولید هواپیمای ملخی، 
به توان تولید هواپیمای جت رســیده اید. فردا هم نمایشگاه و افتتاحهایی 

داریم که امیدواریم این رونمایی ها به رفاه مردم کمک کند. 
معاون سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه باید به صنعت هسته ای به اندازه 
اهمیتش، توجه کنیم، تصریح کرد: صنعت هسته ای فقط درگیر یک حوزه 
نیست. ما در حوزه های مختلف رشد متناوب و متنوع داریم. باید آن را با 
چنگ و دندان حفظ کرد. اینها مابه ازا ندارند. هرچه می خواهند بدهند، آنها 
جایگزین این رشد نمی شود. کمالوندی افزود: برای کشور ظرفیت ۱۹۰ هزار 
سو مشخص شده که در برجام و برنامه ۱۵ ساله برای آن برنامه ریزی شده 
است. ولی اینکه بگویند امروز به این ظرفیت برسیم،امکان پذیر نیست. این 
صنعت امروز می تواند روی پای خود بایستد ولی نمی تواند کاما خودکفا 
باشــد. برای رسیدن به این مسائل نباید عجله کرد و دستیابی آن را باید 
در طول برنامه جلو رفت و روی کیفیت آن فکر و اقدام کرد. وی با تاکید 
بر اینکه صنعت هسته ای ما نسبت به هفت هشت سال قبل قابل مقایسه 
نیست، خاطرنشان کرد: غربی ها هم این مسئله را می دانند ولی نمی توانند 
این کار را بکنند. اوباما هم گفت که اگر می توانستم پیچ و مهره های صنعت 
هسته ای ایران را باز می کردم ولی نمی توانم. این صنعت در گوشت و پوست 
ما رسوخ کرده است. فرق هم نمی کند چه کسی باشد.وی در پایان تصریح 
کرد: ۱۴ هزار نیروی متعهد و متخصص در حال کار در این صنعت هستند 

که باید به آنها افتخار کرد.

صدای واحدی از بخش خصوصی شنیده شود
تجربــه دوره قبل انتخابات به ویژه در ســال ۱3۹۲ باید چشــم و گوش 
بخش خصوصی را باز کرده باشــد تا آنها تنها به وعده ها دلخوش نباشند و به 

نوعی ســختگیری بیشتری  را در دستور کار قرار دهند.
آیا نهــاد بخش خصوصی به مثابه یک کل واحــد، درحال حاضر در میان 
نهادهــای موجود اعم از نهادهــای دولتی و حکومتی در جایگاه مناســبی 
قرار دارد؟ واقعیت این اســت که باید گفت در مقایســه با دهه ۱3۶۰ البته 
بخش خصوصــی ایران در موقعیت بهتری قرار دارد. اما آیا نهاد خصوصی در 
ایران در مقایســه با سایر کشــورها از جمله همین ترکیه که در همسایگی 
ایران قرار گرفته یا کره جنوبی که در جنوب شــرقی آسیا واقع شده است و 

نیز آنچه باید باشد، جایگاه قابل اعتنایی دارد؟
حقیقت این است که پاسخ این سوال منفی است. بررسی ها نشان می دهد 
نقش و ســهم دولت در مقایســه با بخش خصوصی از نظــر دارایی و قدرت 
سیاســی و فرهنگی همانند کوه در برابر کاه است. همین دولت فعلی )دولت 
دوازدهم( با وجود همه بی قدرتی که گریبانش را گرفته اســت، با در اختیار 
داشتن بانک  مرکزی، سیاست های پولی، مالی و تجاری را  به گونه ای تدوین و 

اجرا می کند که اغلب بخش خصوصی در تنگنا قرار می گیرد.
در ایــن بیــن نهاد دولــت در اجرای قانــون مالیات هرگــز نظر و رای 
بخش خصوصی را نمی خواهد و در سیاســت های مالی به طور خودکامه عمل 
می کنــد. عاوه بر این بخش خصوصی در نظــام بودجه ریزی ایران جایگاهی 
ندارد و سیاســت های بودجه ای از سوی نهاد وابسته به دولت تهیه و تدوین 
شــده و تغییرات آن نیز از ســوی قوه قانون گذاری انجام می شــود. به این 
ترتیــب و با لحاظ کردن اندازه قــدرت نهفته در نهاد دولت، بخش خصوصی 

ایران جایگاه نازلی دارد.
بخش خصوصی برای اینکه در موقعیت مناسب  تری قرار گیرد، چند کار مهم 
باید انجام دهد. یکم: صاحبان بنگاه های خصوصی باید توجه داشــته باشند 
که قدرت یک کل واحد است که بدون چسبندگی انواع آن و در شرایط عدم 
یکپارچگی نمی تواند پایدار باشــد. قدرت اقتصادی بخشی از قدرت کل است 
که اگر با قدرت اجتماعی و سیاســی همراه و ســازگار نباشد و اتحاد دقیق و 
کارآمد میان انواع قدرت پدیدار نشود، زود و سریع می شکند. بخش خصوصی 
ایران باید این ذهنیت را داشته باشد که نگاهش به قدرت درحال حاضر نگاه 

شــجاعانه و متناسب با کسب قدرت همه جانبه نیست و باید تغییر کند. 
عدم تبدیل قدرت اقتصادی به قدرت اجتماعی و سیاسی موجب می شود، 
صاحبان قدرت در حوزه سیاســی و اجتماعی بــه راحتی بخش خصوصی را 
تحت فشار بگذارد. بخش خصوصی ایران بدون توجه کافی،  دقیق و مبتنی بر 
هزینه درباره ابزارهای تبدیل قدرت اقتصادی به قدرت اجتماعی و سیاسی در 
تنگنای تاریخی باقی می ماند و راه عبور را پیدا نخواهد کرد.  ابزار های تبدیل 
قدرت اقتصادی به قدرت های دیگر عبارتند از رســانه و نیروی کارشناســی. 
بخش خصوصی ایران اکنون در وضعیتی قرار دارد که رســانه های مکتوب با 
تیراژهــای بــاا، توجه کافی و ازم به آنها را ندارنــد. بزرگ ترین نقط تمایز 
بخش خصوصی ایران و کشورهای دیگر شاید این باشد که در کشورهای دارای 
نهاد دموکراسی ریشه دار، بورژوازی دارای حزب است و از مسیر حزب به قدرت 
سیاســی دست می یابد. در ایران اما بخش خصوصی فاقد چنین قدرتی است 
و نهادهای کارفرمایی مثل اتاق های بازرگانی و حتی تشــکل های کوچک تر 
عموما در اساسنامه خود قید کرده اند که نهادی غیرسیاسی به حساب می آیند.  
در چنین شرایطی بخش خصوصی ایران در انتخابات ریاست جمهوری خرداد 
۱۴۰۰ به صورت متشــکل می تواند نقش آفرینی و اثرگذاری داشــته باشــد. 
امــا این مانعی برای فعالیت سیاســی خصوصی و به صــورت فردی یا حتی 
گروهی بدون پرچم خاص نیســت. به نظر می رســد در این دوره از انتخابات 
ریاســت جمهوری نیز همانند دوره های پیشین بخش خصوصی به صورت کل 
واحد و با پرچم بخش خصوصی نمی تواند حضور جدی داشــته باشد. در این 
صورت آیا بخش خصوصی باید تنها به نقش تماشــاگر بســنده کند و شاهد 
باشــد که یک کاندیدا با هر گرایش سیاســی و اقتصادی بر سرکار  آید و هر 
کاری دلش خواســت با بخش خصوصی انجام دهد؟ این بدترین کار است. اما 
بخش خصوصی چه می تواند کند؟ کمترین کار این است که نهادهای قانونی 
انتظــارات حداکثری خود از رئیس دولت بعــدی را تبیین کنند و آن را در 

ابعاد گسترده منتشر کنند.
 در ایــن بیانیه ها باید شــجاعانه و بــدون لکنت زبــان وضعیت موجود 
اقتصــادی و نیز سیاســت خارجی اثرگذار بر فعالیت های اقتصادی تشــریح 
شده و انتظارات بدون ترس بیان شود. پشت هم بودن صدها تشکل زیر یک 
پرچم واحد می تواند قدرت نمایی مناســبی باشد. اتفاقی که نباید بیفتد این 
اســت که بخش خصوصی همین قدرت نه چندان قابل اعتنای خود در برابر 
ســایر نهادها را پراکنده کرده و هر یک از بخش های صنعت یا تجارت پشت 
کسی ایستاده اســت.بخش خصوصی ایران می تواند با برگزاری همایش های 
گوناگون، انتظارات خود از کاندیداها یا رئیس دولت تازه بر ســر کار آمده را 

با صراحت در میان بگذارد.
 عــاوه بر این، دعوت از کاندیداها پس از نهایی شــدن فهرســت، برای 
گفت وگوی بدون لکنت زبان با آنها کار دیگری اســت که می شود انجام داد.

بررسی و نقد برنامه کاندیداها نیز از جمله فعالیت هایی است که بخش خصوصی 
می تواند و باید انجام دهد. تجربه دوره قبل انتخابات به ویژه در ســال ۱3۹۲ 
باید چشــم و گوش بخش خصوصی را باز کرده باشــد تا آنها تنها به وعده ها 
دلخوش نباشند و به نوعی سختگیری بیشتری  را در دستور کار قرار دهند. 
واقعیت این اســت که رئیس جمهور فعلی به وعده هایی که به بخش خصوصی 

داده بود عمل نکرد و نباید بار دیگر چشــم بسته به سوی کاندیداها رفت.
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رییس کل بانک مرکزی با اشاره به عبور 
کشور از پیچ فشار حداکثری تحریم ها، گفت: 

اعتقادی به سرکوب نرخ ارز ندارم.
عبدالناصر همتی در یک برنامه گفتگوی 
آزاد با جمعی از اقتصاددانان پیرامون عملکرد 
بانــک مرکزی با بیان اینکــه همه ما نیاز به 
نقد داریم و کارهامان کامل نیســت، گفت: 
محدودییت هایی وجود دارد با شرایط خاص 
کشورمان و با روش هایی که ما کشور را اداره 
می کنیم که می تواند باعث شود شرایط به 

نحوی که مدنظر است تحقق پیدا نکند.
رییــس کل بانک مرکزی اظهارداشــت: 
دوستان حق دارند انتقاد کنند و من تا جایی 
که بتوانم پاسخ می دهم تا حداقل قانع شوند. 
درباره سفارت چین من رفتم و ۱۰ روز در آنجا 
بودم و برگشتم برای اجاس سفرا در تهران 
و همان روز دوم بود که آقای رییس جمهور 
بنده را خواستند و مشورت کردند و نکاتی را 
خدمتشــان عرض کردم و موضوع همان جا 

مطرح شد که بنده مسئولیت را بپذیرم.
وی افززود: احساس کردم که نیاز است این 
سکان را به دست بگیرم و می دانستم که چه 
سختی دارم ولی خوشحال هستم که سختی 
3۲ ماه را تحمل کردم و برای مردم تا حدی 
کــه توان دارم خدمت کردم و می دانم مردم 
سختی می کشند و تحریم بسیار سخت است 
و به خاطر اینکه دشمن نتواند اطاعات بگیرید 

نمی توانم خیلی توضیج بدهم.
همتی خاطرنشــان کــرد: در این دوره با 
پشتیبانی مقام معظم رهبری و کل مجموعه 
دولت توانستیم این پیچ اصلی فشار حداکثری 
را رد کنیم. در پایان ســال ۹٨ و در سال ۹۹ 
مشکاتی پیش آمد که مدیریت بازار ارز را با 
دشــواری همراه کرد. یکی بحث گران شدن 
نرخ بنزین و دیگری رفتن اسم ایران به لیست 

سیاه FATF بود.
وی گفت: یک میلیارد یــورو برای کرونا 
تخصیص یافت، ولی این ارز در داخل نیست و 
در خارج از کشور مسدود است. وقتی بخواهید 
آن را تبدیل کنید در نتیجه باید ریال بدهید. 
این در حالی اســت کــه موضوع کمک یک 
میلیارد یورویی تایید مقامات عالی را دارد و 
قانونی از سوی ستاد کرونا اباغ شده است. شما 
دیدید که دوستان وزارت بهداشت انتقاد کردند 
که پایه پولی مهم است یا سامت مردم. من در 
این شرایط چه کار می توانم بکنم، من رئیس 
کل بانک مرکزی هستم و باید کشور اداره شود.

رییس کل بانک مرکزی ادامه داد: در دنیا 
میلیاردها دار پــول برای حل معضل کرونا 
هزینه شــد. بنابراین بخشــی از آن اجتناب 
ناپذیر بود ولی شما اطاع ندارید که حداقل 
از ۱۰ مورد درخواست، ۹ مورد آن را مقاومت 
کردم و انجام ندادم؛ به عنوان نمونه رشد پایه 
پولی نســبت به میانگین سال های گذشته 

آنها تفاوت ندارد.
وی در بخش دیگر صحبت های خود اظهار 
داشت: اقتصاد ما بر روی ارزآوری صادرات غیر 
نفتی متکی اســت. سال گذشته 3۷ میلیارد 
دار تامین ارز داشتیم که از طریق صادرات 
غیرنفتی تامین شد. صادرکنندگان عزیزی در 
این شرایط به کمک این کشور آمدند و هرگز 
صادرات را سرکوب نکردیم و فکر می کنم یک 
مقداری خلط مبحث در این زمینه شده است.

همتی افزود: ما ۲۵۰ نفر داشتیم که صادر 
کننده واقعی نبودنــد، قانون هم به ما گفته 
کسانی که ارز را به چرخه اقتصاد نمی آورند 
بررسی و به قوه قضاییه گزارش دهیم. ۲۵۰ 
نفر بودند که هیچکدام تولیدکننده نبودند و 
این تعداد، ۶ و نیم میلیارد دار ارز به چرخه 
اقتصاد باز نگردانند. این افراد آدرس درستی 
نداشــتند و صادر کننده واقعی نبودند، بعداً 
فهمیدیم کارت بازرگانی آنها یکبار مصرف بوده 
و اعتبار نداشته، حاا چگونه آنها را گرفتند را 
نمی دانم و مسئولیت بانک مرکزی نیست ولی 

ما اینها را معرفی کردیم.
رییس کل بانک مرکزی تاکید کرد: از این 
۲۵۰ نفر ۷۰ نفر را خود قوه قضاییه بررســی 
کرده و مشــخص شــد از افراد تهیدست و 
فقیر هســتند، کسانی که مشکل مالی دارند 
و کم درآمد هســتند در حاشیه کشور بودند 
و کارت هــای بازرگانی به اســم اینها صادر 
کــرده بودند و تعدادی از آنها در حال حاضر 
بازداشــت هستند. من افتخار می کنم که در 
شرایطی رییس کل بانک مرکزی هستم که 
صادرکنندگان خیلی خوبی در کشور هستند و 
جلسات خوبی با آنها داشتم، به نظر من در حق 
بنده و بانک مرکزی یک مقدار جفا شده است.

وی ادامه داد: در خصوص دارایی های ارزی، 
اینگونه نیســت که بانک مرکزی به محض 
دریافت دسترسی به ارزها شروع به ارزپاشی 
کند، حتماً این گونه نیست، مطمئن باشید که 
هیچ عاقه ای ندارم که شوکی به بازار ایجاد 
شود و بازار باید ثبات داشته باشد اجازه نمی 
دهیم خروج سرمایه داشته باشیم. نرخ ارزی 
که باعث خروج سرمایه از کشور شود از نظر 
من مردود است. در خصوص اف ای تی اف هم 
اگر از من پرســیده شود بنده تایید می کنم، 
ولی جای دیگر باید تایید شود و بنده هم تابع 

تصمیمات عزیزان هستم.
رییس کل بانک مرکزی گفت: اقتصاد ما 
بر ارز آوری صادرات غیر نفتی متکی است. در 
سال گذشته 3۷ میلیارد دار واردات داشتیم 
که دو سوم آن توسط صادرات غیرنفتی تامین 
شــد. وی افزود: خالص دارایــی ارزی بانک 
مرکزی بر اساس سیاست های مدون است و 

ارزپاشی در این خصوص وجود ندارد.

همتی تصریح کرد: نرخ ارزی که سرکوب 
شــود و باعث خروج سرمایه شود از نظر من 
مردود است. وی خاطر نشان کرد: اگر بخواهیم 
خالــص دارایی هــای ارزی بانک مرکزی را 
خرج کنیم بر اساس سیاست های ارزی این 
کار را انجام می دهیم و اجازه خروج سرمایه 

نمی دهیم.
وی ادامه داد: بانک مرکزی هماهنگی های 
ازم را با بورس انجام داد و اواخر سال گذشته 
اوراق گام برای برخی صنایع منتشــر شد و 
زنجیــره تامین مالی تولید باید از این طریق 

تکمیل شود.
همتی افزود: سال گذشــته از نظر فشار 
حداکثری بدترین سال کشــور بود که ابزار 
بازارساز برای کنترل بازار محدود شد و نمی 
توانست بازار ارز را کنترل کند. رییس کل بانک 
مرکزی یادآور شد: در چارچوب دستور مقام 
معظم رهبری که فرمودند رفع تحریم ها باید 
راستی آزمایی شود گام بر می داریم و تیمی 
هم که اکنون از طرف بانک مرکزی در محل 
مذاکرات حضور دارند موکدا این توصیه را مد 

نظر قرار می دهند.
وی ادامــه داد: در ســال ۹۷ اولین اقدام 
برای مبارزه با پولشویی در زمینه چک های 
تضمینی انجام شد. پس از آن کنترل تراکنش 
های بانکــی از طریق رصد تمــام مقاصد و 
مجاری انجام شد. وی درباره اهمیت توجه به 
صادرکنندگان واقعی و خوشنام و نحوه هزینه 
کــرد ارز دولتی در ســال ۹۹ گفت: مردم از 
خیلی از مشکات و فشارهایی که روی بنده 
وجود دارد مطلع نیستند. برای مثال، سال ۹۹ 
بدترین ســال از لحاظ ارزی بود. اما در حال 
حاضر وضعیت ما بهتر اســت و من مطمئنم 
وضعیت بهتر می شود. در این راستا، وضعیت 
صادرکنندگان به ویژه صادرکنندگان خوشنام 

نیز بهبود یافته است.
همتی درباره ضرورت پاسخگویی به افکار 
عمومی تصریح کرد: من در یک تناقضی قرار 
گرفته ام چرا که خیلی از دوســتان معتقدند 
رییس بانک مرکزی نباید زیاد صحبت کند 
اما همه هم انتظار دارند که من صبح تا شب 
پاسخگوی سواات افکار عمومی باشم. بنابراین، 
چشم، من سعی می کنم بیشتر پاسخگو باشم.

رییــس کل بانک مرکزی درباره وضعیت 
پولشویی در حال حاضر اظهار کرد: ما به تدریج 
جلوی پولشــویی را گرفته ایم و با شناسایی 
حســاب های بانکی، تمامی منافذ را مسدود 
کردیم. بانک ها نیز همکاری خوبی داشته اند 
و نمونه آن مسدود کردن حساب های مرتبط 
با قمار بــود  و در آینده نزدیک من خبرهای 

خوبی در اینباره اعام خواهم کرد.
وی افزود: تا امروز، دو و نیم میلیون پایانه 
فروش متخلف را باطل کردیم و اطاعات ۷ 
میلیون پایانه را به سیســتم مالیاتی کشور 
داده ایــم که اقدام مهمی در جهت مقابله با 

پولشویی است.
همتی درباره پیوستن ایران به گروه ویژه 
اقــدام مالی هم گفت: در مورد fatf من بارها 
حرفها و نگاه خود را مطرح کرده ام. اما اینکه 
چه زمانی از لیست سیاه خارج شویم وابسته 
به تصویب دوستان مســئول است و خیلی 

دست من نیست.
رییس کل بانک مرکزی در پاسخ به سوالی 
دیگر گفت: مسئله ناترازی سیستم بانکی و 
تخلفات آن خیلی زمان برده تا به این مرحله 
رسیده است. متاسفانه یک ساختار از گذشته 
شــکل گرفته. ولی اان با اختیاراتی که بنده 
از ســران قوا گرفته ام اقدامات جدی را انجام 
داده ایم و با بســیاری از ناتــرازی ها و اضافه 

برداشت ها برخورد کرده ایم.
وی افزود: ناترازی در سیستم بانکی آنقدر 
عمیق شده بود که هنوز به زمان نیاز دارد، اما 
ما اان در مسیر هستیم و من بخش زیادی از 
زمان و انرژی خود را صرف این موضوع کرده 
ام.رییــس کل بانک مرکزی ادامه داد:  با این 
موضوع هم عقیده ام که خیلی از مشــکات 
ساختاری ما ناشی از مشکات برخی بانک ها 
است. البته باید خوبی های نظام بانکی را نیز 
در اقتصاد کشور ببینیم به طوری که خیلی 
از بانک های بــزرگ واقعا خدمت می کنند، 
هر چند تعدادی هم ممکن اســت تخلفاتی 

داشته باشند.
وی گفت: مــن از ابتدا مخالف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی بودم ولی ما تابع سیاست دولت هستیم. 
معلوم بــود این موضوع رانت زا خواهد بود و 
در توزیع شــبکه قوی نداشتیم. در دو سال 
گذشته قاعدتا رشد قیمتی کااهای اساسی 

خیلی نبود، اما از زمانی که در سال ۹۹ فاصله 
بین قیمت ارز رسمی و بازار آزاد فاصله افتاد، 

مشهودتر شد.
همتی افزود: نگرانی ما نسبت به حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی این است که شوک دیگری در 
قیمت ها ایجاد شود که باید با تدبیر مدیریت 
شــود. وی ادامه داد: این سیاســت حذف یا 
ماندگاری ارز ۴۲۰۰ تومانی در قانون بودجه 
هم آمده که اگر ارز ۴۲۰۰ برداشــته شد، هر 
زمان دولت در سال ۱۴۰۰ تصمیم به حذف 
بگیرد مابه التفاوت آن در قالب معیشــتی به 

مردم ارائه خواهد شد.
وی درباره ناترازی بانک ها و بدهی برخی 
افراد که از ســال ها پیش مانده است گفت: 
ساختاری در سیستم بانکی ما شکل گرفته که 
بنده هم به تنهایی نمی توانم کاری کنم. برخی 
افراد قدرت زیادی دارند و فشار زیادی هم  بر 
من وارد می کنند کــه من هم باید مقاومت 
 کنــم و کار را پیش ببرم. بنده با مجوزی که 
از سران قوا گرفتم مسئولیت برخی موسسات 

مالی ناتراز را برعهده گرفتم.
همتی تصریح کرد: اضافه برداشت بانک ها 
٨۰ هزار میلیارد تومان در نیمه دوم ۹۷ بود 
که در حال حاضر دیگر تقریبا اضافه برداشتی 
نداریم. ناترازی سیستم بانکی آنقدر عمیق بود 
که زمان می برد و حداقل ۴-۵سال دیگر زمان 

برای اصاح آن نیاز است.
رییس کل بانک مرکزی تاکید کرد: من هم 
هدایت نقدینگی  را قبول ندارم و هر جا بازدهی 
باا باشد نقدینگی به آنجا می رود. اگر خاف 
این عمل کنیم مشخص است که رانت ایجاد 
خواهد شد. وی  ادامه داد: هدایت نقدینگی در 

قالب پرداخت تسهیات رانت ایجاد می کند.
همتی گفت: اعتبارسنجی ضعیف است. 
ما ســامانه ای  که برای تسهیات ازم بود را 
در بانک مرکزی تعبیه کردیم ولی هنوز افتتاح  
رســمی نشــده که هر اعتباری که بانک ها 
می دهنــد آنجــا ثبت شــود. در عین حال، 
تقریبا آماده است و به زودی افتتاح می شود. 
شرکت های اعتبارسنجی  باید بیشتر شود و 
آماده پذیرش درخواست های جدید هستیم 

که در این باره مصوبه گرفته ایم.
وی تصریح کرد: هفته پیش تشــکیات 
سازمانی بانک  مرکزی اصاح شد و به عنوان 
نمونه مدیرکل اعتبارات را به مدیر کل عملیات 
پولی و اعتباری تغییر دادیم که یعنی عملیات 
پولی بــر اعتبارات مقدم شــد. بنابراین می 
خواهیم نشــان بدهیم که جهت گیری ما به 

کدام سمت است.
رییس کل بانک مرکزی با اشاره به بسته 
ارزی تاکید کرد: این بســته براساس شرایط 
کشور تغییر می کرد اما بسته جدید که هفته 
پیش هم در ســتاد اقتصــادی دولت اصاح 
کردیم بســیاری از مســائل را حل می کند. 
به طور میانگین ســالی ۴۰ میلیارد دار ارز 
از طریق بانک مرکزی به کشور وارد می شد. 
قــدرت بانک مرکزی در توزیع و تزریق ارز با 
بازار یا حواله باعث شده بود که مشکات نمایان 
نباشد اما در این شرایط کنونی که دوسوم ارز ما 
از بازار ثانویه و صادرات غیرنفتی است به نظر 
می رسد باید با مشورت و همفکری دوستان 
بتوانیم شرایط را اصاح کنیم و با جهت گیری 
هــای خاص منجر به تنوع صادرات و تقویت 

تولید شویم.
همتی گفت: هماهنگ با وزیر اقتصاد کار 
می کنیم و در ستاد اقتصادی مذاکرات روزانه 
داریم، خصوصــا کمیته بند کاف وجود دارد 
که درآن نرخ سود و اوراق به توافق می رسد، 
همچنین نرخ سود بانکی هم در شورای پول و 
اعتبار باز هم وزیر محترم اقتصاد عضو این شورا 
هستند و هماهنگی های باا دستی وجود دارد.

وی در خصوص تعصب بر بازار ســرمایه 
توضیح داد: واقعا برای کمک به بازار سرمایه 
تاش کردم و به رشد آن معتقد هستم. رییس 
کل بانک مرکــزی در خصوص نامه به مقام 
معظم رهبری ابراز کرد: نامه ای که خدمت مقام 
معظم رهبری نوشتم، مبنی بر حفظ ارز ۴۲۰۰ 
نبود، البته نامه به دلیــل طبقه بندی بودن 
جزییات آن قابل طرح نیســت، ولی نکته ای 
که می توان به آن اشاره کرد این است که در 
صورت تصمیم بر حذف ارز ۴۲۰۰، همان روز 
حذف تصمیم گرفته شود. بیان صرف چنین 
تصمیمی سبب وارد آمدن هجوم به کااهای 
۴۲۰۰ و گران تر شدن آن می شود. اولین پیام 
این اظهار نظر آغاز بحران روغن بود. در تهران 
گزارش شد که 3۰ هزارتن تقاضا باا رفت، در 

مورد مرغ و تخم مرغ هم اثر گذاشت.

همتی در ادامه افزود: از سال ۹۷ مخالف ارز 
۴۲۰۰ بودم، همیشه هم آن را مطرح کردم، 
اما به عنوان رییس کل بانک مرکزی خارج از 
مجموعه تصمیمات نظام اقتصادی نمی توانم 

ساز مخالف بزنم.
وی درباره پول های بلوکه شــده ایران در 
کره جنوبی مطرح کرد: درباره کره جنوبی زیاد 
صحبت می شود و تمام این حرف ها را تکذیب 
می کنم. مسئول پول ها بانک مرکزی است و به 
این نهاد تعلق دارد، بنابراین خبرهای منتشر 
شــده بدون نظر بانک مرکزی صحت ندارد. 
در این زمینــه هم هیچ اتفاقی نیفتاده، ولی 
این حق ایران است که ار منابع خود استفاده 
کنــد و هرگاه روی دهد آثار آن در مجموعه 

دیده خواهد شد.
رییس کل بانــک مرکزی در ادامه یادآور 
شد: نکته ای که باید مورد توجه قرار گیرد این 
است که ۷ میلیارد داری که بزرگ شده، به 
دلیل کار خافی است که دولت محترم کره 
در حال انجام دادن اســت، وگرنه ســال ۹۹ 
بانک مرکزی ۱۱ میلیــون دار تامین ارز از 
منابع خود انجام داده، به این معنا که اطاعات 
منابع خود را منتشر نمی کنیم زیرا در شرایط 
جنگ اقتصادی هستیم و کسی در این شرایط 

تعداد گلوله توپ های خود را فاش نمی کند.
همتی اضافه کرد: مبلغ اشــاره شده باید 
هرچه زودتر آزاد شــود، اما با آزاد نشدن آن 
ماهم نابود نخواهیم شــد، امــا از آنجا حق 
ما اســت پیگیری می کنیم و حتما هم باید 
جریمه پرداخت کننــد. وی درباره تقاضای 
وام از صنــدوق بین المللی پــول بیان کرد: 
ایران ۶۰ ســال است که عضو صندوق است 
و دو و نیم میلیــارد دار در آنجا وجود دارد 
و کشورهای دیگر استفاده می کنند. صندوق 
گفت کشــورهایی که اقتصاد آن ها از کرونا 
آسیب دیده، سیستمی داریم که به تمام این 
کشورها کمک ارائه می کنیم. این وام صندوق 
با شرط و شروط همراه نبود و از آنجا که حق 
ما بود، یکسال پیگیری کردیم و در جلسات 
مستقیم با رییس بانک مرکزی مطرح شد، ولی 
متاسفانه خبردار شدیم که اکتبر سال گذشته 
به گروه آمریکا داده شــد. این مســئله ثابت 
کرد نهادهای بین المللی بدون آمریکا هیچی 
نیستند و تصمیم نمی توانند بگیرند. در مورد 
FATF باید گفت که جزء ضرورت های بانکی 
اســت و چنانچه تصویب نشود در مبادات 
بانکی به خصوص برداشته شدن تحریم ها با 

مشکاتی روبرو خواهیم شد.
رییس کل بانک مرکزی در پاسخ به اینکه 
به نظر می رســد در برخی موارد تصمیمات 
دکتر همتی به عنوان رییس کل بانک مرکزی، 
مخالف نظر شخص دکتر همتی به عنوان یک 
اقتصاددان اســت، گفت: ما نیاز داریم که در 
مجموعه کشــوری هماهنگی داشته باشیم، 
مواقعی وجود دارد که من خودم هم می بینم 
راه حــل دیگری برای کشــور وجود ندارد و 
مجبورم کوتاه بیایم، چرا که احساس می کنم 
ادامه دادن مقاومت بر ســر یک موضوع فقط 

مشکل ایجاد می کند.
همتی تاکیــد کرد: معتقدم باید برنامه ها 
طوری پیش بــرود و هماهنگی هایی صورت 
بگیرد تا به این مراحل نرســیدیم ولی وقتی 
رســیدیم همتی با رییس کل بانک مرکزی 
فرقــی نمی کند و مجبورم یــک تصمیم را 
بگیرم و شخص حقیقی یا شخص غیرحقیقی 
تفاوتی ندارد.رییس کل بانک مرکزی درباره 
تعییــن تکلیف رمزارزها نیــز گفت: در این 
حــوزه نیاز بــه قانون داشــتیم، بنابراین به 
موضوع ورود کردیــم و در حال طی مراحل 
است، رفت و برگشت هایی بین بانک مرکزی، 
دولت و وزارت اقتصاد داشته که منتظر نهایی 
شــدن آن هســتیم تا صرافی های بانک ها و 
صرافی های مجاز که می توانند ثبت سفارش 
انجام بدهند، از رمزارزی که در داخل کشور 
با مجوز تولید می شود، استفاده کنند.رییس 
کل بانک مرکزی در پاســخ به این سوال که 
به عنوان یک اقتصاددان چقدر سیاست های 
بانک مرکزی را در سقوط بازار سرمایه موثر 
می دانید؟ گفت: بانک مرکزی در قضیه بورس 
مظلوم واقع شده است، چرا باید بانک مرکزی 
نرخ بهره را باا ببرد و در مقطعی پایین بیاورد 
و دوباره باا ببــرد. مگر بانک مرکزی چقدر 
قدرت دارد که این همه تغییرات ایجاد کند؟

وی افزود: در ماه های فروردین و اردیبهشت 
به دلیل کرونا فعالیت های کســب و کاری و 
بانک ها تعطیل شــدند و منابع مازاد شد. ۷۱ 
هزار میلیارد تومان در آن تاریخ اضافه ذخیره 

بانک ها نزد بانک مرکزی بود اما اکنون این عدد 
به زیر ۲۰ هزار میلیارد تومان رسیده و ۵۰ هزار 
میلیارد تومان تقاضای پول افزایش یافته است.

همتی ادامــه داد: اگر قرار به این کار بود 
بانک مرکزی باید کف کانال را به ۱٨ درصد 
می رســاند اما این کار را نکردیم و کف کانال 
نرخ سود بســیار پایین تر بود. رییس شورای 
پول و اعتبار یادآور شد: از سوی دیگر عمده 
اقتصاددانان می گویند که در شرایط تورمی باید 
نرخ بهره را باا ببرید اما این کار را نمی توانیم 
انجام دهیم، درست است که نرخ بهره عامل 
کنترل تورم است اما در زمانی که آزادی ورود 

و خروج سرمایه نداریم، این اتفاق نمی افتد.
وی افــزود: برخــی نیــز می گویند، نرخ 
بهره را پایین تر هم بیاورید اما باید شــرایط 
ســپرده گذاران خرد را نیز در نظر گرفت که 
با سود ناچیز بانکی زندگی می کنند. اان در 
تورم ۴۰ درصدی ۱٨ درصد تا ۲۰ درصد سود 
پرداخت می شود و سود بانکی حدود ۲۰ واحد 

درصد منفی است.
همتی خاطرنشــان کرد: من هم معتقدم 
که باید سهم تامین مالی بازار سرمایه باا رود 
 و معتقدم که بیش از ۵۰ درصد سهام بازار با 
نرخ های فعلی و حتی با نرخ های پایین تر ارز نیز 
ارزنده است و آینده متعلق به بازار سرمایه است 
و همه باید به آن کمک کنیم اما در سازمان 
بورس هم باید توجه کنند که تغییر مقررات و 
باا و پایین کردن دامنه نوسان مشخص نیست 
که نتیجه مثبتی داشته باشد و باید ثبات رویه 

داشته باشیم.
رییس کل بانک مرکزی همچنین درباره 
تحوات سال ۹۹ و موضع »معمای نرخ بهره 
در سال ۹۹« گفت:  این نکته مهمی است اما 
معمایی در کار نیست و از کسانی که می گویند 
بانک مرکزی نرخ بهره بین بانکی را کاهش و 
افزایش داد و موجب ریزش بازار سرمایه شد 
می پرسم یعنی واقعا رییس بانک مرکزی این 
انــدازه قدرت دارد که نرخ را از ۲۲ درصد به 
٨ درصد برســاند بعد مجددا این را افزایش 
بدهد؟ اصا به چه دلیل رییس بانک مرکزی 

باید چنین تصمیمی بگیرد؟
وی افــزود: ظــرف یک مــاه فروردین تا 
اردیبهشــت در  تراکنش بین بانکی ناگهان 
پنجاه هزار میلیــارد تومان به ذخایر اضافی 
بانــک ها به دلیل کاهــش وام گیری اضافه 
شد. به عبارت دیگر ذخایر اضافی بانک ها در  
ابتدای ســال ۹۹ زیاد شد که موجب کاهش 
نرخ بین بانکی شد. در واقع ذخایر بانک ها به 
۷۰ هزار میلیارد تومان افزایش یافت و ما هنوز 
ابزاری برای جمع آوری ریال از بازار نداشتیم و 
اکنون با اوراق توانستیم این کار را انجام بدهیم. 
حتما از امســال این نرخ را با قدرت بیشتری 

کنترل می کنیم.
همتی ادامه داد: یعنی در ســال گذشته 
در عــرض یک ماه اتقاقانــی افتاد و فعالیت 
های اقتصادی به دلیل شــیوع کرونا تعطیل 
شــدند و طبیعتا تقاضای پول کم شد و بعد 
از اینکه عوارض کرونا کاهش یافت، تقاضای 
پول افزایش یافت و نرخ بهره بین بانکی هم 

به ناگهان افزایش یافت.
همتی تاکید کــرد: بانک مرکزی طرفدار 
ثبات بازار ارز است و ما تابع تعیین نرخ ارز در 
بازار هستیم. رییس  کل بانک مرکزی تصریح 
کرد: درباره نرخ بهره اطمینان می دهم اقدامی 
نخواهم کرد که بازار ســرمایه آسیب ببیند و 
اقدامات ما در جهت حمایت از بازار ســرمایه 
است.رییس کل بانک مرکزی ادامه داد: آینده 
متعلق به بازار سرمایه است اما باید توجه کنیم 
که بازار سهام ممکن است نیازمند تعدیل باشد. 
البته اکنون هم بســیاری از سهم ها قیمت 
متعادل دارد. همچنان معتقدم باید ۵۰ درصد 

تامین منابع مالی از بازار سرمایه باشد.
وی خاطرنشان کرد: رئیس بانک مرکزی 
نمی تواند تنهــا به بازار پول فکر کند و بازار 
ســرمایه و کاا نیز و ســایر بازارها هم مهم 
اســت. وی تاکید کرد: بازدهی بازار سرمایه، 
با گشــایش ها حتما بهتر خواهد شد و حتما 
شــرایط اقتصادی بهبود می یابد.همتی بار 
دیگر  یادآوری کرد: کمک به بازار ســرمایه 
و بازار سهام دغدغه رییس کل بانک مرکزی 
است. رییس کل بانک مرکزی در ادامه سخنان 
خود اظهار کرد: در سال ۹۹ به دلیل انتظارات 
تورمی و اینکه همه انتظار رشد صد در درصدی 
نقدینگی داشتند و رشد پول به ٨٨ درصد در 
مردادماه رســید، انتظارات در بازار سهام نیز 
باا رفت.وی افزود: در مورد نرخ بهره اقدامی 
نمی کنم که بازار ســرمایه لطمه ببیند و اگر 
بتوانیم تــورم را کنترل کنیم حتما در مورد 
پایین آوردن نرخ بهره هم تصمیم می گیریم. 
همتی با بیــان اینکه با وجود اینکه تقاضای 
پــول در بازار زیاد بود اجــازه ندادم نرخ بازار 
بین بانکی باا برود، تصریح کرد: سیاستگذاری 
هدف تورمی مجموعه اقداماتی را تعیین می 
کند که به هدف گذاری تورمی برسیم، اما این 
سیاست نمی توانست شوک های اقتصادی را 
پیش بینی بکند. در حالی که دوستان از تورم 
های باای ۶۰ درصدی صحبت می کردند. اما 
شما ببینید ما چه فشاری را در سال ۹۹ تحمل 

کردیم اما جلوی چنین تورمی را گرفتیم.
وی یادآور شــد: هدف گذاری ما در سال 
۹۹ بــر مبنــای ارز نیمایی بود، اما شــوک 
عرضه که به اقتصاد وارد شــد، بــر نرخ ارز 
 تاثیــر گذاشــت و این در کنــار بی نظمی 
که در توزیع کاای اساســی پیدا کردیم که 
در کنتــرل بانک مرکزی نبود، نرخ تورم را از 

هدف ما دور کرد.

اقتصاد ایران و آثار مثبت و منفی تفکر »ما می توانیم«
کشــورهایی که به توســعه صادرات و تعامل سازنده با جهان روی آوردند، 
موفق شــدند با رشد سریع اقتصادی، ایجاد اشتغال داشته  باشند و دهک های 

پاییــن درآمدی جامعه  را از چنگال فقر نجات دهند.
با مروری بر تجربه توسعه کشــورهای مختلف می توان نتیجه گرفت همه 
ملت هایی که با موفقیت در مســیر توســعه پیش رفته و مراحلی را پشت سر 
گذاشــته اند، با باور به توانایی های خــود و با امید به پیروزی وارد این میدان 
شده اند. به بیان دیگر، همه ملل موفق با تفکر »ما می توانیم« حرکت خود را 
آغــاز کرده و از این خوش بینی و امید خود نتیجه مثبت و روشــن گرفته اند. 
در عرصه ورزش، مربیان بزرگ فوتبال همه بر این اصل محکم و استوار تأکید 
دارند که اگر تیمی با باور به شکست خود وارد زمین بازی شود، قطعا شکست 
خواهد خورد و تفکر »ما نمی توانیم« نمی تواند پیروزی به دنبال داشته  باشد. 
اما ســؤال این اســت که آیا تفکر »ما می توانیم« ممکن اســت عاوه  بر آثار 
مثبت، آثار منفی و به اصطاح بدآموزی هم داشــته  باشد و به جای کمک به 
جریان توســعه یک کشــور، در نهایت به زیان آن تمام شود؟ بی تردید اراده 
یک ملت زمانی می تواند دســتاورد مطلوبی برایش به ارمغان بیاورد که جهت 

درستی برای حرکت انتخاب شود.
امــا اگر انتخاب مســیر با درک درســت از تحول توســعه اتفــاق نیفتد، 
طبعا اراده خلل ناپذیر ملت ها نمی تواند کمکی به ایشــان کند. در ســال های 
گذشــته و در شرایطی که کشورمان درگیر دشواری های ناشی از تحریم های 
ظالمانه و کارشــکنی و بدعهدی دشمنان و بدخواهان بوده، سیاست مداران و 
دست اندرکاران اقتصاد و مدیریت کشور هرکدام به یکی از دو نگرش متفاوت به 
جریان توسعه کشور روی خوش نشان داده اند؛ گروه اول به این باور رسیده اند 
که حل مشکات اقتصادی کشــور و به تعبیری گشودن گره توسعه نیافتگی، 
در گرو اصاح شــیوه تعامل با جهان و تاش برای حضور هرچه پررنگ تر در 
بازارهای جهانی اســت. در مقابل، گــروه دوم می گویند دولت باید توان خود 
را به  جای تاش برای حل مشــکات سیاست خارجی و رفع تحریم ها، صرف 

رفع مشکات در داخل کشور کند.
به بیان دقیق تر، می توان  گفت هر گروه تفســیر اختصاصی خود را از شعار 
»ما می توانیم« دارد؛ گــروه اول می گویند ما می توانیم در بازارهای منطقه و 
جهان وارد بشــویم و به رقابت با غول های میدان تجارت بپردازیم. هرچند در 
ابتدا سهم ما از منافع تجارت در مقایسه با طرف مقابل اندک خواهد بود، اما 
می توانیم با گذشــت زمان شــرایط را به نفع خودمان تغییر بدهیم و جایگاه 

بهتری در سلسله مراتب اقتصاد جهانی داشته  باشیم.
در مقابــل، گروه دوم می گویند ما می توانیم بدون اتکا به بازارهای جهانی 
و همکاری با شرکای تجاری توانمند، در مسیر توسعه پیش برویم و نیازهای 
خود را اعم از کااهای مصرفی، کااهای واســطه ای و فناوری با کمترین نیاز 
به جهان خارج برآورده کنیم؛ بنابراین ازم نیســت به منظور حل مشــکات 
تعامل با اقتصاد جهانی در سیاســت خارجی خــود تجدیدنظر کنیم یا برای 
رفــع تحریم ها، اعمــال محدودیت هایی را بر برنامه هســته ای خود بپذیریم. 
ســخنان هفته گذشــته آقای رئیسی در نشست شــورای عالی قوه قضائیه با 
شورای قضائی استان ها را می توان همسو با دیدگاه دوم تلقی کرد: »آن قدری 
که برخی آقایان جلســه گذاشتند که از غربی ها امتیاز بگیرند، اگر برای رفع 
موانع تولید وقت می گذاشــتند خیلی از مشکات حل شده  بود... ما اصحاب 
»ما می توانیم« هســتیم«. طبعا مقایسه تطبیقی و کامل دو دیدگاه رقیب از 
زوایا و جوانب مختلف، هرچند بحثی جذاب اســت، اما در این مقال مختصر 

نمی گنجد، ازاین رو فقط به یک نکته خاص اشــاره و بسنده می کنم:
در شــش دهه گذشــته و به ویژه در دهه های اخیر، به تدریج بســیاری از 
کشورهای درحال توســعه با تجدیدنظر در سیاست های توسعه خود، فعالیت 
گســترده ای را در راســتای گســترش تجارت خارجی و حضور در بازارهای 
جهانــی آغاز کرده اند. این تغییر در همان دوران با عنوان انتخاب اســتراتژی 
توسعه صادرات به جای استراتژی جایگزینی واردات شناخته  می شد. در واقع 
با قدری مســامحه می توان دو دیدگاه معرفی شــده در باا را مشابه همین دو 
اســتراتژی دانست که اولی بر گســترش تجارت و توسعه صادرات توجه دارد 
و دومی تاش می کند با کاهش وابســتگی اقتصاد کشــور به خارج، بر بحران 

ناشی از تحریم ها غلبه کند.
کشــورهایی که در دهه های گذشته به توسعه صادرات و تعامل سازنده با 
اقتصاد جهانی روی آوردند، موفق شــدند با محقق  کردن آرمان رشــد سریع 
اقتصادی، در عرصه ایجاد اشــتغال کارنامه موفقی داشــته  باشند و درنهایت 
دهک های پایین درآمدی جامعه شان را از چنگال فقر نجات دهند. برای نمونه، 
چین در ســال های گذشته توانسته  است در سایه رشد اقتصادی سریع خود، 
صدهــا میلیــون نفر را از زیر خط فقر به بــاای آن منتقل کند که رکوردی 

حیرت انگیز و خارق العاده است.
اگر شاخص تولید ناخالص داخلی با روش ppp را ماک قرار بدهیم، اقتصاد 
جهانی در فاصله ســال های ۱۹۹۰ تا ۲۰۱۹، یعنی در ۲۹ سال، حدود ۲.۵۴ 
برابر شده اســت اما طبعا این رشد نصیب همه ملت ها نشده و بعضی رشدی 
بســیار چشــمگیر را در کنار درجازدن برخی دیگر تجربه کرده اند. در همین 
دوره، اقتصاد چین ۱3.۹۲ برابر، ویتنام ۶.٨۲ برابر، هند ۵.۷۹ برابر و بنگادش 
۴.۹۵ برابر شده  اســت. در اصل همه این کشورها با تغییر سیاست هایشان و 
انتخاب رویکرد توسعه صادرات، موفق به کسب چنین دستاوردهایی شده اند. 
در مقابل، اقتصاد کشــور ما در این دوره فقط ۲.۱ برابر شــده  اســت که این 
میزان رشــد از متوســط جهانی به  طرز چشــمگیری پایین تر است. در واقع 
تفاوت کشــورهای نام برده با کشورمان به انتخاب شیوه تعامل با جهان خارج 
برمی گــردد؛ درحالی که طبعا ایران به دلیــل برخورداری از درآمدهای نفتی 

باید رشد سریع تری را هم تجربه می کرد.
همین مقایســه ساده نشان می دهد که انتخاب رویکرد نادرست در عرصه 
اقتصاد تا چه میزان می تواند اثر تخریبی داشــته  باشد و فرصت تکرارناشدنی 
رشــد و توسعه را از کشورمان بگیرد. بی تردید رفع مشکات تعامل با اقتصاد 
جهانی به تنهایی حال مشــکات نیســت و به  تعبیری فقط شرط ازم رشد 
سریع اقتصادی است و شرط کافی تلقی نمی شود. بااین حال، این نکته ظریف 
حقــی برای رویکرد رقیب و امکانی برای جوان دادن آن ایجاد نمی کند؛ زیرا 
نــه در دهه های اخیر و نه قبل از آن، هیچ کشــوری از طریق کاهش ارتباط 
خود با جهــان خارج و بی اعتنایی به عامت هــای بازارهای جهانی به جایی 
نرســیده  است. البته این نکته را هم باید در نظر داشت که ممکن است روی 
خوش نشان دادن برخی افراد به هریک از دو نگرش معرفی شده در باا، لزوما 

بر اساس باور کارشناسی نباشد.
 مثا مدیرانی که توان حل مشکات را ندارند، با فرافکنی همه دشواری ها و 
ناکامی ها را به دشمنان خارجی ربط بدهند یا حامیان و طرفداران یک نگرش 
خاص در میدان سیاســت خارجی، با هدف تحمیل دیدگاه خود به جامعه و 
ایجاد حاشیه امن برای تفکر خود، ادعا کنند فان رویکرد در میدان سیاست 
خارجی آثاری منفی روی اقتصاد ندارد و هر کاســتی در اقتصاد ملی، فقط و 

فقط ناشی از ناکارآمدی مدیران خودی است.
بااین حال، امروز همه مســئوان، نخبگان، سیاســت مداران، کارشناسان و 
همه افراد دلســوز این کشــور چاره ای جز این ندارند که با درک اصول حاکم 
بــر اقتصــاد جهان، انتخابی اصولی و خردمندانه بیــن دو رویکرد رقیب و دو 
نوع شــعار »ما می توانیم« انجام داده و مقدمات رشد اقتصاد ملی، رفع فقر و 
محرومیت آزاردهنده و جبران عقب ماندگی ناشی از انتخاب  سیاست نادرست 

در دهه های گذشته را فراهم آورند.
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 خبر
 تولید 1۵میلیون لوازم خانگی در سال ۹۹

مدیــرکل دفتر صنایع برق، فلزی و لوازم خانگی وزارت صمت گفت: به 
تولید ۱۵میلیون لوازم خانگی در سال ۹۹ رسیدیم و رکورد شکنی کردیم.

به گزارش شــاتا، کیوان گردان در گفتگو با برنامه گفتگوی خبری 3۰:۱٨ 
با بیان این مطلب، افزود: با شــروع کرونا و آغاز پروتکل های بهداشتی تمام 
معادات دچار تحول و مشکات متعددی نیز ایجاد شد و در چنین شرایطی 
تحریم هــا نیز اقتصاد کشــور را در عرصه های مختلف تحت تاثیر قرار داده 
و منجر به مواجهه با پیچیدگی های مختلفی در این ســال شــد.وی ادامه 
داد: در این شــرایط با باور به شــعار جهش تولید، برنامه ریزی های دقیقی 
صورت گرفت و مســیر حرکت بنگاه های تولیدی نیز مشــخص شد.گردان 
گفــت: با توجه بــه اینکه زنجیره تولیــد لوازم خانگی بــا گردش مالی ۶ 
میلیــارد داری، همواره مــورد تاکید مقام معظم رهبــری و هدف اصلی 
دولــت بود، با تاش تمام فعاان این عرصــه رکورد تولید لوازم خانگی در 
کشــور شکسته شد.مدیرکل صنایع برق، فلزی و لوازم خانگی وزارت صمت 
اضافه کرد: در دوران تحریم و شــرایطی کــه با خروج برند های خارجی از 
کشــور، پیش بینی تولید ۱۲ میلیون دســتگاه و رشد 3۰درصدی در سال 
گذشته را داشــتیم.گردان گفت: با استفاده از ظرفیت های موجود و تاش 
 فعاان حوزه لوازم خانگی، در پایان سال به رشد ۷۱درصدی در این حوزه

 دســت یافتیم و به تولید ۱۵ میلیون لوازم خانگی در ســال ۹۹ رسیدیم و 
رکورد شکنی کردیم.

 بازار بزرگ تهران 2 هفته تعطیل شد
اتــاق اصناف تاکید کرده که عاوه بر مشــاغل غیرضروری، بازار بزرگ 

تهران نیز از روز شــنبه به مدت دو هفته تعطیل است.
 اتــاق اصنــاف طی اطاعیــه ای اعام کرد کــه بازار بــزرگ تهران و 
مشــاغل گروه هــای ۲، 3 و ۴ از روز شــنبه ۲۱ فروردیــن بــه مدت دو 
هفته تعطیل هســتند.بر این اســاس بــا توجه به وضعیــت قرمز کرونایی 
 در تهــران فقــط مشــاغل گــروه ۱ شــامل کارخانه هــا و کارگاه هــای 
تولیــدی، مراکــز صنعتــی و معدنی، کشــاورزی، شــیات، کشــتارگاه، 
انبــار و ســردخانه عمومــی؛ مراکــز زیــر ســاختی و حیاتــی، مراکــز 
و  فاضــاب  پســماند،  مدیریــت  گاز،  بــرق،  آب،  توزیــع  و   تامیــن 
فعالیت های تصفیه و تهویه هوا، پاایشگاه ها و جایگاه های سوخت؛ حمل و 
نقل عمومی کاا و مسافر برون شهری شامل ریلی، هوایی، جاده ای و دریایی؛ 
کرایه خودرو بدون راننده، پارکینگ عمومی؛ مراکز نظامی، انتظامی و امنیتی؛ 
فروشگاه های مواد غذایی، زنجیره ای، سوپرمارکت ها، میوه فروشی ها و سبزی 
فروشــی ها، میادین میوه و تره بار؛ مراکــز تولید، نگهداری، توزیع و فروش 
محصوات پروتئینی و خدمات وابســته؛ مراکز تولید و عرضه فرآورده های 
لبنی و نانوایی )تولید فراورده های نانوایی(؛ مراکز بهداشتی، درمانی، اورژانس 
و تامین آمبوانس دولتی و خصوصی و مشاغل مشابه؛ داروخانه ها، مراکز و 
فروشگاه های دامپزشکی، پخش دارو، عطاری و داروهای سنتی و بذر؛ مراکز 
تهیه، تولید و طبخ مواد غذایی و خوراکی آماده و صرفا بیرون بر )شــامل 
تمام گروه های غذایی ســرد، گرم، آشامیدنی، بســتنی و آبمیوه، خشکبار، 
شــیرینی و مشاغل مشــابه(؛  فعالیت تیم های ملی و لیگ های وابسته در 
 رشــته های مختلف؛ غذا و ملزومات حیوانات خانگی، ملزومات و تجهیزات 
دامپزشــکی؛ که مشــاغل ضروری محسوب می شــوند در تهران مجاز به 

فعالیت هستند.

معاون وزارت امور خارجه و مذاکره کننده 
ارشد کشورمان در وین گفت: همکاری های 
ایران و آژانس هم در زمینه راستی آزمایی و 
هم کمک هــای تکنولوژیک و فناوری ادامه 
دارد و اطمینان داریم در تعامل ســازنده و با 
وجود حسن نیت مسائل مورد اختاف قابل 

حل است.
به گزارش ایرنا، سید عباس عراقچی پس 
از دیدار با رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین 
المللی انرژی اتمــی گفت: ماقات خوبی با 
آقای گروســی داشتم. به هر حال در جریان 
مذاکراتی که اان صورت می گیرد، وقتی به 
جمع بندی برسیم وظایفی هم برای آژانس 
وجود دارد که آژانس باید بتواند وظایف خود 

را به موقع انجام دهد.
وی توضیح داد که  ازم بود ایشــان را در 
جریان آخرین وضعیت مذاکرات قرار بدهم 
و هماهنگی بیشــتری بین ما به عمل بیاید، 
برای زمانی که ازم اســت آژانس ورود پیدا 
کند و نقش خود را ایفا کند.معاون وزیر امور 
خارجه اظهار داشت: همین طور در رابطه با 
بقیه مسائلی که بین ما و آژانس وجود دارد 
و برخی از ســوااتی کــه از قدیم بوده هم 
هماهنگی کردیم. تعامل بین ایران و آژانس 
در مورد موضوعات مورد اختاف و سوااتی که 
وجود دارد، ادامه پیدا خواهد کرد و اطمینان 
داریم که در یک تعامل سازنده اگر حسن نیت 
وجود داشته باشد،  این مسائل می تواند حل و 
فصل شود و برای همیشه این مسائل را کنار 
بگذاریم.عراقچی تصریح کرد: همه همکاری 
های ما چه مربوط به راستی آزمایی آژانس و 
چه مربوط به کمک های فناوری و تکنولوژی 

آژانــس در حوزه های مختلف به ایران، ادامه 
دارد.وی افزود: حتی در موضوع ویروس کرونا 
هم آژانس همکاری های با ایران داشت و در 
بعضی از تجهیزات مورد نیاز کمک هایی را 
انجام داد.معاون وزیر امور خارجه همچنین 
در خصوص مذاکــرات دو روز اخیر خود در 
وین گفت: ما ظرف دیروز و امروز هر دو کار 
گروه ، که یکی در حوزه هســته ای و دیگری 
در حوزه تحریم هاســت، به صورت فشــرده 
کارشناسان همه کشورها کار کردند و خیلی 
جامع مسائل را مد نظر قرار دادند که هدف 

آنها هم تنظیم اقداماتی است که هر دو طرف 
در یک مرحله باید انجام دهند.عراقچی با بیان 
اینکه بحــث گام به گام و اقدامات اولیه و یا 
میانی مدتهاســت کنار گذاشته شده است، 
گفت:  کاری که ما می کنیم این اســت که 
طبق مواضع جمهوری اسامی ایران، در مورد 
برداشته شدن یکجای تحریم ها مذاکره کرده 
و به طور دقیق مشــخص و روشن می کنیم 
که چه تحریمهایی چگونه باید برداشته شود.

مذاکره کننده ارشد کشورمان در وین با 
بیان اینکه از نظر ما همه تحریم های برجامی 

و تحریم های دوران ترامپ باید به طور یکجا 
رفع شود، اظهار داشت: از طرف دیگر اقداماتی 
که ایران باید حوزه فعالیت های هسته ای خود 
انجام دهد تا به پایبندی کامل برگردد اینها هم 
مشخص می شود و بعد از آن ترتیب و توالی 
اقدامــات دو طرف را تنظیم و بحث خواهیم 
کرد.معاون وزیر امور خارجه گفت:  از نظر ما 
آمریکا باید همه اقدامات را یکجا انجام دهد، 
ما راستی آزمایی میکنیم و بعد ایران اقدامات 
خــود را انجام خواهــد داد. اینکه چگونه ما 
راستی آزمایی می کنیم این هم موضوع دیگر 

بحث اســت که در چه دوره زمانی و چگونه 
صورت بگیرد درباره آن هم بحث خواهد شد.

وی افــزود: امیــدوارم در ادامه مذاکرات 
بتوانیم در این موارد به جمع بندی برسیم.

عراقچی افزود: کار آسانی نیست، دیروز و 
امروز کارگروه ها کار کردند، فردا یک جمع 
بندی خواهیم داشــت، جلســه کمیسیون 
مشترک یک بار دیگر تشکیل می شود و کار 
این کارگروه ها را ارزیابی می کند و تصمیم 
داریم بعد از آن چند روزی را تنفس بدهیم 

و هیات ها به پایتخت های خود برگردند.
وی یاداور شــد: ما نیــز در تهران نتیجه 
مذاکرات را منتقل خواهیم کرد و انشــااه 
ظرف هفته آینده برای ادامه مذاکرات به وین 
خواهیم آمد. ممکن است ازم باشد چند بار 
این کار را تکرار بکنیم تا بتوانیم به نهایتا به 
آن جمع بندی ای که مطلوب ما است منافع 

ما را تامین می کند برسیم.
مذاکره کننده ارشد کشــورمان در وین 
افزود: به نظر من فعاً در موقعیتی نیســتیم 
که بگوییم نشســت ها و مذاکرات مثبت یا 
منفی بوده، مســلماً منفی نبوده و به تعبیر 
من رو به جلو و ســازنده است ولی هنوز زود 
اســت که بتوانم بگویم که ما روند مثبتی را 
داریم می رویم جلو.معاون وزارت امور خارجه 
خاطرنشان کرد: فضای جلسات سازنده است 
و مســیر ما مسیر رو به پیشرفتی است ولی 
هنوز از نقطه ای که امیدوار باشیم که به یک 
روند مثبتی خواهیم رسید فاصله داریم اگرچه 

ناامید نیستیم.

اختافهاباآژانسدریکتعاملسازندهقابلحلاست

برگزیدگانجشنوارهملیشعرگمنامیباحضوروزیراطاعاتتجلیلشدند
برگزیدگان جشنواره ملی شعر گمنامی در آیینی در جوار آرامگاه حافظ 
شــیراز با حضور حجت ااسام والمسلمین دکتر سید محمود علوی وزیر 
اطاعات تجلیل شدند.به گزارش ایرنا، وزیر اطاعات در این آیین همچنین 
از کتاب مجموعه اشعار برگزیده ارسالی شاعران کشور به دبیرخانه جشنواره 
در وصف سربازان گمنام امام زمان )عج( در وزارت اطاعات رونمایی کرد. 
 این آیین پنجشنبه ۱۹ فروردین ماه جاری همزمان با آخرین روز دهه 
بزرگداشــت سربازان گمنام امام زمان )عج( و با حضور نماینده ولی فقیه 

در استان و امام جمعه شیراز و استاندار فارس برگزار شد. 
تعدادی از شــاعران منتخب این جشنواره ملی که از سایر استان ها در 
این جشنواره شرکت کرده بودند، با توجه به شرایط شیوع کرونا در استان 

فارس به صورت مجازی در این آیین شرکت داشتند. 
چهار تن از شاعران استان فارس نیز به نمایندگی از شاعران کشور در 
این آیین به شعرخوانی در وصف سربازان گمنام امام زمان )عج( در وزارت 
اطاعات پرداختند. در این آیین، یاد و خاطره شــهید محسن جعفری از 
ســربازان گمنام امام زمان )عــج( در وزارت اطاعات که اواخر بهمن ماه 
۱3۹۹ هنگام انجام ماموریت در سیستان و بلوچستان به شهادت رسید و 
در زادگاهش شــیراز آرام گرفت، گرامی داشته شد. همسر شهید جعفری 
در این آیین  در وصف این شهید مدافع امنیت و همرزمانش متنی قرائت 

و بر ادامه راه شــهدا تاکید کرد. این آیین با توجه به شــرایط شیوع کرونا 
در شیراز با حضور محدود مدعوین در فضای باز آرامگاه حافظ برگزار شد. 

 3۵۰ شعر به دبیرخانه جشنواره ملی شعر گمنامی رسید
دبیر علمی نخستین جشنواره ملی شعر  گمنامی در سخنانی در آیین 
اختتامیه این کنگره گفت: 3۵۰ شــعر از ۲۰۰ شــاعر از سراسر کشور به 
دبیرخانه این جشنواره ملی واقع در حوزه هنری انقاب اسامی استان فارس 

ارســال شــد که از این میان توسط داوران ۱۲ اثر برگزیده شد.    احد ده 
بزرگی افزود: نخستین جشنواره ملی شعر گمنامی با هدف تکریم سربازان 
گمنام امام زمان)عج( در اسفندماه ۹۹ در چهار بخش شعر کاسیک، شعر 
نو، ترانه و سرود، تصنیف و شعر کودک و نوجوان کلید خورد.دبیر علمی 
جشــنواره ملی شعر مکتب گمنامی اضافه کرد: مقرر شده بود که مراسم 
افتتاحیه و اختتامیه این جشــنواره طی ۲ روز در شــیراز برگزار شود که 
به دلیل اعام وضعیت قرمز کرونا در شیراز این مراسم امروز پنجشنبه با 
مدعوین محدود در حافظیه برگزار شــد.وی با اعام اینکه از همه کسانی 
که به این جشــنواره ملی شعر ارســال کرده اند تقدیر خواهد شد، گفت: 
در هر بخش سه نفر توسط هیات داوران این جشنواره که از میان اساتید 
کشــوری انتخاب شده اند به عنوان برگزیده معرفی شده است.ده بزرگی 
افزود: شاعران در چهار بخش شعر کاسیک، شعر نو، ترانه و سرود، تصنیف 
و شعر کودک و نوجوان به عنوان برگزیده معرفی شدند.وی اعام کرد: این 
جشنواره ملی برای اولین بار با هدف پاسداشت تاش های سربازان گمنام 
امام زمان )عج( در وزارت اطاعات در شــیراز برگزار شد و مقرر است که 
در سالیان آینده نیز تداوم داشته باشد.بیر علمی جشنواره ملی شعر مکتب 
گمنامی خاطرنشان کرد: سه نفر داور مطرح کشوری برای هر بخش این 

جشنواره ملی، انتخاب شده بودند و آثار را داوری کردند.

 چالش آغاز قرن پانزده
مرکز تقویم موسســه  ژئوفیزیک  دانشــگاه تهران  در اواخر سال ۱3۹۹ 
طبق اطاعیه ای اعام نمود که آغاز قرن ۱۵هجری شمســی  روز دوشنبه 
۱ فروردین ۱۴۰۱ خواهد بود. البته موسســه مذکور در اطاعیه  خود هیچ 
استدال علمی برای چنین نتیجه گیری انجام نداده است و صرفا اعام داشته 
که چون روز اول نخســتین قرن هجری شمسی ،) که عرفا یکسال کامل در 
نظر گرفته شده است( جمعه ۱ فرودین ۱ وروز پایان آن سه شنبه ۲۹ اسفند 
۱۰۰ بوده است بنابراین روز پایان قرن ۱۴ نیز ۲۹ اسفند ۱۴۰۰ خواهد بود.

ایــن موضع گیری موسســه  ژئو فیزیک مورد پذیــرش رئیس  جمهور 
محترم قرار گرفته و ایشــان  مقرر کرده اند که »در مطبوعات و صدا وسیما 

بر همین مبنا  عمل شود.«
صرف نظر بر باور عمومی چه در داخل و خارج از کشــور و تجربه جشن 
آغاز قرن پانزدهم هجری قمری در آغاز سال ۱۴۰۰ در اوایل انقاب و آغاز 
قرن ۲۱ و حتی هزاره ســوم میادی در تحویل ســال ۲۰۰۰ ،بنظر میرسد 
این اســتنتاج موسسه ژئوفیزیک با منطوق ریاضی بکار گرفته شده در نحوه 
تعیین آغاز و پایان سایر واحدهای اندازه گیری زمان مانند شبانه روز ، سال 

و ....  انطباق نداشته باشد.
مثا آغاز شــبانه روز  مانند ســایر واحدهای زمانی از صفر شروع میشود 
و معلوم نیســت چرا باید ســال آغاز قرن با یک شــروع شود.  در شبانه روز 
، نخســتین ســاعت بین ساعت صفر تا یک و دومین ساعت بین یک و دو و 
بااخره آخرین ساعت بین ۲3 تا ۲۴ است ،در حالیکه اگر استدال موسسه 
ژئو فیزیک  را بپذیریم اولین ســاعت شبانه روز یک و ساعت پایانی آن ۶۰ 
دقیقه بعد از نیمه شــب خواهد بود. اگر یکســاعت مفروض دیجیتالی را در 
نظر بگیرم زمان خاصی از اولین ســاعت شبانه روز مثا به این صورت نشان 
داده میشــود : ۲۵ر۰۹ر۰۰ یعنی نه دقیقه و ۲۵ثانیه از اولی ســاعت شبانه 
روز طی شده و یا ۰٨ر ۱۲ر۰۱ نشان دهنده گذشت ۱۲ دقیقه و ٨ ثانیه از 

دومین ساعت شبانه روز است. 
یا مثا کودکی که در اول فروردین ۱3۶۵ متولد شــده باشد در روز اول 
یا حتی تا ۲۹ اســفند سال ۱3۶۵ یکساله محسوب نمیشود و مثا میگویند 
۶ماه و ده روزش هست. همین شخص در مثا ۵ فروردین ۱3۶۶ سال دوم 
زندگی را شــروع کرده ولی تا پایان ســال دوم تولد ســن اورا با یک سال و 
اندی اندازه گیری میکنند. به عبارت بهتر ثانیه ،دقیقه و ســاعت در شــبانه 
روز و روز و ماه در ســال به عنوان کسری از واحد زمان کاربرد دارد ولی در 
محاسبه موسسه ژئو فیزیک  برای سال اول هجری بجای صفر مبنا یک قرار 
گرفته و این قاعده ریاضی برهم خورده است. طبق منطق ریاضی اولین سال 
هجری شمســی در روز اول فروردین ســال مبنا) صفر( شروع و پایان سال 
۱3۹۹ پایان قرن ۱۴ هجری شمســی میباشد. به عبارت دیگر سال ۱3۹۹ 
) مانند ســاعت ۲3 تا ۲۴ در شــبانه روز( ۱۴۰۰ امین سال هجری شمسی 
میباشــد و بنابراین آغاز سال ۱۴۰۰ نخســتین روز از سال ۱۴۰۱ و شروع 
قرن ۱۵ اســت. اگر موسســه ژئو فیزیک اعام میکرد که روز اول نخستین 
قرن هجری شمســی ،جمعه ۱ فروردین اولین ســال هجرت میباشد آنگاه 
حتما به همین نتیجه ریاضی که ابتدای ســال ۱۴۰۰ آغاز قرن ۱۵ هجری 

شمسی هست می رسید.
 شــاید گفته شــود که از نظر تاریخی این سهو از همان آغاز بکار رفته و 
اکنون کاری جز قبول یک اســتنتاج غیر علمی نیست ،که در این مورد نیز 
باید گفت که طبق مســتندات محکم تاریخی ازجمله نوشــته های طبری و 
یعقوبــی ،مبــدا هجرت اولین بار در زمان خلیفــه دوم به عنوان مبدا تاریخ 
مسلمانان ، پذیرفته شد و در آنموقع هم رسم نبود که مثا بگویند یا بنویسند 
۰۱ر۰۱ر۲۵ هجری بلکه می گفتند اول محرم بیســت وپنجمین ســال) یا 
ســال ۲۵( هجری قمری  که در واقع منظور ۰۱ر۰۱ر ۲۴ بوده اســت. این 
متن صرفا برای ایجاد یک چالش ذهنی بین صاحب نظران تهیه و منتشــر 

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: ایران و تاجیکستان مشترکات شده و هیچ ادعای دیگری ندارد.
تاریخی، فرهنگی، دینی و به ویژه تمدنی و زبانی ویژه ای با هم دارند لذا زمینه های 
بسیار خوبی برای گسترش همکاری ها در همه حوزه ها به خصوص در حوزه 

های امنیتی و دفاعی میان دو کشور وجود دارد.
 به گزارش  روابط عمومی  وزارت دفاع، امیر سرتیپ »امیر حاتمی« در پایان 
دومین دوره مذاکرات دو جانبه میان وزرای دفاع ایران و جمهوری تاجیکستان 
در جمع خبرنگاران گفت: خوشــحالم که در ابتدای سال ۱۴۰۰ میزبان وزیر 
محترم دفاع تاجیکستان و هیئت محترم همراه ایشان در تهران بودیم و در سه 
روزی که هیئت محترم تاجیک در تهران بودند دو دور مذاکره انجام شد.وی 
ادامه داد: در این ســه روز بازدیدهای مختلفی را متناســب با خواست هیئت 
تاجیکســتان تدارک دیده بودیم که انجام شد و در نهایت صورت جلسه این 

مذاکرات امروز امضا شد.
 وزیر دفاع گفت: در مذاکراتی که با وزیر دفاع کشور تاجیکستان در این سه 
روز داشتیم و همچنین مذاکرات که سرلشکر باقری رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح با طرف تاجیکی داشتند موضوعات مختلف دوجانبه، منطقه ای و بین 
المللی مورد بررسی و گفت وگو قرار گرفت، همچنین سوابق همکاری ها میان 
دو کشور نیز مرور شد و البته مشکات پیش روی گسترش همکاری ها بررسی 
و خوشبختانه به تفاهمات خوبی برای گسترش و استمرار همکاری ها رسیدیم.

وی تصریح کرد: دو کشور ایران و تاجیکستان مشترکات تاریخی، فرهنگی، 
دینی و به ویژه تمدنی و زبانی ویژه ای با هم دارند لذا زمینه های بسیار خوبی 
برای گسترش همکاری ها در همه حوزه ها به خصوص در حوزه های امنیتی 

و دفاعی میان دو کشور وجود دارد.

وزیر دفاع با اشــاره به روابط خوب میان دو کشــور ایران و تاجیکستان در 
گذشته، اظهار داشت: همکاری های دو جانبه میان دو کشور با یک وقفه مواجه 
شده بود که امروز تصمیم گرفتیم یک شروع مجددی را به برای همکاری ها 
داشته باشیم به همین دلیل هیئت های کارشناسی تبادل خواهد شد که این 
هیئت ها صحبت و تبادل نظر خواهند داشت و زمینه های همکاری را به طور 
کامل فراهم خواهند کرد.امیر حاتمی با اشاره به تهدیدات مشترک دو کشور 
اظهار داشت: دو کشور ایران و تاجیکستان در تهدید تروریسم هستند، البته 
کل منطقه ما با این تهدید روبروست و هر دو کشور مخالف این نوع تهدیدات 
هستند که عمدتاً ریشه آن در دخالتهای فرامنطقه ای ست.وی افزود: امیدواریم 
این شروعی که در آغاز سال ۱۴۰۰ وهمزمان با آغاز بهار است یک شروع بسیار 
خوب برای دو کشور در جهت ارتقاء امنیت منطقه باشد و در نهایت رفاه، آسایش 

و آرامش دو ملت ایران و تاجیکستان را فراهم کند.
سپهبد »شیرعلی میرزا« وزیر دفاع تاجیکستان نیز  در این نشست خبری 
مشترک،  طی سخنانی با تقدیر از مهمان نوازی طرف ایران، اظهار داشت: از 
وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح جمهوری اسامی ایران برای دعوت و 
انجام این سفر به سرزمین قدیمی ایران و مهمان نوازی شان تشکر می کنم.

وی ادامه داد: سفر رسمی من و هیئت همراه از جمهوری تاجیکستان به ایران 
در روزهایی است که ملت های دو کشور نوروز را جشن گرفته اند، به همین 
دلیل با استفاده از این فرصت میخواهم عید نوروز را به ملت ایران تبریک بگویم.

وزیر دفاع تاجیکستان با اشاره به روند مذکرات انجام شده در سه روز سفر 
به تهران ، اظهار داشــت: در این سه روز دیدار و مذاکرات خوبی با وزیر دفاع 
ایران داشــتیم و از نزدیک با بخشی از دستاوردها و توانمندی های نیروهای 
مسلح جمهوری اسامی ایران آشنا شدیم.وی بحث و گفتگو در خصوص امنیت 
منطقه ای و بین المللی و همچنین تهدیدات مشترک را از جمله محورهای 
گفتگو با وزیر دفاع ایران اعام و بیان کرد: ما افزایش امنیت و مقابله با گروه 
های تروریســتی در منطقه را در گرو گسترش همکاری منطقه ای می دانیم 
، همچنین معتقدیم همکاری میان دو کشــور می تواند به امنیت دو کشــور 
کمک کند.وزیر دفاع تاجیکستان گفت: از همتای خود امیر حاتمی وزیر دفاع 
و پشتیبانی نیروهای مسلح ایران دعوت کردم که در فرصتی مناسب سفری 
رسمی به جمهوری تاجیکستان داشته باشند و امیدواریم ادامه مذاکرات میان 
هیئت های تخصصی دو کشور به افزایش همکاری ها در جهت تامین امنیت 
دوجانبه و منطقه ای بینجامد. گفتنی است در پایان این مذاکرات تفاهم نامه 

همکاری نیز بین طرفین به امضارسید.

زمینههایخوبیبرایگسترشهمکاریایرانوتاجیکستانوجوددارد

 
 

وزیر اطاعات گفت: ما به پیوند بین وزارت اطاعات 
و مجموعه نخبگی از جمله شعرا به عنوان یک ضرورت 
نگاه می کنیم و معتقدیم که مجاهدت خاموش سربازان 
گمنام امام زمان )عج( با زبان و آثار هنرمندان و شــعرا 

می تواند به جامعه معرفی شود. 
به گزارش ایرنا، حجت ااسام والمسلمین سید محمود 
علوی، پنجشنبه در آیین اختتامیه نخستین جشنواره ملی 
شعر گمنامی در شیراز افزود: یکی از مهمترین عرصه ها 
که باید شعر شاعران بدرخشد عرصه گمنامی و مظلومیت 
است، جوانان و داور مردان گمنامی که جان خود را بر 
کف می گیرند که امنیت و آرامش را برای مردم وکشور 

به ارمغان آورند.
او ادامه داد: سربازان عرصه گمنامی همواره در سنگر 
و عرصه جهاد حضور دارند، جهادی که به دلیل گمنامی 

بخش عظیم آن ناگفته می ماند.
وزیــر اطاعات در بخش دیگری از ســخنان خود با 
اشــاره به نقش و اهمیت شعر بر انسان ها افزود: رسول 
گرامی اسام اثر شعر را سحرآمیز دانستند که این اثر بر 
جان انسان ها و همچنین عقل و خرد آن ها مشهود است.

علوی گفت: پیامبراکرم )ص(، در زمینه تاثیر شــعر 
بر حکمت نیز تاکید کرده اند که شــعر بیش از سیراب 
کردن عواطف و احساسات، بر عقل انسان اثر می گذارد.

وزیر اطاعات، استقبال شعرا از نخستین جشنواره شعر 

گمنامی را در افزایش روحیه سربازان گمنام امام زمان 
)عج( بسیار موثر دانست و تصریح کرد: کمتر کسی فکر 
می کرد که این جشــنواره با استقبال خوب شعرا همراه 
شود اما شرکت حدود ۲۰۰ شاعر در این جشنواره نشان 
دهند برخوردار بودن از مردمی قدرشناس است که زبان 

مجاهدت خاموش را هم خوبی می فهمند.
وزیر اطاعات اظهار داشــت: امروز ســربازان عرصه  
سامت و عرصه امنیت جان خود را بر کف گرفته اند تا 
هم سامت و هم امنیت را برای مردم به ارمغان بیاورند 

و این مجاهدت را شهدای عزیز بازگو می کنند.
علوی افزود: وزارت اطاعات در خدمت همه اقشــار 
به ویژه هنرمندان از جمله شــاعران است و خوشحالیم 
که امروز شــاهد پیوند این وزارتخانه با دانشــمندان و 
پژوهشگران و بخش های مختلف هنر، علم و فرهیختگی 
هستیم.وی ادامه داد: ما شاهد استقبال خوب پژوهشگران 
در دانشگاه ها در دو همایش امنیت و  دانشگاه، استقبال 
خوب نخبــگان حوزوی در دو همایــش امنیت و فقه 
اطاعاتی و شــاهد حضور خوب نخبگان در عرصه های 
مختلف امنیــت مردمی در همایش های امنیت و مردم 
بودیم.او اضافه کرد: استقبال و حمایت نخبگان، سربازان 
گمنام امام زمان )عج( را روح و انگیزه دیگری می بخشد 
که با باور به قدرشناسی مردم، به رسالت خود در عرصه 
امنیت، بیشتر و بهتر عمل کنند.وزیر اطاعات تصریح 

کرد: امروز حضور هنرمندان در عرصه ســینما و تئاتر با 
خلق هنرهای بسیار خوب مایه افتخار ما و تمام هنرمندان 
است و وقتی سریالی در تلویزیون به نمایش گذاشته شد 
برخی کسانی که پیوندی با عمق مردم ندارند و با تاش 
جهادگران عرصه مجاهدت خاموش چندان آشنایی ندارند 
وقتی کارگردان آن سریال را به نوعی سرزنش می کردند 
آن کارگردان سر را باا گرفت و با سرفرازی گفت، برای چه 
شرمنده و خجالت زده باشم، از اینکه با همکاری دستگاه 
امنیتی کشورم سریالی را در عرصه امنیت پدید آورده ام 
و از اینکه مجاهدت خاموش سربازان گمنام که امنیت را 
برای زن و فرزندم و کشورم ایجاد کره اند شرمنده باشم؟

حجت ااسام والمســلمین علوی گفت: امروز این 
مســاله باید در کشور نهادینه شــود، در تمام کشورها 
اینگونه است، مجموعه هایی که با دستگاه های امنیتی کار 
می کنند افتخار می کنند که دستگاه امنیتی همکاری آنها 
را پذیرفته اما در جامعه ما همکاری با دستگاه امنیتی به 
غلط به عنوان یک امر منفی تلقی می شــود که این جز 
اثرگذاری نفوذ دشمن چیز دیگری نیست اما امروز این 
اثرگذاری نفوذ رنگ باخته است.وی افزود: امروز شعرا از 
اینکه در عرصه گمنامی شعری بسرایند استقبال می کنند، 
هنرمندان ما از خلق آثار هنری مانند فیلم و ســریال با 
همکاری وزارت وزارت اطاعات و دستگاه امنیتی استقبال 
می کنند و ما هم افتخار می کنیم که در خدمت همه این 

عزیزان هستیم.وزیر اطاعات افزود: نخستین جشنواره 
شعر گمنامی پایانی بر مهجوریت و مغفول ماندن عرصه 
گمنامی در شــعر شاعران شد و امیدواریم در سال های 
آینده نیز شاهد برگزاری این جشنواره در شهر شیراز به 
شکل فاخرتر و شکوهمندتر باشیم.برگزیدگان جشنواره 
ملی شــعر گمنامی در این آیین که در فضای باز و در  
جوار آرامگاه حافظ در شیراز برگزار شد، تقدیر و از کتاب 
مجموعه اشعار شاعران در وصف سربازان گمنام امام زمان 
)عج(  رونمایی شد.این آیین پنجشنبه ۱۹ فروردین ماه 
جاری همزمان با آخرین روز دهه بزرگداشــت سربازان 
گمنــام امام زمان )عج( و با حضور نماینده ولی فقیه در 
اســتان و امام جمعه شیراز و استاندار فارس برگزار شد. 
تعدادی از شاعران منتخب این جشنواره ملی که از سایر 
استان ها در این جشنواره شرکت کرده بودند، با توجه به 
شــرایط شیوع کرونا در استان فارس به صورت مجازی 
در این آیین شرکت داشتند. چهار تن از شاعران استان 
فارس نیز به نمایندگی از شاعران کشور در این آیین به 
شعرخوانی در وصف سربازان گمنام امام زمان )عج( در 
وزارت اطاعات پرداختنــد. در این آیین، یاد و خاطره 
شهید محسن جعفری از سربازان گمنام امام زمان )عج( 
در وزارت اطاعات که اواخر بهمن ماه ۱3۹۹ هنگام انجام 
ماموریت در سیستان و بلوچستان به شهادت رسید و در 

زادگاهش شیراز آرام گرفت، گرامی داشته شد.

مجاهدتهایخاموشبهزبانهنروادبیاتمعرفیشود
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
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ایده روز 
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شماره : 1064

عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی 
در کاب هاوس گفت: فشاری که در این 3۲ 
ماه به کشور وارد شد می توانست مشکات 
جدی تری را ایجاد کند اما با پشتیبانی مقام 
معظم رهبری دولت و همت مردم از دوران 
بسیار سخت و فشار حداکثری عبور کردیم.

به گزارش ایرنا عبدالناصرهمتی، رئیس 
کل بانــک مرکزی  بــا ارایه توضیحاتی در 
کاب هاوس افزود: می دانستم چه شرایط 
سختی در پیش دارم. سختی این ماه ها را 
تحمل کردم و می دانم مردم تحت فشــار 
هستند. فشــاری که در کشور در این 3۲ 
ماه به کشور وارد شد می توانست مشکات 
جدی تری را ایجاد کند اما با پشتیبانی مقام 
معظم رهبری دولت و همت مردم از دوران 
بسیار سخت و فشار حداکثری عبور کردیم.

وی ادامــه داد: در اواخــر ســال ۹٨ و 
۹۹ اتفاقاتــی افتاد کــه کار مدیریت ارز را 

مشکل کرد.
همتی افزود: مشکل ما از افزایش قیمت 
بنزین شــروع شد و نمودار قیمت ارز نشان 
می دهد که شــرایط خوبی در کشور ایجاد 

نکرد و همه را متاثر کرد.
وی با بیان اینکه اواخر سال ۹٨ هم بحث 
لیست سیاه اف ای تی اف شوک دیگری را 
وارد کرد، ادامه داد: من که توانستم نرخ ارز 
را برای یکسال ۱۱تا۱3هزارتومان حفظ کنم 

با نرخ ۱۵هزارتومان مواجه شدم.
همتی خاطر نشــان کرد: در ســال ۹۹ 
اتفاقات خیلی بــدی افتاد که از آن جمله 
می توان بــه کرونا، قیمت نفت جهانی زیر 
۱۰دار، قطع صادرات به دلیل کرونا، کاهش 
شــدید قیمت بنزین و کاهش تقاضا برای 

محصوات پتروشیمی و فواد اشاره کرد.
وی ادامــه داد: به این دایل ارزی وارد 
کشور نشد و صادرات نفت ما در اردیبهشت 
و خرداد به حداقل خود رسید و همه این ها 

شوکی را به بازار ارز وارد کرد.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: تشــدید 
کاهــش تعهــدات جمهوری اســامی در 
رابطه برجــام، تصویب قطعنامه ضد ایرانی 
در شــورای حکام، درخواست فعال شدن 
مکانیسم ماشه و مهم تر از همه تحریم ثانویه 
۱٨بانک  کشور که در سطح بین الملل به بازار 

ارز ما ضربه وارد کرد.
وی افزود: من تمام تاشم را کردم و در 
اذهان از دار ۴۵هزار تا۶۰تومانی صحبت 
می کردند و همه این ها به انتظارات تورمی 
دامن زد و هدفگذاری تورمی ما را با مشکل 

مواجه کرد.
همتی خاطر نشــان کرد: هدف گذاری 
تورمی به این معنا نیســت که حتما به آن 
برســیم بلکه باید به آن نزدیک شویم که 

نزدیک هم شدیم.
رئیس کل بانــک مرکزی با اعام اینکه 
»ما اوراق فروختیم و با آن کســری بودجه 

و تشــدید تورم را کنتــرل کردیم«، ادامه 
داد:کارگزاری بانک مرکزی توانســت ۱۲۵ 
هزار میلیارد تومان اوراق به فروش برساند 
و اگر این اقدام انجام نمی شــد به تنهایی 
می توانســت 3۲ واحد درصد به نقدینگی 

اضافه کند که از آن جلوگیری شد. 
وی افزود: اعتقادی به ســرکوب نرخ ارز 
ندارم. بــازار ثانویه)نیما( به روز و در حال 
تغییر اســت و بانک مرکزی در آن دخالتی 
نــدارد و اقدامات بانک مرکزی صرفا  برای 

ثبات و جلوگیری از نوسانات است. 
رئیس کل بانک مرکزی در این گفت و 
گو خاطر نشــان کرد:  تسعیر ارز صندوق 
توســعه ملی بر اساس اصل قانونی است، و 
کسی نمی تواند از آن استنکاف کند علیرغم 
این موضوع بنده تا حد توان مقاومت کردم.

 همتی افزود:اینکه در چین باشــم یا در 
تهران بــرای من فرقی ندارد، مهم این بود 

که بتوانم به کشور خدمت کنم. 
وی افزود:من معتقد هستم که با شرایط 
خاصی که در کشور وجود دارد ممکن است 
با وجود عوامل مزاحم نتوانیم به اهداف مان 
برســیم که همین دلیلی است برای اینکه 
نقد باید وجود داشــته باشد تا کارها بهتر 

انجام شوند.
وی افــزود: خالص دارایــی ارزی بانک 
مرکزی بر اساس سیاست های مدون است 

و ارزپاشی در این خصوص وجود ندارد. 
همتی خاطر نشــان کرد: نرخ ارزی که 
ســرکوب بشود و باعث خروج سرمایه شود 

از نظر من مردود است. 
ادامــه  مرکــزی  بانــک  کل  رئیــس 
داد:اگــر بخواهیــم خالــص دارایی های 
کنیــم خــرج  را  مرکــزی  بانــک   ارزی 

 بــر اســاس سیاســت هــای ارزی ایــن 
 کار را انجــام مــی دهیم و اجــازه خروج

 سرمایه نمی دهیم.

 تقریبا ۶.۵ میلیــارد تومان ارز 
صادراتــی به چرخه اقتصاد کشــور 

بازنگشت
وی بــا بیان اینکه تقریبــا ۶.۵ میلیارد 
تومــان ارز صادراتــی به چرخــه اقتصاد 
کشور بازنگشته است، گفت: بانک مرکزی 
هماهنگی هــای ازم را با بورس انجام داد 
و اواخر سال گذشته اوراق گام برای برخی 
صنایع منتشــر شــد و زنجیره تامین مالی 

تولید باید از این طریق تکمیل شود.
همتی تصریح کرد: سال گذشته از نظر 
فشار حداکثری بدترین سال کشوربود که 
ابزار بازارساز برای کنترل بازار محدو شد و 

نمی توانست بازار ارز را کنترل کند.
وی افزود: در چارچوب رهنمودهای مقام 
معظم رهبری که برداشــتن تحریم ها باید 
راســتی آزمایی شود تیمی در وین مسایل 

تحریم را پیگیری می کنند.
همتی با بیان اینکه در ســال ۹۷ اولین 
اقدام برای مبارزه با پولشویی در زمینه چک 
های تضمینی  انجام شد، افزود: پس از آن 
کنتــرل تراکنش های بانکی از طریق رصد 

تمام مقاصد و مجاری انجام شد.

درباره  خوبی  خیلــی  خبرهای   
ارائه  پولشــویی  زمینه  در  کنترل ها 

می کنم
وی گفت: در آینده نزیک خبرهای خیلی 
خوبی درباره کنترل ها در زمینه پولشــویی 

ارائه خواهم کرد.
همتی بــا ذکر این مطلب که روزی ۴۰ 
هزار میلیارد تومان تراکنش در شبکه بانکی 
انجام می شود، خاطر نشان کرد: روزانه ۱۵۰ 
میلیون تراکنش شتابی داریم، ۱۰۰ میلیون 

تراکنش شاپرک داریم. 
رئیــس کل بانک مرکــزی افزود: بانک 
مرکزی در حال حاضر از طریق سیســتم 

فاش داریم  شــبکه ها و افرادی که جا به 
جایی پول در راستای پولشویی و قمار انجام 

می دهند را کنترل می کند.

 کنترل پولشویی پنج برابر بیشتر 
شده است

همتــی با اعــام اینکه کنتــرل ما در 
زمینه پولشویی نسبت به سال گذشته پنج 
برابربیشتر شده است، گفت: اضافه برداشت 
بانک ها ٨۰هزارمیلیارد تومان در نیمه دوم 
۹۷ بود که اان دیگر تقریبا اضافه برداشتی 
بانکی  ناترازی سیســتم  افزود:  نداریم.وی 
آنقدر شــدید بود که زمان می برد و حداقل 
۶سال دیگر وقت برای اصاح آن نیاز است.

همتی خاطر نشــان کرد: با مجوز سران 
قوا مسئولیت برخی موسسات مالی غیرمجاز 

را برعهده گرفتم.
وی افوزد:تغییــرات بســته ارزی بانک 
مرکزی متناسب با  شرایط خاص و نیازهای 

کشور انجام شده است.

 تصویب لوایح fatf شرط خرج 
از لیست سیاه 

همتی گفت: خروج از لیست سیاه منوط 
به تصویب لوایح fatf اســت.رئیس کل 
بانک مرکزی افزود: مساله ناترازی و تخلفات 
سیســتم بانکی از زمان هــای قبل و طی 
سال های زیاد به این مرحله رسیده است.

وی افــزود:اف ای تی اف جز ضرورت های 
فعالیت بانکی است که اگر تصویب نشود به 
خصوص در زمانی که تحریم ها برداشــته 
شــود، در مبادات بانکی دچار مشکل می 
شویم.رئیس کل بانک مرکزی خاطر نشان 
کرد: ۵ میلیارد دار وام حق ایران از صندوق 
بین المللی پول بود که با ابی آمریکایی ها 
هیات عامل صندوق حتی نتوانســتند این 
درخواست ما را در بورد  مطرح کنند. البته 

مــن چندین مرتبه در ایــن خصوص نامه 
نگاری کردم و باز هم پیگیری می کنم که 

این حق ایران را بگیریم.
همتی خاطرنشان کرد:ما ۶۰ سال است 
عضو صندوق هســتیم. صندوق سیستمی 
بــه نــام RFI دارد و در شــرایط کرونا به 
کشورهای دارای مشکل می کند. البته این 

وام مشروط نیست.
وی تاکید کرد: رییس بانک مرکزی در 
جهت نفی در جلسات دولت حضور دارد نه 
در جهت اثبات. در واقع من در دولت حضور 
دارم که بار مضاعف مالی به بانک مرکزی و 

بانکها تحمیل نشود.

  درخصوص کــره جنوبی هنوز 
اتفاقی نیفتاده است

رئیس بانک مرکــزی گفت: درخصوص 
کره جنوبی صحبت های بسیاری می شود 
این موارد را تکذیب می کنم. مســئول آن 
پولها بانک مرکزی اســت و در این زمینه 
هنوز اتفاقی نیفتاده و البته استفاده از این 

منابع حق جمهوری اسامی ایران است.
وی درادامه افزود: ۷ میلیارد دار منابع 
بلوکه شده در کره جنوبی باید هر چه زودتر 
آزاد شود و قطعا پیگیر دریافت جریمه آن 

هم خواهیم بود.
همتی خاطر نشان کرد: بانک مرکزی با 
استفاده از منابع خود ۱۱ هزار میلیارد دار 

تامین ارز کرده است.
وی افزود: هدایت نقدینگی معنی ندارد، 
هرجا بازدهی بیشتر باشد نقدینگی به آنجا 

سوق پیدا می کند. 
همتی خاطر نشان کرد: اعتبارسنجی در 
نظام بانکی ضعیف است اما اقدامات موثری 
در این خصوص انجام شده و سامانه ای برای 
رصد اعتباراتی که بانکها ارایه می دهند راه 
اندازی شده که به زودی رونمایی می شود.

رئیس کل بانک مرکــزی تصریح کرد: 
از ابتدا بــا ارز ۴۲۰۰ موافق نبودم چرا که 
مشــخص بود. در توزیع رانت زا خواهد بود 
لذا من منکر مشکات ارز ۴۲۰۰ نیستم اما 
بر حسب شرایط تابع سیاست دولت هستیم.

وی خاطر نشــان کرد: در نامه به رییس 
مجلس نوشــتم که از ۴۲۰۰ را حفظ کنید 
و تاکیــد کردم هر زمان مــی خواهید ارز 
۴۲۰۰ را حــذف کنیــد همــان روز اعام 
کنید نه اینکه ســه ماه قبل از اعمال حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی آن را اعام کنید که اثر 
منفی در بازار نگذارد.همتی با تکید بر اینکه 
هماهنگی های باا دستی در خصوص نرخ 
ســود بانکی و نرخ اوراق داریــم، گفت: با 
وزیر اقتصاد هماهنگ هســتیم و در ستاد 
اقتصادی درباره مســایل مختلف اقتصادی 

بحث می کنیم.
وی افزود: به بازار سرمایه و رشد و توسعه 

آن معتقدم.

رئیس جمهور آینده و مشکات پیش روی او
۱۴۰۰ یک فرصت مهم در اقتصاد ایران است که باید به دست اهلش سپرده 
شــود که اگر غیر از این باشــد، به بیراهه خواهد رفت که حتی تصور آینده اش 

غیرقابل باور است.
در   برنامه  های   اقتصادی   کشور طی سال های ۱3٨۴ تا ۱۴۰۰ یعنی دولت های 
نهم، دهم، یازدهم و دوازدهم،   یک »کوه یخ« بزرگ وجود  داشت که در چشم انداز 
طرح شده باید تا امروز نشانی از آن نباشد؛ این کوه یخ که نمایانگر سهم دولت 
در اقتصاد اســت، نه تنها در طول دو دوره ٨ساله آقایان محمود احمدی نژاد و 
حســن روحانی از بین نرفت که حجیم و حجیم تر شــد و ترسیم نکردن اقدام 
و برنامه ای عاجل برای از بین بردن آن، نه تنها آینده ای نامعلوم داشــته، بلکه 

اقتصاد را نیز رو به اضمحال خواهد برد.
اگر در۴ یا ٨ سال پیش رو، دولت جدید هم به سیاق ۱۶سال گذشته، نتواند 
راهی برای میدان دادن به بخش خصوصی واقعی در عرصه اقتصاد بیابد، چه بر 

سر اقتصاد ایران خواهد آمد؟
دهه پیش رو برهه حســاس و حیاتی پیش روی اقتصاد ایران است؛ برهه ای 
که واگذاری اختیارات به بخش خصوصی از مرحله نمایش، امتیاز یا لطف خارج 
می شــود و ادامه حیات اقتصــادی، راه و چاره ای جز تکیــه بر توانمندی های 
بخش خصوصــی ندارد. دهه پیش رو خبر از روزهایی می دهد که دیگر چاه های 
نفت تاب و توانی برای به دوش کشیدن بار سنگین اقتصادی ندارند و برای تامین 

معاش باید بر مزیت ها تکیه کرد و زمام امور را به تجربه اهالی اقتصاد سپرد.
چندان تفاوتی نمی کند رئیس جمهور آینده ایران اصولگرا باشد یا اصاح طلب 
یا با تکیه بر مواضع میانه روانه یکی به نعل بزند و یکی به میخ؛ هرکه زمام دولت 
را به دست گیرد، در حوزه اقتصاد یک راه بیشتر پیش رو ندارد و آن، گام زدن 
در خارج از دایره اقتصاد بســته دولتی است. رئیس جمهور آینده ایران چاره ای 
ندارد جز آنکه حیات و ممات اقتصاد را محور همه امور قرار دهد و سیاســت و 

دیپلماسی را بر محوریت گشایش اقتصادی تعبیر و تفسیر کند.
از سوی مقابل، دولت آینده برای بخش خصوصی از اهمیت مضاعفی برخوردار 
اســت؛ تحریم های سنگین، از دست دادن بازارها به واسطه ممنوعیت مراودات 
مالی در سطح بین المللی و البته شیوع کرونا، کسب وکار فعاان بخش خصوصی را 
در شرایطی بحرانی و حاد قرار داده و فرصتی برای تعلل نمانده است. تاب آوری 
بخش خصوصی در برابر تکانه  های اقتصادی به کمترین میزان خود در سه دهه 
گذشته رسیده و کوچک ترین ضربه ای می تواند برخی کسب وکارها را تا نابودی 
کامل پیش ببرد. به همین رو بخش خصوصی بی پرده و شــفاف خواســته های 
خود را از رئیس جمهــور آینده بیان می کند. بخش خصوصی، نیاز غریب و دور 
از دســترس و نوخواسته ای ندارد. خواسته ها همان است که بود: تسهیل فضای 

کسب و کار و البته ثبات قوانین.
حجم باای قوانین، بخشــنامه ها و ضوابط خلق الساعه و تغییرات پیاپی این 
قوانیــن، فعاان اقتصادی را به زانــو درآورده و امروز تاب آوری بخش خصوصی 
به مو رســیده و با اندک تلنگری همان مو هم پاره می شــود و اقتصاد ایران در 
ابعاد کان به زانو درمی آید. خواســته بخش خصوصی از دولت آینده به صورتی 
موجز، صریح و شــفاف همان است که مقام معظم رهبری به عنوان شعار سال 
برگزیدند. حتی اگر دولت بتواند نیمی از هدف و روح این شــعار را محقق کند 
و به معنای واقعی مانع زدایی از کســب وکارها و تولید را انجام دهد، گشــایش 
اقتصادی به عنوان گمشــده دهه گذشته، در دهه نخست ۱۴۰۰ حاصل خواهد 
شــد. تاریخ ملل و توســعه به خوبی بیانگر این مهم اســت که هرجای تاریخ 
و در هــر کجای این پهنــه پهناور، دولت ها خود را محق بــه دخالت در تمام 
شــئون زندگی دانســته و کمترین بهره را از نظر اهالی فن داشته اند، آن دولت 
راه ســامت نپیموده اســت. اقتصاد، عیان ترین مصداق و گواه این مدعاست و 
مروری بر روند توسعه اقتصادی کشورها در نیم قرن گذشته نشان می دهد که 
اقتصادهای دولتی تنها با تکیه بر منابع و خام فروشــی، دوام آورده و روزبه روز 
مهجورتر شــده اند و اقتصادهای باز و متکی بر ظرفیت ها و مزیت ها، شاداب تر 
و مقاوم تر شــده اند. این مسیری است که بدون تردید پیش روی رئیس جمهور 
آینده ایران قرار دارد.طی ســال های گذشته بخش خصوصی تبدیل به ویترین 
دولت شــده و سطح تعامل دولت و بخش خصوصی از سطح وعده ها فراتر نرفته 
اســت؛ چنان که معدود وعده های تحقق یافته هم در برهه هایی بوده که دولت 
نیازمند کســب وجاهت از سوی بخش خصوصی بوده است. لیک آنچه این روند 
را تحکیم بخشیده، تکیه بر منابع ارزی حاصل از فروش نفت و گاز بوده است؛ 
منبعی که به گواه مناسبات جهانی، دیگر پایداری گذشته را ندارد و دولت باید 
بخش خصوصــی را به بازیگر اول میدان اقتصاد بدل کند. نکته  دیگری که باید 
حتما هر دولتی که در راس امور قرار می گیرد به آن توجه کند این اســت که 
در هر برنامه و فکر ظاهرا عالی که از ســوی مسووان و مجریان دولتی ترجیح 
داده می شــود، باید به عقل چند صدســاله یا چند هزارساله فعاان واقعی در 
عرصه های مختلف کسب وکار توجه داشته باشد و مسووان ماحظات ظریف و 
دقیق این مردم را در نظر بگیرند. پس باید یاد بگیرند که به جای سخن گفتن 
یک طرفه، حتما با تواضع اول خوب گوش دهند تا به ارزشمندترین راه حل ها و 
ارزان ترین راهکارها دســت یابند.۱۴۰۰ یک فرصت مهم در اقتصاد ایران است 
برای آنکه به دست اهلش سپرده شود که اگر غیر از این باشد، چنان به بیراهه 

خواهد رفت که حتی تصور آینده اش غیرقابل باور است.
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معاون امور صنایع وزارت صمت با بیان اینکه امســال رقابت در خرید 
مواد اولیه در بورس را از طریق توزیع عادانه دنبال می کنیم، گفت: بسته 

وزارت صمت برای تحقق شعار سال، به ستاد اقتصادی دولت ارجاع شد.
به گزارش شاتا ، مهدی صادقی نیارکی با اشاره به نامگذاری سال جاری از 
سوی رهبر انقاب به عنوان سال »تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها« اظهار 
داشــت: در وزارت صمت یک بسته سیاستی در راستای تحقق شعار سال 
تدوین و به ستاد اقتصادی دولت ارسال شده است. در این بسته سیاستی، 
بخش های مختلفی نظیر موضوعــات مالیاتی، بیمه ها و تأمین اجتماعی، 
موضوعــات ارزی، صدور مجوزها، موضوعات پولی و بانکی، موضوعات زیر 
ساختی و  با دو نگاه تسهیل گری یعنی پشتیبانی بیشتر از تولید و مقررات 

زدایی یعنی مانع زدایی مورد توجه قرار گرفته شده است.
معاون امور صنایع وزیر صمت افزود: یک بخشــی از این بســته نیاز به 
مقررات و مجوزهای قانونی دارد که باید از طریق هماهنگی با مجلس شورای 
اسامی یا شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا انجام شود و بخش دیگر نیز 

مباحث عمدتاً بهبود اقدامات، مدیریت و عملکرد است.

 موانع تولید
وی در مورد عمده ترین موانع مســیر تولید، گفت: موانع تولید نیز در 
این بســته مورد اشاره قرار گرفته شده است؛ طبق نظرسنجی انجام شده 
ار فعاان اقتصادی فضای اقتصاد کان و موضوعات پولی، بانکی و ارزی به 
عنوان مسائل اصلی حوزه تولید مطرح شده و بعد از این موارد بحث مجوزها 
برای شروع و یا تداوم کسب و کار است. در مرحله بعدی نیز بحث مالیات 
و تأمین اجتماعی مطرح است. همچنین فضای اقتصاد کان و قابل پیش 
بینی بودن اقتصاد و نوسانات آن مورد تاکید فعالین اقتصادی نیز قرار دارد.

معاون امور صنایع وزیر صمت افزود: پیشنهادات مشخصی در بسته وزارت 
صمت ارائه شده است که امیدواریم در بهار امسال این بسته به تصویب برسد.

زمینه اشتغال مجدد برای ۲۴ هزار و ۶۴3 نفر فراهم شد
صادقی نیارکی در مورد فعال سازی واحدهای تولیدی راکد، اظهار داشت: 
بر اســاس آمار منتشر شده از سوی سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی حدود ۹ هزار و ۵۰۰ واحد تولیدی در داخل شهرک های صنعتی 
کشــور داریم که طی سال گذشته ۱۴٨۷ واحد به چرخه تولید بازگشتند 
که با فعال ســازی این تعداد واحد تولیدی، زمینه برای اشتغال مجدد ۲۴ 

هزار و ۶۴3 نفر فراهم شد.
معــاون امور صنایع وزیر صمت افزود: این واحدها مشــکات از جمله 
مشکات مالکیتی، مدیریتی، بازار، سرمایه در گردش، مواد اولیه، زیرساختی، 
تأسیسات، ماشین آات و ... دارند که البته مهم ترین مشکل همان موضوع 

سرمایه در گردش و نقدینگی واحدهاست.
وی گفت: امســال نیز برنامه ســال گذشــته را ادامه خواهیم داد و به 

احتمــال زیاد حدود ۲ هزار واحد راکد دیگر هدفگذاری و به چرخه تولید 
باز خواهند گشت.

 وضعیت پیگیری نهضت ساخت داخل در سال جاری
صادقی نیارکی در مورد نهضت ساخت داخل نیز اظهار داشت: حجم در 
نظر گرفته شده برای پروژه نهضت ساخت داخل طی سال جاری حدود 3 
میلیارد دار برای ۲۱۰ رشــته محصول است که اسامی این رشته ها را در 
سایت وزارتخانه بارگذاری کرده و لیست نیازهای صنعتی به اطاع عمومی 
فعالین اقتصادی و نهادهای رســیده که تا پایان فروردین ماه نیز سهم هر 
استان را مشخص می کنیم. همچنین پروژه هایی که پیشرفت فیزیکی داشته 

اند احصا شده و به دنبال راه اندازی هر چه سریع تر آنها هستیم.
وی افزود: بخشــی هم در قالب میزهای ساخت داخل برای بهم رسانی 
بیــن نیازمندی ها و توانمندی ها را در حوزه هایی همچون مخابرات و لوازم 
خانگی در دســتور کار خواهیم داشت. همچنین بخش دیگری از اقدامات 
را از طریق قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور دنبال 
می کنیم؛ به عنوان مثال پروژه هایی که از منابع صندوق توسعه ملی ایجاد 
می شــوند و یا پروژه هایی که دســتگاه های موضوع ماده ۲ قانون مذکور 
می خواهنــد اجرا کنند حتماً باید موضوع ســاخت داخل را رعایت کنند؛ 
به عنوان نمونه برای فواد، پاایشگاه و پتروشیمی کف ساخت داخل ۶۰ 
درصد اعام کردیم اما بررســی پروژه های مختلف نشان می دهد که توان 

ساخت داخل بااتر از ۶۰ درصد است.

 تداوم ممنوعیت واردات بیش از 2 هزار ردیف تعرفه
معــاون امــور صنایع وزیــر صمــت ادامــه داد: در وزارت صمت هم 
اقدامات ایجابــی و ترویجی را در قالب پروژه های نهضت ســاخت داخل 
در دســتور کار داریــم و هــم اقدامات الزامی و ســلبی را با اســتناد به 
اختیارات قانون حداکثر اســتفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور دنبال 
 می کنیم که در پروژه های ســاخت داخل مشــمول یعنی طرح هایی که از 
منابع صندوق توسعه ملی و یا منابع یارانه دار مثل منابع تبصره ۱٨ یا منابع 

دولت و منابع نهادهای عمومی غیردولتی اســتفاده می کنند باید موضوع 
ساخت داخل رعایت شود.

وی گفت: بحث بعدی تداوم ممنوعیت و محدودیت های ثبت سفارش ها 
برای بیش از ۲ هزار ردیف تعرفه است. در سال های گذشته قبل از ممنوعیت 
حدود ۶ میلیارد دار صرف واردات این کااها می شد که با توجه به ممنوعیت 
و محدودیت واردات، این کااها تبدیل به ساخت داخل و محصوات ایرانی 
شدند که می توان به افزایش تولید لوازم خانگی اشاره کرد. برای امسال نیز 
حداقل رشد 3۰ درصدی تولید لوازم خانگی را در دستور کار قرار داده ایم.

صادقی نیارکی در مورد تأمین مواد اولیه برای بهبود وضعیت ســاخت 
داخل، تصریح کرد: ما به دنبال انضباط در توزیع مواد اولیه داخلی با روش 
و قاعده طراحی شــده ی مبتنی بر مســتندات هستیم تا مواد اولیه را به 

دست تولیدکننده واقعی برسانیم.

 توزیع عادانه مواد اولیه در دستور کار است
وی در مورد اینکه تولیدکنندگان نســبت بــه قیمت مواد اولیه گایه 
دارنــد، گفت: نرخ مواد اولیه تابع نرخ بیــن المللی ضرب در نرخ ارز نیما 
محاسبه می شود منتهی تنها کاری که در حال انجام آن هستیم این است 
کــه بحث رقابت در خرید مواد اولیه در بــورس را از طریق توزیع عادانه 
دنبال کنیم. در واقع ما در پی این هستیم که با توزیع عادانه اجازه ندهیم 
تولیدکننــدگان مواد اولیه را در بورس با نرخی بااتر از نرخ جهانی بخرند 
ولی کف قیمتی همان قیمت جهانی ضرب در نرخ ارز نیماســت. آنجایی 
هم که با کمبود روبه رو هستیم از طریق واردات مواد اولیه مورد نیاز برخی 

صنایع تأمین خواهد شد.
صادقی نیارکی افزود: سیاست توسعه ساخت داخل مورد پیگیری قرار 
گرفت و از تولید مونتاژکاری به ســمت تعمیق ساخت داخل حرکت کرده 
ایم از این رو تا زمانی که پروژه های توســعه ای در کشــور به بهره برداری 

برسد باید مواد کمبود دار مورد نیاز را وارد کنیم.
معــاون امور صنایع وزیر صمت در مورد مشــکات واردات مواد اولیه 
در ســال ۹۹، اظهار داشــت: در نیمه نخســت سال مشــکات متعددی 
در بحــث ارزی داشــتیم امــا بعد از مصوبــه ۱۷۷ دولت کــه اجازه داد 
روش هــای متعددی بــرای تأمین ارز اتخاذ شــود در 3 ماه آخر ســال 
 مشــکات قدری مرتفع شد. برای امســال نیز سیاست های پولی - بانکی

 و ارزی ســال گذشته همچون سامانه نیما، تهاتر و ارز حاصل از صادرات 
تداوم خواهد داشت.

۱۷۹ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در بخش صنعت
وی در خصوص میزان سرمایه گذاری در بخش صنعت در سال ۹۹ نیز 
گفت: در ۱۱ ماه ســال ۹۹ بیش از ۱۷۹ هزار میلیارد تومان داشــتیم که 

بیانگر رشد ۲۲۵ درصدی است.

ارجاعبستهمانعزداییبهدولت

 حمایت بودجه ای و تسهیاتی از خانوارها و کسب و کارها نقش 
مهمی در مهار تاثیر اقتصادی همه گیری کرونا در ایران داشت

رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه پاســخ سیاســتی دولت ایران شامل 
تخصیص دهها هزار میلیارد تومان به شکل بودجه ای و تسهیات برای حمایت 
مستقیم از خانوارها و کسب و کارها در مهار تاثیر اقتصادی همه گیری موثر بود، 
تاکید کرد:علیرغم رشد منفی بخش خدمات که ۵۰ درصد سهم تولید ناخالص 
داخلی ایران را شــامل می شــود، در فاصله مارس تا دسامبر ۲۰۲۰ ، اقتصاد 
ایران ۲.۲ درصد رشد کرد  این روند بهبودی در سال ۲۰۲۱ ادامه پیدا می کند. 
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، دکتر همتی عصر امروز در نشست 
روســای کل بانک های مرکزی کشورهای حوزه خاورمیانه و آسیای مرکزی 
)MCD( که در ادامه سلســله جلسات جانبی اجاس بهاره صندوق بین المللی 
پول به صورت مجازی برگزار شــد، گفــت: در زمانی که تجهیزات و امکانات 
پزشکی مورد نیاز بودند، تحریم های یکجانبه و غیرقانونی ایاات متحده مانع 

دسترسی ایران شد.
وی ادامه داد: ایران اقدامات ازم برای واردات واکسن انجام و واکسیناسیون 
را شروع کرده است ولی هنوز دسترسی کامل و گسترده به واکسن کرونا وجود 
ندارد با این وجود در حالی که ابهامات در مورد تحریم های آمریکا برقرار است، 
اقدامات خوبی برای تولید داخلی واکســن انجام شده است. رییس کل بانک 
مرکزی افزود: ما بر این باوریم که واکسن، یک کاای عمومی است و همگان 
در سراســر دنیا باید واکسینه شــوند تا بتوان همه گیری را پایان داد. بر این 
اساس از کشورهایی که مازاد واکسن دارند می خواهیم آن را در اختیار سایر 
کشــورها قرار دهند و از کشــورهای دارای درآمد بااتر می خواهیم از برنامه 

کوواکس پشتیبانی کنند. 
همتی افزود: صادرات نفت ایران از تحریم های ایاات متحده آســیب دید 
اما صادرات غیرنفتی )و در ماه های گذشته بر اساس روش هایی صادرات نفتی 
نیــز( افزایش یافت. ریال ایران اولین خط دفاعی در مقابل تکانه های خارجی 

بود و کاهش ارزش آن فشار تورمی را تشدید کرد. 
وی ادامه داد: عاوه بر اســتفاده از منابع صادر کنندگان غیر نفتی، بانک 
مرکزی ایران در یک سال گذشته ۱۰ میلیارد دار از منابع خود را برای تامین 

کااهای اساسی، دارو و تجهیزات پزشکی اختصاص داد. 

 ۹۰ هزار میلیارد برای بازنشستگان تامین اجتماعی پیش بینی شده
آنطور که رئیس سازمان برنامه و بودجه می گوید، نگرانی بابت متناسب سازی حقوق بازنشستگان لشگری، کشوری و تامین اجتماعی در سال جاری وجود ندارد و منابع ازم برای آن پیش بینی شده است؛ در همین راستا نیز قرار است به زودی 
ایحه ای در رابطه با دائمی شدن متناسب سازی حقوق بازنشستگان به مجلس ارائه شود. محمدباقر نوبخت، در ایو اینستاگرامی خود به گفت وگو پرداخت و بحث های مختلفی از جمله متناسب سازی حقوق بازنشستگان و همچنین رتبه بندی 
حقوق فرهنگیان توضیحاتی ارائه کرد.آخرین تصمیم ها در رابطه با متناسب سازی حقوق بازنشستگان رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به اینکه متناسب سازی حقوق بازنشستگان به استناد ماده 3۰ قانون برنامه ششم توسعه در دستور کار 
قرار گرفته است گفت: بر این اساس دولت با پیش بینی بودجه در سال های اخیر در این رابطه اقدام کرد و ما با دعوت از نمایندگان بازنشستگان توانستیم طبق فرمول ارائه شده در این مسیر حرکت کنیم اما یک فرمول نمی توانست پاسخگوی 
تمامی ابعاد باشد و از این رو در ادامه متممی برای آن ارائه شد که بتواند کاستی ها را پوشش دهد.وی ادامه داد: با پیش بینی هایی که در لوایح بودجه شد و مصوبات سال آینده بسترهای متناسب سازی در قانون بودجه فراهم شده است و در 
آخرین جلسه ای که با نمایندگان بازنشستگان داشتیم از ما خواستند تا موضوع حداکثر فاصله ۱۰ درصدی بین حقوق بازنشستگان و شاغان و متناسب سازی حقوق آنها به قانونی دائمی تبدیل شود. از این رو قرار شد تا با تشکیل کارگروهی 

در زمانی بسیار کوتاه پیش نویس ایحه تدوین و به صورت دو فوریتی به مجلس ارائه شود.نوبخت اعام کرد که در مجموع آنچه که برای سال ۱3۹۹ برای بازنشستگان لشگری و کشوری پیش بینی کرده بودیم انجام شد. 
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 بازدید مدیرعامل شــرکت گازاستان گلســتان  از ادارات گاز 

شرق استان 
مهندس طالبی مدیرعامل گازگلستان و همراهان با هدف بررسی عملکرد 
ادارات ، با حضور در ادارات  گازرســانی گنبد، رامیان ، مینودشت و آزادشهر  
بصورت جداگانه باکارکنان آن ادارات دیدار و از نزدیک روند فعالیت بخشهای 

مختلف اداری و تاسیساتی را مورد بازدید قرار دادند.
مومنی :گلستان -  به گزارش روابط عمومی،دراین بازدید مهندس طالبی 
بامراجعه به بخشهای مختلف خدمت ، اعم از مشترکین،انشعابات،تعمیرات،ا

مدادرسانی،اداری و....، ضمن تبریک سال جدید و تشکر و قدردانی ازخدمات 
همکاران،به صورت جداگانه درجریان امورات واحدها، مســائل و مشــکات 

پرسنلی و اداری کارکنان قرار گرفتند.
   وی درادامه جهت هر چه بهتر شــدن امورات و رشــد و تعالی سازمان  
ضمن ارائه رهنمودهای ازم ، بر تکریم و متانت و صبوری پاســخگوی ارباب 
رجوع و ارائه شایسته خدمات به مشترکین در سال جدید نیز تاکید داشتند.

مدیرعامل شرکت گازاستان گلســتان گفت:خوشبختانه در سال گذشته 
اقدامات بســیار خوبی در بخش توســعه گازرسانی و خدمات رسانی به مردم 
عزیز توســط این شرکت ارائه گردید که ازم است با همت و تاش مضاعف 

این روند در سال جدید نیز همچنان ادامه داشته باشد.  

 سارقان در »گالیکش« زمین گیر شدند
گروه استان ها- گلستان- فرمانده انتظامی استان از دستگیری ۲ سارق و 
اعتراف آنان به ۵۴ فقره سرقت کابل برق در شهرستان »گالیکش« خبر داد.

مومنی :گلستان - سردار »سعید دادگر« اظهار داشت: در پي وقوع چندین 
فقره سرقت کابل برق در »گالیکش«، دستگیري سارق یا سارقان احتمالي در 

دستور کار پلیس آن شهرستان قرار گرفت.
وی افزود: ماموران پس از اقدامات اطاعاتی گســترده و همچنین بررسی 
های میدانی، موفق شدند متهم را شناسایی و طی هماهنگی با مرجع قضائی، 

وی را در مخفیگاهش زمین گیر کنند.
فرمانده انتظامی استان گلستان گفت: متهم در تحقیقات مقدماتی و پس 
از مواجهه با مستندات پلیس چاره اي جز اعتراف نداشت و به ۵۴ فقره سرقت 

کابل برق در »گالیکش« به همراه همدستش اقرار کرد.
ســردار دادگر با اشاره به دستگیری همدســت سارق در عملیاتی دیگر و 
معرفی هر دو نفر به مراجع قضائی، تصریح کرد: امنیت مردم خط قرمز نیروی 

انتظامی بوده و با مخان نظم و امنیت قاطعانه برخورد خواهد شد.

 تقدیرسرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری اراک ازیکی 
ازکارکنان شرکت گازاستان مرکزی

درراستای گسترش مسئولیت اجتماعی شرکت گازاستان مرکزی صورت 
پذیرفت:

مهدی فدوی سرپرست سازمان مدیریت پسماند ورییس آکادمی وفاطمه 
احمدی سرپرست گروه برنامه ریزی وارزیابی سازمان مدیریت پسماند ورییس 
دبیرخانه آکادمی مدیریت پسماند شهرداری اراک در راستای اجرای شاخص 
مدیریت پســماند عادی WMI  بااهدای لوح از زحمات محمود مرزبان کارمند 
واحد اجتماعی ورفاهی شرکت گازاستان مرکزی درسال ۱3۹۹ تقدیر نمودند.به 
گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان مرکزی درلوح تقدیرارسالی چنین آمده 
اســت: بدینوسیله از زحمات و کوشش جنابعالی در راستای شاخص مدیریت 
پســماند عادی WMI  و طرح صدورگواهی مدیریت پســماند سال ۱3۹۹ آن 

دستگاه محترم،تقدیر بعمل آورده و برایتان سامتی و موفقیت آرزومندیم.

 ۶۰ دستگاه استخراج ارز غیرمجاز در زنجان کشف و ضبط شد
 جانشــین فرمانده انتظامی استان زنجان گفت: ۶۰ دستگاه استخراج ارز 
دیجیتال )ماینر( به همراه منبع تغذیه از سوی ماموران پلیس امنیت اقتصادی 

استان زنجان کشف و ضبط شد.
سرهنگ ایرج خانی پور، افزود:  این میزان محموله قاچاق در حین کنترل 
خودروهــای عبــوری از آزاد راه زنجان - تبریز از داخل یک دســتگاه وانت 

نیسان، کشف شد.
وی اظهار داشــت: کارشناســان ارزش ریالی این تعداد دســتگاه کشف و 
ضبط شده از سوی پلیس را مبلغ هشت میلیارد ریال برآورد کردد که در این 
خصوص پرونده تشکیل و اقدامات ازم به منظور اعمال قانون صورت گرفت.

رییس پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی اســتان زنجان نیز گفت: 
این دستگاه ها عاوه بر قاچاق بودن، برق بسیار زیادی را مصرف کرده و موجب 

هدر رفت انرژی و آسیب به شبکه برقی استان و کشور می شوند.
سرهنگ یوسف اسماعیل زاده، تصریح کرد: برای خرید دستگاه ارز دیجیتال 
)ماینر( که به صورت غیرقانونی نیز وارد می شــود، ارز زیادی از کشور خارج 
می شــود که به همین جهت پلیس با عامان آن به شــدت برخورد کرده و 

دستگاه های کشف شده را نیز توقیف می کند.    
پول مجازی )بیت کوین( پیش از این با استفاده از رایانه های خانگی تولید 
می شــد اما در سال های اخیر دستگاه های مخصوص تولید آن )ماینر( ساخته 

شد که واردات و استفاده از آنها در ایران غیرمجاز است.
استخراج ارزهای دیجیتال به خصوص نوع بیت کوین نیاز به مصرف باای 
برق دارد به گونه ای که برای استخراج هر واحد بیت کوین نیاز به ۷۲ مگاوات 

ساعت برق است.
بیت کوین یکی از رایج ترین ارزهای دیجیتال اســت که در فضای مجازی 
خرید و فروش می شود و از طریق دستگاه هایی به نام ماینر که نوعی پردازشگر 
است، با مصرف باای برق تولید می شود و برخی از افراد غیرحرفه ای و ناآگاه 

به مخاطرات سرمایه گذاری، سرمایه های خود را صرف این کار می کنند.

 کار برداشت گندم در استان از دشتی آغاز شد
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان گفت: عملیات 
برداشت گندم دیم و آبی بوشهر با برداشت گندم از مزارع دیمکار بخش کاکی 
آغاز شد.خســرو عمرانی  اظهار داشت: عملیات برداشت گندم دیم و آبی در 
استان با بکارگیری 3۹۰ دستگاه کمباین آغاز شده است و با ورود ۶۰ دستگاه 

دیگر کار برداشت گندم استان با شتاب بیشتر انجام می شود.
وی با اشاره به بارندگی های نامناسب در فصل کاشت گندم در استان گفت: 
با توجه به تاخیر در بارش در هنگام خوشه گیری محصول پیش بینی ما کاهش 

قابل توجه میزان برداشت در قیاس با سال زراعی پیش است.
عمرانی پیش بینی کرد: کار برداشت گندم تا پایان خردادماه در استان به 
طول می انجامد و بیش از ۷۷ هزار تن گندم از مزارع استان برداشت می شود.

معاون بهبود تولیدات گیاهی جهاد استان با اشاره به تقسیم کار بین دستگاه 
های گوناگون برای عملیات کاشــت و برداشت و خرید تضمینی گندم گفت: 
خرید تضمینی گندم از کشاورزان در ۱۲ مرکز خرید رسمی و مباشری اداره 

غله استان انجام می شود.
وی با اشــاره به رفع موانع برای پرداخت ســریع مطالبات کشــاورزان از 
فروش گندم تصریح کرد: چنانچه کشاورزان عضو سامانه یکپارچه پهنه بندی 
باشــند بهای محصول خود را حداکثر تا ۴٨ساعت دریافت می کنند.عمرانی 
تاکید کرد: برنامه ریزی ازم برای تســریع در پرداخت ها انجام شــده است و 
بانک بدون توجه به بدهی های پیشین کشاورزان تمام بهای گندم را به آنان 
پرداخت می کند.وی همچنین گفت: هماهنگی ازم با ســتاد کرونا و شرکت 
پخش استان برای حضور کمباین داران و تامین سوخت مورد نیاز آنان انجام 
شــده است و پیش بینی می کنیم کار برداشت بدون وقفه و مشکل خاصی در 

استان پیش رود.

راهبردهمکاری۲۵سالهتهرانوپکننیازضروریاقتصادایران
افزایــش  اقتصاددانــان  از  شــماری   
سرمایه گذاری خارجی، رفع کمبود سرمایه، 
قدرت بااتر در میز مذاکره و ورود فناوری های 
جدید و توسعه زیرساختها را از مزایای سند 
جامع همکاری ایــران و چین و مهمتر نیاز 

ضروری امروز اقتصاد ایران برشمردند.
 موضوع همکاری بلندمدت با چین که در 
چارچوب یک ســند ۲۵ ساله مطرح شد در 
روزهای اخیر توسط اقشار مختلف مردم بویژه 
کارشناسان مورد بررسی و کنکاش قرار گرفته 
و نظرات مختلفی درباره آن ارایه شده است.

بر اســاس اطاعات موجود این ســند با 
عنوان »برنامه همکاری هــای جامع ایران و 
چین« تدوین شده و مقرر است ۲ کشور در 
بخش های مختلف از جمله سیاسی، اقتصادی، 
امنیتی، دفاعی، فرهنگی، کشاورزی، علمی، 
نفت و انرژی، زیرساختی، فناوری ارتباطات 
و ارتباطات و بهداشت همکاری داشته باشند.

کمک به ساخت راه آهن در نقاط مختلف 
کشــور، کمک و ســرمایه گذاری در حوزه 
زیرساخت  انرژی های فسیلی و حمل و نقل،  
ابتــکار کمربند و تجارت و مبادات علمی و 
فرهنگی بین ۲ کشور، توسعه روابط دانشگاه 
ها، گردشگری، مقابله با گرد و غبار و کمک به 
ایران برای ایجاد نسل پنجم اینترنت از جمله 

بخش های مهم سند است.
مسووان کشورمان اعام کردند در سند 
مذکور به ابعاد اقتصادی همکاری های ۲ کشور 
در بخش های مختلف و مشارکت ایران در ایده 
کمربند راه چین با محوریت بخش خصوصی 
ایران و چین توجه و همچنین تاکید شد که 
این سند یک نقشــه راه برای همکاری های 
جامع ۲ کشــور بوده و حاوی هیچ قراردادی 
نیست.به اعتقاد صاحبنظران امر انعقاد چنین 
سند همکاری در گام دوم انقاب و در شرایط  
اقتصادی، اجتماعی، سیاســی کشور  امری 
الزامی بوده تا انقاب اســامی بتواند مقابل 
تحریم های دشمنان با چشم اندازهای روشن 
برای دستیابی به توسعه همه جانبه در حوزه 

های مختلف گامهای اساسی بردارد.
در همین پیوند به اعتقاد یک اقتصاددان 
اصفهانی، بسیاری از مردم سند همکاری ایران 
و چین را به اشتباه به مثابه قرارداد تلقی کردند 
که حواشی زیادی برای آن ایجاد شده است.

هوشنگ شجری در گفت  و گو با خبرنگار 
ایرنــا افزود: امضای این ســند همکاری می 
تواند زمینه ای برای عقد قراردادهای بعدی 
در زمینه های مختلف مانند پتروشــیمی و 

حمل و نقل باشد.
وی ادامه داد: امضای سند همکاری یک امر 
متداول در عرصه اقتصادی می باشد و ممکن 

است عملی شود یا نشود اما این امکان را فراهم 
می کند که قراردادهایی در آینده منعقد شود.

این اســتاد دانشگاه با اشاره به اینکه عده 
ای پس از امضای سند همکاری ایران و چین 
جنجال به پا کردنــد، تصریح کرد: در زمان 
حاضر هیچ دلیلی برای این کار وجود ندارد و 
نباید تا قبل از عقد یا تصویب قراردادی درباره 

آن قضاوت کرد.
شــجری با تاکید بر اینکه سند همکاری 
ایران و چین در زمان حاضر هیچ مشــکلی 
برای کشور ایجاد نمی کند، اضافه کرد: ایران 
در زمان حاضر در شــرایطی قرار دارد که از 
طرفی امریکا در زمان ریاست جمهوری ترامپ 
از برجام خارج شد و مشکاتی بوجود آمد و 
از طرف دیگر کشورهای اروپایی با وجودی که 
از نظر سیاسی از ما حمایت کردند اما از نظر 

عملی کاری انجام ندادند.
وی با بیان اینکه دلیل برخی حساسیت ها و 
جنجال ها درباره این سند به درستی مشخص 
نیست، اظهار داشت: عده ای مباحثی مانند 
واگذاری یا فروش بخشــی از اراضی کشــور 
را مطرح کردند درحالیکه این نوع برداشــت 
هــا با توجه به مصادیق موجود و اینکه هنوز 
چیزی به عنوان قرارداد الزام آور امضا نشده، 

نادرست است.

 لزوم توجه به نظرات کارشناسی 
این اقتصاددان با اشــاره به اینکه در سال 
های دور و قبل از انقاب اســامی در ایران 
بــرای انعقــاد قراردادهای ســرمایه گذاری 
خارجی بیشــتر از دیدگاه احساسی برخورد 
می شــد، تاکید کرد: امروز دیگر این مسائل 
احساســی جای خود را به کارشناسی داده 

و ازم است برای تصویب و عقد قراردادهای 
همکاری ایران و چین به نظرات کارشناسان 

و نخبگان توجه شود.
شجری با بیان اینکه در عقد قراردادهای 
خارجی باید مسائلی مانند مدت زمان، مزایا 
و امتیازهای ۲ طرف از کوچکترین تا حساس 
ترین موارد توسط کارشناســان و خُبرگان 
اقتصادی بررسی شود، افزود: در این صورت 
اســت که می توان درباره خوب یا بد بودن 

قراردادها قضاوت کرد.
این استاد دانشگاه با تاکید بر اینکه ایران 
بایــد فرصت های خود را به خوبی پیدا کند، 
اظهار داشت: این فرصت یابی باید به گونه ای 
باشد که لطمه ای به کشــور وارد نکند و از 

نظرات کارشناسان سطح باا استفاده شود.

 ســند همکاری ایــران و چین 
زمینه ساز رفع کمبود سرمایه

شجری همچنین گفت: اگر سند همکاری 
ایران و چین به درستی اجرا و در عقد قراردادها 
به نظرات کارشناسی توجه شود می تواند به 
رفع کمبود ســرمایه کــه در زمان حاضر در 
کشــورمان به معضل اقتصادی تبدیل شده، 
کمــک کند.این اقتصاددان با تاکید بر اینکه 
معضل کمبود ســرمایه با راه حل های کوتاه 
مدت برطرف نمی شود، افزود: اگر در انعقاد 
قراردادها منافع کشورمان به خوبی تامین شود 
می توان ســرمایه های خارجی را وارد کرد و 

بخشی از کمبود سرمایه جبران شود.
وی ادامه داد: ســرمایه گذاری خارجی با 
خود فناوری های جدید به کشــورمان می 
آورد مشروط بر آنکه منافع ملی تامین شود.

همچنین به گفته وی ۴۰۰ میلیارد دار 

در سند همکاری ایران و چین برای ۲۵ سال 
رقم باا و نگران کننده ای نیست و حتی حجم 
مبادات این ۲ کشور فارغ از چنین تفاهمنامه 
ای بیشتر از این عدد می باشد.یک عضو هیات 
علمی دانشکده اقتصاد دانشگاه اصفهان نیز 
با تاکید بر اینکه هیچ شــکی درباره ضرورت 
همکاری متقابل ملت ها و ورود سرمایه های 
خارجی وجود ندارد، خاطرنشان کرد: شایدر 
در ۲ یا سه دهه گذشته عده ای با ورود سرمایه 
های خارجی مخالف بودند اما امروز همه به 
این نقطه مشترک رسیدند که سرمایه گذاری 
خارجی برای کشورمان ضروری است.مرتضی 
سامتی با بیان اینکه چین کشور قدرتمندی 
اســت و اقتصاد جهان در آینده در دســت 
این کشور اســت، افزود: توسعه اقتصادی در 
هزاران سال گذشته از ایران آغاز و با سرعت 
اندک به اروپا و ســپس امریکا منتقل شــد 
و در عصر حاضر توســعه اقتصادی به چین 
 رسیده و سپس به هند و در نهایت به جهان 

عرب می رسد.

 همکاری با کشورهای بزرگ از نظر 
علمی مورد تایید است

این استاد دانشگاه با اشاره به اینکه توسعه 
اقتصادی یک جا نمی ماند و امروز نوبت چین 
است، اظهار داشت: ایران با کشورهای بزرگی 
مانند چین می تواند رابطه همکاری داشــته 
باشــد و این کار از نظر مبانی علمی و تجربه 
مورد تایید است.سامتی نیز با تاکید بر اینکه 
در زمان حاضر درباره ســند همکاری ایران و 
چین نمی توان به طور قطعی قضاوت کرد زیرا 
یک فرم کلی از تفاهم نامه ای است که هنوز 
الزام به اجرا نــدارد و به توافق نامه و قرارداد 

نرسیده است.
وی  تصریح کــرد: آنچه ایــن روزها در 
کشورمان  درباره سند همکاری ایران و چین 
ایجاد شده مربوط به اصل مساله نیست بلکه 

حواشی آن است.
این اســتاد دانشــگاه به برخــی نگرانی 
های مردم اشــاره و تاکید کــرد: ملت ما در 
۴۰ ســال گذشــته با همه اتفاقات و بحران 
 ها ســاختند و امروز انتظــار دارند که عاوه

 بــر حفظ تمامیــت ارضی ، ســرمایه های 
کشــورمان به خارج نرود.وی با بیان اینکه ما 
متخصصان و نخبگان زیادی نیز در کشور برای 
رفع نیازهای مختلف داریم و تولید واکســن 
کرونا یکی از آخرین مصداق های آن اســت، 
 تصریح کرد: اینگونه نباشــد که متخصصان 
خودمان را به خارج بفرستیم اما از کشورهای 
دیگر وارد کنیم.ســامتی بــا تاکید بر اینکه 
روابط بین الملل و ســرمایه گذاری خارجی 
مشروط بر حفظ تمامیت ارضی، مورد تایید 
است، خاطرنشان کرد: در زمان حاضر برخی 
قضاوت ها درباره سند همکاری ایران و چین 
مانند کشور فروشــی، حرف های نادرستی 
اســت که گفته می شــود زیــرا تا جزییات 
 ســند را نبینیم هرگونه اظهارنظر مغرضانه 
درباره آن درســت نیست.این استاد دانشگاه 
با بیان اینکه ســند مذکور بایــد در اختیار 
اقتصاددانــان قــرار گیرد تا جزییــات آن را 
بررسی کنند، افزود: با بررسی های کارشناسی 
مشخص می شود که آیا قراردادهای مربوط به 
این سند برای تامین منافع و حل مشکات 
اقتصادی مــردم منعقد خواهد شــد و می 
خواهیم با چین تفاهم نامه داشــته باشیم تا 
با قدرت بیشتری با امریکا مذاکره کنیم و به 

برجام برگردیم.

 تاثیر سند همکاری  ایران و چین در 
ارتقای جایگاه کشور در عرصه بین المللی 
ســامتی ادامه داد: اگر این سند همکاری 
در جهت تامین منافع و زندگی مردم و قدرت 

بااتر در میز مذاکره باشد مورد تایید است.
وی همچنین با تاکید بر اینکه ازم است 
فضای مجازی و رسانه ها آکنده از پرسش های 
درست و غلط مردم و افکار موافقان و مخالفان 
باشد، اظهار داشت: این کار به شفاف تر شدن 
فضا و ارایه توضیحات بیشتر از سوی مسووان 
کمک می کند.استاد اقتصاد و فرهنگ دانشگاه 
آزاد واحد شاهین شهر اصفهان نیز اعتقاد دارد 
که سند همکاری های  ایران و چین با توجه به 
شرایط کنونی کشور و تحریم های ناجوانمردانه، 
گامی مثبت در افزایش وزن و جایگاه کشور در 

عرصه بین المللی است.  

 
شروععملیاتاجراییاحداثیکبابنمازخانهبینراهیدرمحورقدیمساوه-همدان 

معاون فنی و راه روســتایی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان مرکزی از احداث یک باب نمازخانه بین راهی در کیلومتر ۲٨ محور 

قدیم ساوه -همدان خبر داد.
اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی، محمد محسنی گفت: حسب دستور 
مقام عالی وزارت راه و شهرســازی مبنی بر احداث ۱۱۰ باب نمازخانه و 
سرویس بهداشــتی بین راهی در سطح راههای شریانی کشور به منظور 
ارتقای ســطح رضایتمندی عمومی کاربران راه، سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای کشور برای بهره گیری از الگویی واحد در سطح راههای 
کشور، بر اساس مطالعات منطقه ای بعمل آمده، طراحی نقشه های تیپ 
نمازخانه و ســرویس های بهداشتی بین راهی را بر اساس اقلیم مناطق 

مختلف کشور تهیه و به ادارات کل استانها اباغ کرده است.
وی افزود: بر اساس اباغ این دستورالعمل، اداره کل راهداری و حمل و 

نقل جاده ای استان مرکزی پس از مکانیابی مناسب و تعیین سایت مورد 
نظر در کیلومتر ۲٨ محور قدیم ســاوه - همدان و در مجاورت ساختمان 
راهدارخانه قیطانیه، پس از سیر مراحل قانونی برای انتخاب پیمانکار واجد 
شــرایط، نسبت به شــروع عملیات اجرایی اقدام نموده و در حال حاضر 
اجرای اسکلت به اتمام رسیده و اکنون مرحله دیوار چینی و سفت کاری 

در دست اقدام می باشد.
معاون فنی و راه روســتایی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
اســتان مرکزی خاطر نشان کرد: ساختمان مورد نظر در قالب یک طبقه 
بــا زیر بنای ۱۰۰ متر مربع و اعتبــاری بالغ بر ۱۵ میلیارد ریال از محل 
اعتبارات ملی در حال احداث بوده و پیش بینی می شود تا پایان خرداد 

ماه سال جاری به بهره برداری برسد.

شهردار اراک خبر داد:
ازاولینساعاتسال1400،نهضتآسفالتمعابرشهراراکآغازشدهاست

اراک- خبرنــگار آوای اقتصاد/بــه گزارش اداره ارتباطــات و امور بین 
الملل شــهرداری ، مهندس بیاتیان با ابراز امیــدواری در خصوص اجرای 
نهضت آســفالت در ســال  جاری گفت:  هر ساله این شعار داده شد اما در 
عمــل آن اتفاقــی که افتاد نهضت نبود و از برنامــه عادی هم عقب بودیم 
لذا از اولین ســاعات ســال ۱۴۰۰ آسفالت معابر در دســتور کار پرسنل 
شــهرداری بود و ســاعاتی که مردم در تعطیات نوروزی بودند، نیروهای 
شــهرداری نیز در حال انجام آسفالت بودند.وی با تاکید بر اینکه بازآفرینی 
 از اولویت های اصلی شــهرداری اراک اســت، خاطرنشــان کرد: با توجه

 به تاکیدات مقام معظم رهبری در خصوص ســکونت گاه های غیررسمی 
و بافــت های فرســوده برنامه ای برای ورود به ایــن مناطق داریم که در 
حال حاضر در منطقه قنات ناصری در حال انجام آســفالت هســتیم. در 
کوی علی بن ابیطالب)ع( بحث پله گذاری، جدول و آســفالت در دســتور 
 کار قرار دارد و در مناطق کوی ســجادیه و کــوی ولیعصر)عج(  به عنوان

 ســکونتگاه های اصلی شــهر اراک اقدامات بازآفرینی پیش بینی شــده 
اســت.مهندس بیاتیــان  بحــث اجرای پیاده رو ســازی هســته مرکزی 

شــهر را از اقدامــات خوب شــورای پنجم دانســت و گفت: شــهرداران 
قبلــی در این خصــوص زحمات زیادی کشــیدند و اســتارت این پروژه 
را زدنــد که بخشــی از آن در خیابان امیرکبیر و محســنی اجرا شــده و 
 امیدواریم بحث تکمیل پیاده راه در منطقه مرکزی شــهر شــامل خیابان

 شهید بهشــتی حد فاصل میدان هفت تیر تا شهدا، ابتدای خیابان شهید 
رجایی، خیابان مخابرات، خیابان محســنی، میــدان ارگ،خیابان حصار و 
خیابان امام حد فاصل ابتدای محســنی تا میدان شــورا که در دستور کار 

داریم، عملیاتی شود. 
وی با اشاره به استارت پروژه باغ ایرانی نیز گفت: بحث پروژه باغ ایرانی 
شهر اراک استارت خورده اما عما کاری پیش نرفته و امیدواریم با اهتمامی 
که صورت می پذیرد این طرح امسال به اتمام برسد، زورخانه مرکزی شهر 
نیز در حال انجام مناقصه اســت و کلنگ ســاخت آن در چند روز آینده بر 

زمین زده خواهد شد و امیدواریم این طرح نیز زودتر اجرا شود.

 
کاهشحساسیتمردمعاملافزایشکرونااست 

 استاندار همدان گفت: کاهش حساسیت مردم نسبت به شیوع ویروس 
کرونا و به دنبال آن بی اعتنایی به شیوه نامه های بهداشتی عامل شیوع 

کووید ۱۹ در این استان است.
 سید ســعید شاهرخی روز شنبه در ستاد اســتانی مقابله با ویروس 
کرونا اظهار داشــت: هم اینک شاهد گسترش ویروس کرونا و ایجاد موج 
چهارم با وســعتی بسیار بیشتر از موج های قبلی بوده همچنین شاخص 
سرایت پذیری این ویروس نسبت به یکسال گذشته بی سابقه بوده است.

وی بیان کرد: تاکنون سابقه سرایت پذیری ۱،۶۲ را استان تجربه نکرده 
بود چراکه ســرعت انتشــار باا رفته و آمار مبتایان، مراجعان سرپایی و 

فوتی ها افزایش یافته است.
استاندار همدان با عنوان اینکه هفته گذشته به محض اوج گرفتن کرونا 
جلســه اضطراری تشکیل شد ادامه داد: برگزاری این جلسه فوق العاده و 
کارهای صورت گرفته از سوی فرمانداری ها، علوم پزشکی و مراکز بهداشتی 
این استان بسیار موثر و امیدوار کننده در کنترل ویروس کرونا بوده است. 

شاهرخی از اعضای کمیته اطاع رسانی ستاد مدیریت کرونا خواست 
کارهای نو و ابتکاری برای افزایش حساسیت مردم به کار بگیرد و در این 
راســتا گفت و گو با افراد موثر و شــاخص، بهره گیری از ظرفیت فضای 
مجازی و کانال های پرُ مخاطب و تهیه گزارش مردمی را پیشنهاد داد.

وی حضور ۵۰۰ نفر در عروسی و حضور پرُ تعداد مردم در طبیعت به 
مناســبت ۱3 فروردین را از نشانه های کاهش حساسیت مردم نسبت به 
این ویروس دانست و گفت: نتیجه عادی انگاری این ویروس شکل گیری 
موجی وسیع و بزرگ در استان و کشور بوده است بنابراین باید حساسیت 

ها نسبت به کووید ۱۹ را باا برد.
اســتاندار همدان ادامه داد: جدیت مسئوان برای مقابله با کرونا نباید 
کمرنگ شود بلکه نظارت جدی بر اجرای پروتکل های بهداشتی، تشدید 
بازرســی ها، شناســایی افراد متخلف و معرفی آن به مرجع قضایی مورد 
تاکید است.شاهرخی اضافه کرد: عده ای همچنان خطر شیوع کرونا را باور 
نداشــته و جسورانه به دستورالعمل های بهداشتی بی اعتنایی می کنند 

که این افراد باید شناسایی و به عنوان تهدید کنندگان سامت جامعه به 
دستگاه قضایی معرفی شوند.

وی ادامه داد: برخورد قهری با افراد متخلف باید در اولویت های بعدی 
باشد و ابتدا باید گفت و گو با مردم در برنامه مدیران بخش های مختلف 
دولتی و غیر دولتی بر اســاس نوع و حوزه مســئولیتی قرار گیرد و اقناع 

سازی نیز به عنوان تاثیر گذارترین مولفه در اولویت قرار گیرد.
اســتاندار همدان منشــا ابتای ۴۲ درصد بیماران به ویروس کرونا را 
شرکت در اجتماعات و ۵۶ درصد را حضور در دورهمی خانوادگی دانست 

و خواستار جلوگیری از تشکیل اجتماعات شد.
شــاهرخی بیان کرد: نظارت جدی و میدانی بر دســتگاه های دارای 
جمعیت زیاد صورت گیرد تا در زمینه دورکاری کارکنان برای پیشگیری 
از شــیوع کرونا اقدام ازم صورت گیرد؛ دستگاه هایی که کار اضطراری، 
امدادی و خدماتی انجام نمی دهند باید با یک سوم نیرو در محل کار حاضر 

شوند و در این میان کادر اداری شهرداری نیز مشمول یک سوم است.
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توکیو»میزبان«هیچ»میهمانی«نمیشود
کمیتــه بین المللــی المپیــک حضور 
همراهان اضافه یا همــان »میهمانان« در 
کاروان المپیکی کشورها را منع کرده است؛ 
این مسئله می تواند ترکیب کاروان ایران را 

هم دستخوش تغییرات اجباری کند.
 گروه ورزش: تاخت و تاز کرونا در جهان 
ادامــه دارد و همچنان مبنــا و دلیل همه 
تصمیم گیری هاست به خصوص تصمیماتی 
که آنی و یکباره اتخاذ می شوند و به خاطر 
نو بودن شــان چالش های جدیدی با خود 
بــه همراه دارند دقیقاً مانند رایی که اخیراً 
در کمیته بین المللی المپیک )IOC( مورد 
توجه و تاکید قرار گرفته و به این واســطه 
کمیتــه ملی المپیک ایــران را در رابطه با 
ترکیب اعزامی به توکیو و چگونگی چینش 
آن دچار کشمکش های داخلی کرده است.

 ادامــه پروســه »حــذف« در 
IOC دستورالعمل های المپیکی

بسیاری از رویدادهای ورزشی همچنان 
به خاطر فراگیری کرونا و تبعاتش در حال 
لغو یا جا به جایی هســتند، لغو مسابقات 
قهرمانی دانشــجویان جهان، موکول شدن 
مســابقات جام ملت های فوتسال به سال 
آینده میــادی، تعویق کلــی رقابت های 
فوتبال جوانان در آسیا و برگزاری با تاخیر 
رقابت های مرحله دوم انتخابی جام جهانی 
و جام ملت های فوتبال آســیا از جمله این 

موارد هستند.
با همه اینها کمیته بین المللی المپیک 
همچنــان بر برگــزاری بازی هــای معوقه 
المپیک توکیو در زمان پیش بینی شــده 
جدید تاکید دارد - که این به خاطر ماهیت 
متفاوت المپیک با دیگر رویدادهاست - اما 
به منظور کاهش خطرات احتمالی ناشی از 
ویروس کرونا مدام در حال به روز رســانی 
دســتورالعمل های جدید خــود برای این 
بازی ها و اباغ آن به کشــورهای شــرکت 

کننده است.
 IOC جدیدترین دستورالعملی که توسط
و در رابطــه با بازی های المپیک اباغ و در 
اختیــار کمیته ملی المپیک ایران هم قرار 
گرفته اســت بر »حذف« و کنار گذاشتن 

دسته ای دیگر از افراد تاکید کرده است.
 »میهمان« به توکیو نیاورید

»حــذف« همراهــان اضافه یــا همان 

»میهمانان« مهمترین مســئله قابل تامل 
در دســتورالعمل جدید کمیته بین المللی 
المپیک است که هفته گذشته برای ایران 

ارسال شد.
در واقع IOC که حدود سه هفته پیش در 
راستای تمهیدات کرونایی برای بازی های 
۲۰۲۰ توکیو برگزاری بدون تماشــاگر این 
بازی ها را به تصویب رســاند، این بار دامنه 
مقدمه چینی هایش برای برگزاری کم خطر 
المپیک را از ســکوی ورزشگاه ها به داخل 
کاروان کشــورها و ترکیب آنها گســترش 
داده تــا اینگونه نظــارت و مدیریت خود 
برای همزیســتی المپیک و کرونا در توکیو 

را گسترده تر و دقیق تر کند.
به طور حتم کنار گذاشتن افراد میهمان 
از المپیک به اجرای پروتکل های بهداشتی 
ویژه ایــن بازی ها کمــک می کند اگرچه 
عمل به آن مدیران ورزش کشورها را ملزم 
به تغییــرات اجباری در ترکیــب کاروان 
المپیکی کشورشــان می کنــد مانند ایران 
که مثل همیشه روی کارت ویژه میهمانان 
 و اســتفاده از آن برای اعزام های موردنظر

 حســاب زیادی باز کرده بود اما حاا باید 
قید آنها را بزند.

»مقامات«  شــامل  محدودیت   
نمی شود

IOC برای هــر دوره بازی های المپیک 
از مقامات کشــورهای مختلف برای ســفر 
بــه محل برگزاری این بازی ها و تماشــای 
از نزدیــک آن دعوت می کند. این مقامات 
رئیس جمهور و معاونانش، نخســت وزیر و 

البته وزیر ورزش را شامل می شوند.
دســتور العمل اخیر کمیته بین المللی 
المپیــک مبنی بر »حذف میهمانان« البته 
در برگیرنده مقامات نمی شــود. در واقع به 
خاطر اهمیــت المپیک و فراگیر بودن آن، 
IOC حضور مقامات کشــورها در توکیو را 
محدود نکرده اســت مگر اینکه بعد از این 

تصمیم جدیدی در این زمینه اتخاذ کند.

با حساب  کاروان  ترکیب   غربال 
»دو دوتا، چهارتا«

المپیــک رویداد بی نظیری اســت که 
تماشای از نزدیک آن آرزوی خیلی هاست. 
ایــن آرزو در ادوار مختلــف المپیک برای 
خیلی ها برآورده شد بدون اینکه ورزشکار 
و مربی باشــند یا جزو کادر سرپرســتی و 
مدیریتــی کاروان یا مرتبط با فدراســیون 
اعزامــی و یا حتی بــدون عضویت در تیم 
خبری؛ این افراد به عنوان میهمان و همراه 
در ترکیب کاروان قرار می گرفتند و اینگونه 
تماشــاچی بزرگترین رویداد ورزش جهان 

می شدند.برای سی و دومین دوره بازی های 
المپیک اما خط قرمــز IOC مانع اعزام بی 
دلیل افراد یا همــان مدعوین و میهمانان 
می شود. به این واسطه کمیته ملی المپیک 
گرایش بیشتری به پیش رفتن با حساب و 
کتاب »دو دوتا، چهارتا« خواهد داشت تا در 
اجرای این دستورالعمل که منجر به ریزش 
ترکیــب کاروان می شــود، بتواند بهترین 
تصمیم را بگیرد و مهمترین و تاثیرگذارترین 

نفرات را در ترکیب داشته باشد.
این کمیته برای هر یک از ادوار بازی های 
المپیک بین ۵ تا ٨ کارت میهمان از طرف 
IOC در اختیار می گرفت. عاوه بر این کمیته 
بیــن المللی المپیک دو کارت ویژه و مجزا 
هم برای رئیس و دبیر کمیته ملی المپیک 
در نظر می گرفت که قابل اســتفاده برای 

نزدیک ترین همراهان آنها بود.
ویژگی این کارت ها محدود نبودن شان 
بود و اینکه قابلیت اســتفاده و دسترســی 
برای هر فرد مورد نظر کمیته ملی المپیک 
را داشــت. حاا امــا کمیته بیــن المللی 
المپیک به واسطه تصمیم تاکیدی جدیدش، 
کارت هایی با این امتیاز را برای هیچ کشوری 
صادر نخواهد کرد و همین مسئله دست و 
بــال کمیته را برای اعزام برخی افراد مورد 

نظر بسته است.

 وقتی »پول« گره گشا نیست
رویدادهای  با دیگــر  المپیــک  تفاوت 
آسیایی و جهانی ورزش همین جا مشخص 
می شود که برای حضور در آن نمی توان به 
هیچ راه و شیوه و رقم نجومی متوصل شد 
 IOC .تا قوانین برگزار کنندگانش را دور زد
اعام کرده از پذیرش افرادی که لزومی به 
حضورشان در توکیو نمی بیند یعنی همان 
میهمانــان ممانعت می کنــد و این یعنی 
محدودیت هایــی که در سیســتم ثبت نام 

هم اعمال خواهد کرد.
اینجاست که تصمیم گیری ها در رابطه 
بــا ترکیــب کاروان المپیــک و چینش و 
جانمایی آن تعیین کننده تر می شــود چرا 
که به دلیل در اختیار نداشــتن کارت های 
گره گشای همیشگی و در کل محدود شدن 
اعزام، دست و بال کادر سرپرستی در معرفی 
»همراهان مورد نیاز« بسته تر شده و کار به 

اهم و فی ااهم کشیده خواهد شد.
پیش بینی کلی بــرای چینش ترکیب 
کاروان اینگونه است که به ازای هر سهمیه، 
یــک همــراه - مربی یا سرپرســت- کنار 
ورزشــکار قرار بگیرد. در برخی رشته ها اما 
به خاطر شرایط خاص تیم و ورزشکارانش به 
جا به جایی هایی نیاز است و بعضاً در اختیار 
داشتن همراهان بیشتر.مسئله دیگر در مورد 
زمان اعزام تیم ها و ورزشکاران است؛ اعزام 
رشته های مختلف بر اساس برنامه بازی های 
توکیو در قالب دو گروه انجام می شود ضمن 
اینکه با توجه به اختاف ســاعت تهران و 
توکیو، ورزشکاران هر رشته پنج روز پیش از 
آغاز رقابت های شان عازم ژاپن خواهند شد.

حال آنکه وقتی رشته های گروه دوم از 
ایران به توکیو می رسند، برخی رشته های 
گروه اول مانند والیبال و بسکتبال هنوز در 
توکیو مستقر هستند. همین مسئله امکان 
استفاده »گردشــی« کارت ها را هم کمتر 
کرده اســت به خصوص بــا توجه به حجم 

باای کادر اینگونه رشته ها.
اینها مســائلی است که کادر سرپرستی 
کاروان المپیک باید در تصمیم گیری های 
آتی خود برای تعیین ترکیب اعزامی مورد 

توجه قرار دهد.

 
ورزشایران»فقرعلممدیریت«دارد 

عزیزیخادمبحرانفوتبالرابیشترمیکند؟

کارشناس فوتبال ایران با اشاره به عدم شناخت خود از ریاست فدراسیون 
فوتبال و انتصابات وی گفت: مدیریت نیاز به علم آکادمیک و ذات آن مدیر 

دارد اما در ورزش ایران »فقر علم مدیریت« داریم.
حسین کانی، درباره انتقادات اهالی فوتبال به انتصابات شهاب الدین عزیزی 
رئیس فدراسیون فوتبال گفت: من واقعاً نمی توانم درباره مجموعه ای که هیچ 

شناختی از آن ندارم اظهار نظر کنم.
کارشــناس فوتبال ایران افزود: قبل از حضور آقای عزیزی خادم در راس 
امور مدیریتی فدراسیون فوتبال هم گفتم که او را نمی شناسم. اان هم افرادی 
که در فدراســیون حاضر شده اند را نمی شناسم. البته اخبار این انتصابات را 
نیز پیگیری کامل نمی کنم اما اینکه متر و معیار این عزل و نصب ها مشخص 
باشد مردم فوتبالدوست ایران راحت تر می توانند آن را بپذیرند. باید بپذیریم 

فقر علم مدیریت در ورزش بخصوص فوتبال داریم.
وی تاکید کرد: نمی توان تجربه حضور در فوتبال و بازی کردن در مستطیل 
سبز را دلیلی بر مدیریت خوب دانست. قطعاً حضور در جایگاه های مهم که 

مردم به آن توجه ویژه دارند نیاز به علم آکادمی مدیریتی دارد.
پیشکســوت فوتبال ایران درباره حضور افرادی نظیر مجتبی خورشیدی 
در قامت سرپرســت تیم ملی بزرگســاان یادآور شــد: من ایشــان را هم 
نمی شناســم. سرپرستی یک تیم مسئولیت های سنگین و ویژه ای دارد. پل 
 ارتباطی بین بازیکن و مربی و مدیر است. چتر حمایتی یک تیم با سرپرست

 بطور کامل پهن می شود.
او راجع به شروع رقابت های لیگ قهرمانان ۲۰۲۱ آسیا تاکید کرد: بازی در 
آسیا قطعاً سخت تر از رقابت های داخلی خواهد بود. من فکر می کنم تیم های 
ایرانی با توجه به محدودیت جذب بازیکن خارجی، شرایط متفاوتی را نسبت 
به گذشته خواهند داشت. من خودم با توجه به توان بازیکنان تیم هایی نظیر 
پرسپولیس، استقال و فواد و تراکتور امیدوار به خلق بهترین نتایج هستم.

کانی گفت: اینکه در داخل خاک خودمان به دلیل محدودیت های کرونایی 
و کج ســلیقگی AFC بازی نمی کنیم اتفاق خوبی نیست اما باز هم مطمئن 

هستم نمایندگانی را در مرحله حذفی لیگ قهرمانان آسیا خواهیم داشت.
وی درباره برنامه تیم ملی ایران در ادامه رقابت های مرحله مقدماتی جام 
جهانی ۲۰۲۲ قطر خاطرنشان کرد: راهی که با آقای ویلموتس رفتیم کار را 
برای ما سخت کرد. من فکر می کنم در دور برگشت چاره ای جز تمرکز روی 
برد نداریم. حیف است قاره آسیا تیمی مثل ایران را به عنوان نماینده در جام 

جهانی نداشته باشد.

فوتبال ایــران بعد از گذشــت ۴۰ روز از انتخابات 
فدراســیون و روی کار آمــدن تیــم مدیریت جدید، 
همچنان در گیرودار مشکات گذشته و تصمیمات بعضا 
شائبه برانگیز از سوی رئیس جدید این فدراسیون است.

۴۰ روز از روی کار آمــدن تیــم مدیریتــی جدید 
و در راس آن هــا شــهاب الدین عزیــزی خــادم بــه 
عنــوان رییس فدراســیون فوتبال می گــذرد. رئیس 
 جدیــد و مدیــران همراهــش در شــرایطی وارد این

 فدراسیون شــده اند که تقریبا در هر بخشی، می توان 
چندین مشــکل کوچک و بــزرگ را یافت اما عاوه بر 
رسیدگی به این امور، مسائل و مشکات دیگری هم به 

طور روزانه خبرساز می شود.
در این گزارش بــه اتفاقات کوچک و بزرگ در این 
فدراســیون و نحوه مدیریــت و تصمیمات تیم جدید 
فدراسیون فوتبال نگاهی خواهیم  داشت که می توان بر 
این اساس به یک دیدگاه اولیه نسبت به مدیران جدید 

فدراسیون فوتبال دست یافت.

CAS به AFC میزبانی بحرین و شکایت ایران از  
عزیزی خــادم و عاقه مندان بــه فوتبال در آخرین 
روزهای ســال گذشته، با شــوک بزرگی مواجه شدند. 
ســلب حق میزبانی تیم ملــی در انتخابی جام جهانی 
از ســوی کنفدراســیون فوتبال آســیا و برگزاری این 
مســابقات به صورت متمرکز در بحرین، موضوعی بود 
که مدیران فدراسیون و اهالی فوتبال را نسبت به آینده 

نگران می کند.
برگزاری مسابقات در بحرین یعنی دشوارتر شدن کار 
تیم ملی و احتمال از دســت رفتن جام جهانی ۲۰۲۲ 
قطر که ضررهای مادی و معنوی بسیاری را برای فوتبال 
ایران به دنبال دارد و این موضوع به این معنی است که 
عزیزی خادم و همکارانش در دوره حاضر جام جهانی را 

تجربه نخواهند کرد.
در نتیجــه آن ها بعد از چندیــن مرحله نامه نگاری 
با کنفدراسیون فوتبال آســیا، اکنون به دادگاه داوری 

ورزش مراجعــه کرده اند تا قبل از برگزاری این رویداد، 
بتواننــد آخرین تاش های خود را بــرای پس گرفتن 
میزبانی انجام دهند یا از تکرار فاجعه برای مســابقات 

آینده جلوگیری کنند.

  آماده ســازی تیم ملی بــرای رقابت های 
انتخابی جام جهانی

همانطور که گفته شد، عاوه بر حضور در جام جهانی 
قطر، مســائل مالی و پاداش های فیفا از دیگر مواردی 
است که فدراســیون فوتبال روی آن حساب باز کرده 
اســت. به همین علت مهم ترین ماموریت عزیزی خادم 
و همکارانش در روزها و ماه های آینده آماده ســازی هر 

چه بهتر تیم ملی است.
عزیزی خادم در این مدت زمان کوتاه اقدامات موثری 
در جهت تدارک اردویی در کیش با آماده ســازی یک 
زمین تمرین مناسب، رزرو پرواز چارتر برای تیم ملی، 
اســتخدام دستارهای جدید برای اسکوچیچ، و ... انجام 
داده اســت اما مهم ترین موضوع تدارک بازی دوستانه 

اســت که در ماه های اخیر تیم ملی از این موضوع رنج 
برده است.

تیم ملی با عبور از این مرحله، می تواند ضرر و زیان ها 
ناشی از شکســت های تیم ملی در دوران ویلموتس را 
جبــران کند و در موقعیت بهتری برای مرحله ســوم 

انتخابی جام جهانی قرار گیرد.

  تغییر زیرساخت های فوتبال
از اولین اقدامات عزیزی خادم در فدراسیون فوتبال 
می توان به تعیین کارگروهی برای تغییر ساختار سازمان 
لیگ فوتبال اشاره کرد. رئیس جدید معتقد است ساختار 
فعلی جوابگوی فوتبال نیست و قصد دارد سازمان لیگ 
را از اداره فدراسیون فوتبال خارج و به باشگاه ها محول 
کند؛ مشــابه اتفاقی که در کشورهای اروپایی از جمله 

در انگلیس رخ می دهد.
در نتیجه تیم حقوقی و فنی برای این منظور تعیین 
شــده و باید دید این اتفــاق چه زمانی به واقعیت بدل 
می شــود و در عمل چه اتفاقی رخ می دهد و آیا تغییر 

آشکار و مثبی به وقوع خواهد پیوست.

  انتصاب های شائبه برانگیز
مهم تریــن انتقادات در ۴۰ روز گذشــته مربوط به 
انتصاب ها و مدیرانی اســت که عزیزی خادم آن ها را به 
عنوان همکاران خود برگزیده است. در واقع تا به حال 
اهالی فوتبال از انتخاب های رئیس جدید شــگفت زده 
شده اند و این موضوع تاحدودی فوتبالی ها را نگران کرده 
است. کما اینکه عزیزی خادم در مصاحبه اخیر خود به 
این موضوع اشاره کرده و واقف است که انتصاب هایش 
چندان راضی کننده نبوده اما او فعا دایل خود را برای 
هر انتخابی دارد و می گوید سعی کرده طیفی از مدیران 
را انتخاب کند که وزنه اقتصادی آن ها سنگین تر است.

با این حــال در حوزه ای مانند تیــم ملی فوتبال و 
انتخاب مجتبی خورشیدی به عنوان یک فرد ناشناخته 
در فوتبال، انتقادات پابرجاست و توضیحات عزیزی خادم 
هــم به انــدازه کافی راضی کننده نیســت و همچنان 

شایعات حول محور این انتخاب وجود دارد.
هنوز تغییــر و تحوات و انتصاب های عزیزی خادم 
کامل نشــده که او وعــده داده که رایزنی با چهره های 
فوتبالی از طریق میرشــاد ماجدی آغاز شده است. باید 
دید عملکرد عزیزی خــادم تا چه حد اهالی فوتبال را 

ترغیب به همکاری می کند.
 تا به حال عزیزی خادم به نواقص و ایرادهای مختلف 
و همین طور برنامه های خود برای سروســامان دادن به 
این اوضاع سخن گفته که در همین حین اشاراتی هم 
به مدیریت سابق شده که آن ها مسبب وضعیت موجود 
هســتند. اگر چه عامان و علت وضعیت کنونی فوتبال 
مشــخص اســت، اما انتظار می رود تیم جدید از جمله 
عزیزی خــادم که با علم به این وضعیت پای به عرصه 
گذاشــته اند، انرژی خود را روی بهبود اوضاع نابسامان 
فوتبال ایران منعطف کنند تا چهار سال بعد خودشان 
هم گرفتاری مشکلی نشوند که مدیران سابق را از صحنه 

فوتبال حذف کرد.

 حضور تراکتور در امارات با استقبال گرم حریف
تیم فوتبال تراکتور با اســتقبال گرم حریــف اماراتی اش در فرودگاه دوبی 

روبه رو شد.
 به نقل از رسانه رسمی باشگاه تراکتور، اعضای تیم در بدو ورود به فرودگاه 

دوبی، مورد استقبال مسووان باشگاه الشارجه امارات قرار گرفتند.
مسووان باشــگاه الشــارجه امارات ضمن خوش آمدگویی به اعضای تیم 
تراکتور، برای آن ها در رقابت های لیگ قهرمانان آسیا آرزوی موفقیت کردند.

کاروان تراکتور دیروز از تبریز به تهران آمد و صبح امروز)شنبه( با پروازی 
به فرودگاه دوبی و کشور امارات رسیدند.

تیم تراکتور در گروه B مســابقات لیگ قهرمانان آسیا با تیم های پاختاکور 
ازبکستان، الشارجه امارات و نیروی هوایی عراق هم گروه است.

 مشکل پرسپولیس برای سفر به هند حل شد
کاروان تیم فوتبال پرســپولیس با صدور مجوز پرواز برای حضور در مرحله 

گروهی لیگ قهرمانان آسیا امروز )شنبه( عازم هند می شود.
به نقل از باشــگاه پرسپولیس، ابراهیم شکوری معاون اجرایی باشگاه اظهار 
کرد: پس از پیگیری بی وقفه مدیریت باشــگاه، بااخره مشکل سفر به کشور 
هند حل شــد و مجوز پرواز به دســت مان رسید. بر همین اساس، عصر امروز 
)شــنبه( کاروان سرخپوشــان ایران به سمت شهر گوا حرکت خواهد کرد. در 
همین راستا، باید از وزارت امور خارجه و سفارت ایران در هند تقدیر و تشکر 
کرد زیرا با کمک آنها مشــکات از ســر راه برداشته شد و پرسپولیس مهیای 

سفر به کشور هند است.
ســخنگوی باشگاه پرســپولیس تاکید کرد: تاخیر در شروع سفر از کنترل 
باشگاه خارج بود اما به هر حال مشکل را با پیگیری دقیق و کامل، حل کردیم. 
با این حال امیدواریم مشــکات دیگری برای تیم پیش نیاید و سفر و اردوی 
خوبی را در هند داشته باشیم، هرچند نمی توان نسبت به این موضوع خوش بین 
بود. باتوجه به شــرایط فعلی مشخص است که بازیکنان، کادر فنی و مدیریت 

باشگاه در کشور هند، کار سختی را پیش رو دارند. 
شــکوری در نهایت گفت: از هواداران درخواست می کنیم حمایت از تیم را 
افزایش دهند تا در این سفر، بار دیگر اقتدار پرسپولیس ایران را به رخ رقبای 

آسیایی بکشیم.

 امید ابراهیمی در لیست استقال نیست
باوجود اتمام قرارداد امید ابراهیمی با ااهلی قطر، احتمال بازگشــت این 

بازیکن به استقال ضعیف است.
امید ابراهیمی هافبک ملی پوش و 33 ساله ای که در دو فصل گذشته برای 
ااهلی قطر به میدان رفت، قراردادش با این تیم به پایان رسید و برخی اخبار 
از قطر حکایت از عدم عاقه باشگاه قطری به تمدید قرارداد با این ملی پوش 
ایرانــی دارد.در حالی که برخی از گمانه زنی ها حکایت از بازگشــت احتمالی 
ابراهیمی به استقال دارد، اما خبرنگار مهر در این خصوص کسب اطاع کرد 
این آبی پوش سابق )حداقل تا امروز( گزینه بازگشت به این تیم نیست. تاکنون 
حتی صحبتی در خصوص بازگشت ابراهیمی به جمع آبی پوشان نشده و فرهاد 

مجیدی هم درخواستی در این راستا نداشته است.
آبی پوشــان در پست هافبک دفاعی بازیکنانی مثل مسعود ریگی و مهدی 
مهدی پــور را به عنوان نفرات اصلی دارند؛ و فرشــید اســماعیلی، داریوش 
شــجاعیان، آرش رضاوند و سینا خادم پور هم نفراتی هستند که قابلیت بازی 

در این پست را دارند.

 مورد عجیب بازیکن پرسپولیس برای رفتن به »هند«
مدافع تیم فوتبال پرســپولیس برای سوار شــدن به هواپیمای این تیم به 

مقصد کشور هند با مورد عجیبی روبرو شد.
 کاروان تیم فوتبال پرسپولیس در حالی ساعت ۱۰:۴۰ صبح امروز با پرواز 
چارتر خود راهی کشــور هند برای برگــزاری مرحله گروهی رقابت های لیگ 
قهرمانان ۲۰۲۱ آســیا می شود که تمام بازیکنان این تیم به همراه کادر فنی، 
پزشــکی و تدارکات حضور دارند.یحیی گل محمدی سرمربی پرسپولیس در 
حالی تمام بازیکنان خود را مسافر هند کرد که تکلیف حضور فرشاد فرجی در 
جمع هم تیمی هایش پای پرواز مشخص می شود.مدافع سرخپوشان که مبتا 
به ویروس کرونا شــده بود دو بازی گذشــته این تیم در لیگ برتر را از دست 
داد تا دوران قرنطینه خود را پشت سر بگذارد.جواب تست چهارشنبه گذشته 
فرجی بااخره منفی شد تا بلیت او در پرواز چارتر این تیم تهیه شود اما کادر 
پزشــکی سرخپوشان برای تایید حضور فرجی خواهان نمونه برداری مجدد از 
او شــد تا بار دیگر کرونای او مورد ارزیابی قرار بگیرد.همین امر موجب شد تا 
فرجی نتواند در جمع مســافران پرســپولیس قرار بگیرد و بلیت سفر او برای 
چند روز دیگر در نظر گرفته شده است.رقابت های گروه E لیگ قهرمانان آسیا 
با حضور تیم های فوتبال پرسپولیس، گوا هند، الوحده امارات و الریان قطر از 

۲۵ فروردین ماه در شهر گوا برگزار می شود.

 واکنش به ادعای واکسن زدن پرسپولیسی ها
شایعاتی درباره واکسن زدن بعضی تیم های لیگ برتری مطرح است.

 ســاکت الهامی سرمربی نساجی شب گذشته با غیرمستقیم درباره واکسن 
زدن بعضی از تیم ها از جمله پرســپولیس صحبت کرد. امروز دکترغامرضا 
نوروزی رئیس فدراسیون پزشکی در واکنش به ادعاهای مطرح شده می گوید: 
»این صحبتی است که متاسفانه بعضی ها بدون اطاع انجام می دهند. ما اگر 
به ورزشکاران پارالمپیکی هم واکسن زدیم به خاطر مکاتبه بین دو وزیر و در 
آن سطح بود. من به بازیکنان تاکید می کنم که در بازار خصوصی هم واکسن 
نزنند. از کجا مطمئن هستند واکسن کوید است؟! در بازار دارو متاسفانه داروی 

فیک و قابی زیاد است و ورزشکاران سرخورد واکسن نزنند.«

 یک ملت پشت تیم نکونام برای صعود
فواد در صورت برد می تواند چهارمین نماینده ایران در رقابت های گروهی 

لیگ قهرمانان آسیا باشد، بااترین رقابت در سطح آسیا.
 فواد ایران در فصل قبل با کسب رتبه سوم در لیگ برتر به عنوان چهارمین 
سهمیه فوتبال ایران به لیگ قهرمانان آسیا صعود کرد. ابتدا در خبرها آمده بود 
که قرار اســت فواد برابر الوحده امارات بازی کند اما از سوی ای اف سی اعام 
شد که فواد باید در دیدار پلی اف لیگ قهرمانان مقابل العین و شاگردان پدرو 
امانوئل به میدان برود.تاریخ و ورزشگاه برای دیدار پلی اف، روز ۱٨ فروردین در 
ورزشــگاه فواد آره نا اهواز اعام شــد که البته چندین بار تغییر کرد و پس از 
چندین تغییر ساعت، تاریخ و ورزشگاه، در نهایت مقرر شد که شاگردان نکونام 

۲۱ فروردین ماه در ورزشگاه ملز شهر ریاض به میدان بروند.
امروز فواد نماینده ایران است و قطعا برد و صعود دل یک ملت را شاد خواهد 
کرد تا چهارمین ســهمیه آسیایی ایران در لیگ قهرمانان آسیا ثبت شود و به 
دور گروهی راه پیدا کند. قرمزهای اهوازی در صورت برد در این دیدار باید در 
گروه چهارم با تیم های السد قطر، الوحدات اردن و النصر عربستان همگروه شود.

نکته جالب دیگر حضور داور ســریانکایی برای قضاوت این دیدار اســت،  
داوری که در دیدار انتخابی جام جهانی ۲۰۱٨ بین ایران و قطر با جواد نکونام 
برخورد داشــت و در نهایت این برخورد باعث درگیری شــدید و محرومیت 

سرمربی کنونی فواد شد.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پاک 7  
 | کد پستی 1۵۶۶7-۶۵3۵1
 |  تلفن و  نمابر : ۶28۰1 -    ۰21

   | سازمان آگهي ها: 883272۹۹
 | چاپ :نگار نقش 
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امام کاظم علیه السام :

رَجَبٌ شَهرٌ عَظیمٌ یضُاعِفُ الّ فیهِ 
الحَسَناتِ ویمَحُو فیهِ السَیئِاتِ، مَن 

صامَ یوَماً مِن رَجَبٍ تبَاعَدَت عَنهُ النّارُ 
مَسیرَةَ سَنَةٍ، ومَن صامَ ثاَثةََ أیَاّمٍ 

وَجَبَت لهَُ الجَنَةُ. 
رجب، ماه بزرگی است که خداوند، 

]پاداش[ نیکی ها را در آن، دو چندان 
و زشتی ها را در آن، محو می کند. هر 
کس یک روز از رجب را روزه بگیرد، 

آتش ]دوزخ[ به فاصلة یک سال راه از 
او دور می شود و هر کس سه روز را روزه 

بگیرد، بهشت برایش واجب می شود. 
کتاب من ا یحضره الفقیه: ج 2 ص ۹2 ح 1822

 دار                           241,3۰۰ 
یورو                          287,23۰ 
 پوند انگلیس             34۵,42۰
 درهم امارات               ۶8,28۰   
 لیر ترکیه                     32,۹۰۰
 سکه امامی           1۰7,۶۰۰,۰۰۰
 بهار آزادی          1۰۵,47۹,۰۰۰
 نیم سکه               ۶۶,۵۰۰,۰۰۰

 ربع سکه                42,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی             24,۰۰۰,۰۰۰
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 و 
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سلطان واکسن هم در راه است!؟

فناوری
 دانشمندان صفحات پاستیکی را با انرژی نور معلق کردند

پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدیدی توانستند صفحات پاستیکی را 
تنها با کمک انرژی حاصل از نور معلق نگه دارند. 

 University of(»به نقل از آی ای، پژوهشــگران »دانشــگاه پنســیلوانیا 
Pennsylvania( بــا به کار بردن انرژی حاصل از مجموعه ای LED در محفظه 
خالی، کاری کرده اند که دو صفحه پاستیکی کوچک فقط با استفاده از نور، 

شناور بمانند.
اگرچه دانشــمندان پیشــتر نیز از این پدیده فیزیکی برای شناور کردن 
هواپخش های نامرئی در ابزارهای ریزسیال استفاده کرده بودند، هرگز جسمی 
که به اندازه کافی برای برداشتن بزرگ باشد، جا به جا نشده بود. همین موضوع، 

این پژوهش را به یک موفقیت بزرگ تبدیل می کند.
پژوهشگران توانستند صفحاتی از جنس مایار)Mylar( را که قطر هر کدام 
به اندازه یک مداد بود، با کمک انرژی حاصل از نور معلق نگه دارند. این معلق 
شدن به خاطر انرژی حاصل از LED امکان پذیر شد که قسمت زیرین صفحات 
مایار را گرم نگه می دارند. این موضوع، انرژی ذرات هوای زیر پاســتیک را 

تامین می کند.
اگرچه ممکن است که این ایده کاما انتزاعی به نظر برسد اما شاید بتوان 
از این فناوری برای یادگیری بیشتر در مورد مزوسفر استفاده کرد. بررسی این 
ناحیه مرتفع از جو بسیار دشوار است زیرا نمی توانیم به آن دسترسی داشته 
باشیم. فشار موجود در جو مریخ، به مزوسفر زمین شباهت دارد و نشان می دهد 
که مطالعه مزوسفر می تواند به توسعه فناوری های مربوط به مریخ کمک کند.

پژوهشگران به یک مدل نظری نیز مجهز شده اند که می تواند نحوه رفتار 
صفحات گوناگون شناور در جو را شبیه سازی کند. پژوهشگران اکنون با استفاده 
از این فناوری ها در حال توسعه یک سامانه پرواز هستند که می تواند حسگرهای 

کوچک را با استفاده از این فناوری معلق مبتنی بر نور، درون مزوسفر ببرد.
این ایده هنوز در مراحل ابتدایی خود به سر می برد. به گفته پژوهشگران، 
بســیاری از چالش های هواشناسی وجود دارند که باید پیش از به کار بردن 

چنین فناوری هایی برطرف شوند.

 چراغی که آب دریا را آشامیدنی می کند!
یک نورگیر نمک زدا که توسط »هنری گلوگائو« طراحی شده است، یکی 
از نامزدهای نهایی جایزه »طراحی لکسوس ۲۰۲۱« است که با انرژی پاک و 

بدون هیچ هزینه ای، آب دریا را قابل شرب می کند. 
 به نقل از آی ای، یک طراح به نام »هنری گلوگائو« یک نورگیر سقفی به 
شکل یک چراغ سقفی ساخته است که هم روشنایی را برای مناطق فقیرنشین 
و بی بهره از برق فراهم می کند و هم می تواند آب آشــامیدنی رایگان را برای 

ساکنان فراهم کند.
این طرح، انرژی خورشید را در روز برای روشنایی خانه ها در شب ذخیره 

می کند و همچنین با تقطیر آب دریا می تواند آب آشامیدنی فراهم کند.
 Solar Desalination(»این طرح موسوم به »نورگیر نمک زدای خورشیدی
 Lexus Design Award« یکی از نامزدهای نهایی کســب جایــزه )Skylight
۲۰۲۱« اســت که کاماً منطبق با اصول طراحی و مهندسی برای آینده ای 
بهتر است. این نورگیر از ترکیبی از انرژی رایگان و فراوان خورشید و آب دریا 
برای ارائه خدمات اساسی به محله های فقیرنشین استفاده می کند و با انرژی 
پاک و بدون هزینه خورشید، هم روشنایی را به ارمغان می آورد و هم آب دریا 
را قابل شرب می کند. این نورگیر نمک زدای خورشیدی با تبخیر آب دریا از 
طریق انرژی خورشــید کار می کند. آب دریا در طول روز از طریق یک لوله 
به داخل این نورگیر کاســه ای شکل می رود و تابش خورشید این آب شور را 
تقطیر می کند و ســپس می توان از یک شیر که در پایین نورگیر تعبیه شده 

است، برای استخراج آب آشامیدنی استفاده کنند.
این نورگیر سپس در شب، از نمک به جا مانده از فرآیند تصفیه برای تولید 

بار الکتریکی و تأمین روشنایی استفاده می کند.
این طرح، ارزان، عملیاتی و کاربردی است که از منابع فراوان برای حل دو 

مشکل اساسی ساکنان محله های فقیرنشین استفاده می کند.
 Lexus Design Award این طرح یکی از شــش نامزد نهایی کسب جایزه
۲۰۲۱ اســت. »گلوگائو« رقابت سختی برای کسب این جایزه دارد، چرا که 
سایر طراحی ها نیز مانند یک سیستم خنک کننده مترو مبتنی بر سفال که 
از منبع باد تولید شــده توسط قطارها اســتفاده می کند و بی نهایت بار قابل 

استفاده است، قابل توجه هستند.

 به احتمــال ۶۰ درصد استارشــیپ SN1۰ با موفقیت فرود 
خواهد آمد

اســپیس ایکس)SpaceX( ایــن هفتــه بعد از آن کــه دو ماموریت قبلی 
استارشیپ ها به انفجار ختم شد آخرین نمونه از موشک های استارشیپ خود 

را آزمایش می کند. 
به نقل از ایندیپندنت، استارشیپ SN۱۰ که بر روی توانایی فرودش کار شده 
و آن را بهبود بخشیده اند از تاسیسات اسپیس ایکس در بوکاچیکا تگزاس به 
فضا خواهد رفت. ایان ماسک )Elon Musk( مدیرعامل اسپیس ایکس می گوید: 
ارتقــای توانایی فرود SN۱۰  بــه آن این امکان را می دهد که به احتمال ۶۰ 
 SNدرصد فرودی موفقیت آمیز داشته باشد. پرواز در ارتفاع زیاد موشک های ٨

و SN۹ موفقیت آمیز بود اما پایان سفر آن ها فاجعه بار شد.
هردوی این موشک ها نشان دادند که اسپیس ایکس می تواند موشک ها را 
تــا ارتفاعی بیش از ۱۰ کیلومتر باا بفرســتد پیش از آن که برای یک فرود 
آیرودینامیکی کنترل شــده تغییر جهت بدهند. هردوی آن ها مانور پیچیده 

چرخش برای فرود را انجام دادند اما هیچ کدام موفق به اتمام آن نشدند.
شرکت اسپیس ایکس پس از ماموریت SN۹ گفت: این آزمایش ها همگی 
برای بهبود دانسته های ما و توسعه ی سیستم حمل و نقل فضایی چندبار مصرف 
است که بتواند انسان ها و محموله ها را به سفرهای بین سیاره ای طوانی مدت 

ببرد و به انسان در بازگشت به ماه و سفر به مریخ و فراتر از آن کمک کند.
این آزمایش تنها دو هفته بعد از آزمایش استارشیپ SN۹  و کمتر از ۱۰ 

هفته پس از آزمایش استارشیپ  SN٨ انجام خواهد گرفت.
ایــن آزمایش ها زمانی ســرعت گرفت که ایان ماســک بــه کارمندان 
اســپیس ایکس گفت که توسعه ی فضاپیماهای مربوط به مریخ را در اولویت 
سایر ماموریت ها مثل استارلینک قرار دهند. این میلیاردر امیدوار است بتواند 
اولین انسان را در اوایل سال ۲۰۲۴ توسط موشک استارشیپ به مریخ بفرستد 
و همچنین امیدوار اســت بتواند با تولید انبوه در این صنعت راهی امن برای 

رفت آمد بین دو ســیاره ایجاد کند. اگر این آزمایش ها موفیت آمیز باشند و 
سرمایه کافی وجود داشته باشد اسپیس ایکس می تواند ساانه ۱۰۰ استارشیپ 
تولید کند و در طول دهه ی آینده نسل بعدی موشک ها را با هزاران موشک 
تشکیل دهد. ماسک بارها در مورد عاقه اش به سفر به مریخ صحبت کرده 
و همچنین دوســت دارد تا برای اطمینان از بقای بشــر یک جامعه در این 
سیاره ی سرخ تشکیل دهد. اسپیس ایکس هنوز تاریخ دقیق پرتاب SN۱۰ را 
اعام نکرده اســت اما آزمایش های قبلی به دایل جوی و موضوعاتی مربوط 

به سازمان هوانوردی فدرال به تاخیر افتاده بودند.
راه های منتهی به شــهر کمرون هنوز بســته نشــده اند زیرا پیش از آن 
اسپیس ایکس باید آزمایشی ثابت بر روی موتورهای رپتور موشکش انجام دهد.

به گفته ی »Nasa Space Flight« استارشــیپ SN۱۱ در حال ســاخته 
شدن است و ساخت این نمونه های اولیه حداقل تا SN۱٨  پیش خواهد رفت.

 آزمایش پوشش ضد میکروبی »بوئینگ« در فضا 
فضانوردان مستقر در ایستگاه فضایی بین المللی در حال آزمایش پوشش 
ضد میکروبی طراحی شــده توسط شــرکت »بوئینگ« هستند که می تواند 

باکتری ها و ویروس کرونا را از بین ببرد. 
 )ISS(به نقل از دیلی میل، فضانوردان حاضر در ایستگاه فضایی بین المللی 
در حال انجام آزمایشــاتی بر روی پوشش سطحی ضد میکروبی هستند که 
برای مقابله با باکتری ها و ویروس ها از جمله ویروس کرونا طراحی شده است.

این پوشــش که توسط شرکت »بوئینگ« و »دانشگاه کوئینزلند« ساخته 
شده، قبل از پرتاب بر روی اشیا یک هواگرد قرار می گیرد.

برای تقویت رشد میکروبی، فضانوردان تقریباً هر روز اشیا را لمس می کنند تا 
میکروب هایی را که به طور طبیعی روی پوست انسان وجود دارد به آنها منتقل 
کنند.این پوشش در ابتدا برای در امان ماندن فضانوردان از باکتری های میان 
سیاره ای طراحی شده بود اما فرمول آن پس از شیوع ویروس کرونا اصاح شد.

ایستگاه فضایی بین المللی مکانی است که دانشمندان در آن قادرند عملیاتی 
که انجام آن در زمین امکان پذیر نیست را به دلیل محیط ریزگرانش در آنجا 

به راحتی انجام دهند.
ناسا در بیانیه ای در این باره گفت: برخی از میکروب ها ویژگی ها را در جاذبه 
ریزگرانــش تغییر می دهند که این موضوع می تواند خطرات جدیدی را برای 
سامتی فضانوردان و سیستم های فضاپیما و همچنین امکان آلودگی را برای 

سایر اجرام سیاره ای ایجاد کند.
این آزمایشات«پوشــش ضــد میکروبی واکنش دهنده محیط زیســت 
 )Boeing Environment Responding Antimicrobial Coatings(»بوئینــگ
نام دارد و طی آن این شرکت چند شی موجود در هواپیما را که نیمی از آنها 

با پوشش و نیمی بدون پوشش بودند را به فضا ارسال کرد.
این اشــیا شــامل ســگک صندلی هواپیما، پارچه صندلی های هواپیما و 

کمربندهای ایمنی و قسمت هایی از دسته صندلی و یک میز کوچک است.
»مایک دانی«)Mike Delaney( مدیر ارشد ایمنی هوافضا بوئینگ گفت: 
در حالی که آزمایش در مدار و روی زمین ادامه دارد ما از نتایج اولیه ترکیب 

شیمیایی ضد میکروبی خوشحال هستیم.
در ابتدا این پوشش برای محافظت از فضانوردان در حین انجام مأموریت های 
فضایی ســاخته شد اما پس از شیوع ویروس کرونا محققان فرمول را اصاح 

کردند تا ویروس کووید-۱۹ را مورد هدف قرار دهد.
با این حال همانطور که انسان ها قصد رفتن به ماه و مریخ و سفر به سایر 
اجرام ســیاره ای با میکروارگانیسم های زمین را دارند، این پوشش می تواند از 

آسیب میکروبی سیستم های فضاپیما جلوگیری کند.
با استفاده از فرمول اصاح شده، این آزمایشات می تواند به آنها امکان استفاده 
از پوشش در کابین هواپیما، بخش های مراقبت های بهداشت، محیط های آماده 

سازی غذا، حمل و نقل عمومی و سایر مکان های عمومی را بدهد.
پروفســور »مایکل مونتیرو«)Michael Monteiro( از انستیتوی مهندسی 
زیستی و فناوری نانو در استرالیا گفت: پس از سال ها تاش و پیشرفت حال 
مشــاهده تحقیقات مان در فضا بسیار هیجان انگیز است. هدف اصلی توسعه 
پوشش ضد میکروبی، محافظت از ماموریت های فضایی بود. پس از شیوع این 
بیماری ما فرمول پوشش را اصاح کردیم تا اگر ویروس کووید-۱۹ در سطحی 

از زمین وجود داشته باشد، آن را نیز مورد هدف قرار دهیم.
از حاا تا اواســط سال ۲۰۲۱ ، فضانوردان تقریباً هر روز پوشش  مذکور 
را لمس خواهند کرد. چند ماه دیگر نیز نمونه ها برای ســنجش اثربخشی به 

زمین بازگردانده خواهند شد.

 ترکیباتی که بقای عمر افراد مبتا به سرطان پیشرفته کلیه 
را تضمین می کنند

پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدیدی دریافته اند که ترکیب برخی از 
داروها می تواند به بقای عمر افراد مبتا به بیماری پیشرفته کلیه کمک کند. 
به نقل از ســاینس دیلی، یکی از پژوهشــگران »موسســه ســرطان دانا 
فاربر«)Dana-Farber Cancer Institute( با گزارش فاز ســوم از یک آزمایش 
بالینی گفت: بیماران مبتا به سرطان پیشرفته کلیه که یک داروی هدفمند 
ترکیب شــده با عامل ایمنی درمانی را دریافت کردند، نسبت به بیمارانی که 
با داروی استاندارد تحت درمان قرار گرفته بودند، بقای طوانی تری داشتند.

در مقاله این پژوهش آمده است: میزان بقا نشان می دهد که یک مهارکننده 
ایمنــی به همراه یک داروی مهارکننده کینــاز، در درمان بیماران مبتا به 

»کارسینوم سلول کلیوی«)Renal cell carcinoma( پیشرفته، اهمیت دارد.
نتایج فاز سوم پژوهش نشان داد که ترکیب تشکیل شده از داروی موسوم 
به »لنواتینیب«)Lenvatinib( که مهارکننده کیناز است و پروتئین هایی را که 
در تشکیل رگ های خونی تامین کننده تومور نقش دارند، هدف قرار می دهد، 
با داروی موسوم به »پمبرولیزومب«)Pembrolizumab( که به سیستم ایمنی 
در حمله به سرطان کمک می کند، مزایای قابل توجهی دارد. گروه دیگری از 
 )Everolimus(»بیماران، ترکیبی از لنواتینیب و داروی موسوم به »اورولیمس

که پروتئین »mTOR« را هدف قرار می دهد، دریافت کردند.
داروی مورد مقایســه، »ســانی تینیب«)Sunitinib( بود که چندین کیناز 
را هدف قرار می دهد و درمان اســتانداردی برای بیماران مبتا به ســرطان 
پیشرفته کلیه محسوب می شود. گزینه های استاندارد مراقبت در حال حاضر 
درمان با مهارکننده ها را در بر می گیرد. ترکیب مهارکننده ها در مقایســه با 
سانی تینیب، نتایج بهتری را برای بیماران مبتا به سرطان پیشرفته کلیه به 

همراه داشته است.

اولین خودروی پرنده جهان که هم قادر است با سرعت ۱۶۰ کیلومتر در ساعت 
در ارتفاع سه کیلومتری از سطح زمین پرواز کند و هم می توان آن را در جاده و 

بزرگراه راند، از اداره هوانوردی فدرال آمریکا)FAA( مجوز گرفت. 
 به نقل از دیلی میل، رویای رســیدن به خودروهای پرنده یک گام دیگر به 
واقعیت نزدیک شد، چرا که اداره هوانوردی فدرال آمریکا)FAA( به یک هوانورد 
هیبریدی که می تواند با ســرعت ۱۶۰ کیلومتر در ســاعت در ارتفاع زیاد پرواز 

کند، مجوز داده است.
شرکت »ترافوجیا«)Terrafugia( گواهینامه پرواز خودروی پرنده خود موسوم 
به »ترافوجیا ترنزیشن«)Terrafugia Transition( را از FAA دریافت کرده است تا 

چراغ سبزی برای پرواز آن باشد.
یک نسخه با قابلیت پرواز از این خودروی پرنده در حال حاضر در دسترس 
خلبانان و مدارس آموزش خلبانی اســت، اگر چه حدود یک ســال دیگر طول 
می کشد تا برای استفاده عمومی مجوز بگیرد، چرا که هنوز باید استانداردهای 

ایمنی را اخذ کند.

راننده-خلبان هــای این خودروی پرنــده می توانند در کمتر از یک دقیقه از 
حالت پرواز به حالت رانندگی دربیایند و این خودروی پرنده را در فرودگاه های 
کوچک یا بزرگراه ها فرود بیاورند. شــرکت سازنده امیدوار است که مجوز تولید 

این خودروی پرنده با ظرفیت دو سرنشین را برای سال ۲۰۲۲ دریافت کند.
گفتنی است که عاقه مندان به نشستن پشت این خودروی پرنده هم گواهینامه 
رانندگی و هم به گواهینامه خلبانی احتیاج دارند. این شــرکت چینی به شدت 
به تحویل این خودروی پرنده با بال های جمع شونده که هم می تواند در جاده ها 

رانده شود و هم در آسمان پرواز کند، خوشبین است.
ابتدا نوید داده شــد که این خودروی پرنده در سال ۲۰۱۵ آماده خواهد شد 
اما سپس تا ۲۰۱٨ و بعد تا ۲۰۱۹ به تعویق افتاد و اکنون اعام شده است که 

برای سال ۲۰۲۲ آماده فروش خواهد بود.
»کوین کولبرن« مدیر »ترافوجیا« تاش های طاقت فرســای تیمش را طی 
این یک ســال شیوع بیماری کووید-۱۹ ستود. وی گفت: تیم ما متمرکز باقی 
ماند، سیستم کیفی ما را بهبود بخشید، جنبه های مهم طراحی را تکمیل کرد، 
خودروی پرنده را ســاخت، ٨۰ روز آزمایش پرواز را انجام داد، ۱۵۰ ســند فنی 

تحویل داد و ممیزی FAA را با موفقیت پشت سر گذاشت.
این خودروی پرنده مجهز به یک موتور ۱۰۰ اسب بخاری با حداکثر سرعت 
پرواز ۱۶۰ کیلومتر در ســاعت و برد حدود ۶۵۰ کیلومتر در هر پرواز در ارتفاع 
سه کیلومتری است. موتور پروازی این خودروی پرنده را می توان با بنزین سوپر 
یا ســوخت ۱۰۰LL هواپیما پر کرد، در حالی که موتور حالت رانندگی آن یک 
موتور هیبرید-الکتریکی است. از ویژگی های دیگر آن می توان به ترمزهای دیسکی 
هیدرولیک در هر چهار چرخ، اتاق از جنس فیبر کربن سخت و یک چتر اشاره کرد.

وزن این وسیله نقلیه تقریباً ۵۹۰ کیلوگرم و طول بال آن حدود هشت متر 
است. همانطور که گفته شد بال های این خودروی پرنده قابلیت جمع شدن دارند 

تا امکان رانندگی در جاده و نگهداری آسان در پارکینگ برای آن فراهم شود.

اولینمجوزپروازبراییکخودرویپرندهصادرشد

ابداعکافرباتیکباالهامازرفتارکرمها

دانشــمندان در نظریه جدیدی مطرح کرده اند که ستاره های دنباله داری که 
توسط میدان گرانشی سیاره ی مشتری از مدار خارج شده اند، احتماا عامل انقراض 
دایناسورها بوده اند.   به نقل از فیز، برخورد یک جرم آسمانی با زمین که ۶۶ میلیون 

سال پیش اتفاق افتاد، تاریخ را برای همیشه تغییر داد.
چیکشــلوب)Chicxulub( که یک جرم آسمانی است پس از برخورد به زمین 
دهانه ای در نزدیکی ســواحل مکزیک از خود برجای گذاشت. قطر این دهانه ۹3 

مایل)۱۵۰ کیلومتر( و عمق آن ۱۲ مایل)۲۰ کیلومتر( است.
تاثیر فاجعه بار این برخورد باعث انقراض ناگهانی و بزرگ دایناســورها شــد و 
عاوه بر آن باعث از بین رفتن سه چهارم گونه های گیاهی و حیوانی روی زمین 
شد. اما سوال اینجاست: منشا این سیارک یا ستاره ی دنباله دار چه بوده و چرا به 

زمین برخورد کرده است؟
 Harvard(اکنون دو محقق از مرکز اخترفیزیک دانشگاه هاروارد و اسمیتسونیان

Smithsonian &( معتقدند که پاسخ این سوال را یافته اند.
ســراج و لوئب با استفاده از تجزیه و تحلیل های آماری و شبیه سازی گرانش 
محاســبه کردند که بخش مهمی از ستاره های دنباله دار با دوره ی تناوب طوانی 
از ابر اورت)Oort cloud( که کره ای یخی اســت و از بقایای سیارات تشکیل شده 
و در لبه ی بیرونی منظومه ی شمسی قرار گرفته نشات می گیرند. این ستاره های 

دنباله دار می توانند توسط میدان گرانشی سیاره ی مشتری از مدار خارج شوند.
ســراج که در حال تحصیل در مقطع کارشناسی و کارشناسی ارشد در رشته 
اخترفیزیک است می گوید: »مشتری« که عظیم ترین سیاره ی منظومه ی شمسی 
است ستاره های دنباله دار را به سمت مدار پرتاب می کند و باعث می شود به شدت 
به خورشــید نزدیک شــوند. در طی گذر نزدیک از کنار خورشید این ستاره های 
دنباله دار که به آن ها سانگریزر)sungrazers()آفتاب گیر( نیز گفته می شود نیروی 
جذر و مدی بسیار قوی را تجربه می کنند که باعث می شود این اجرام قطعه قطعه 
شده و قطعات آن ها مثل گلوله به اطراف پرتاب شود. سراج می گوید در طول گذر 
از کنار خورشید ستاره های دنباله داری که به خورشید نزدیک ترند کشش گرانشی 

بیشتری را تجربه می کنند، نیروی جذر و مدی در سراسر جرم پخش می شود و 
پدیده ی اختال جذرومدی)tidal disruption event( اتفاق می افتد که باعث تکه 
تکه شدن اجرام می شود. قطعات این اجرام در راه بازگشت به سمت »ابر اورت« 
ممکن است با زمین برخورد کنند. بر طبق نظریه ی سراج و لوئب احتمال برخورد 
ستاره های  دنباله دار با تناوب طوانی به زمین ۱۰ برابر بیشتر می شود و همچنین 

۲۰ درصد این نوع ستاره های دنباله دار تبدیل به »سانگریزر« خواهند شد.
این دو محقق می گویند که نظریه جدید آن ها شــامل سن چیکشلوب ها نیز 
می شود و توضیحات رضایت بخشی در مورد منشا آن ها و سایر اجرامی که به زمین 
برخورد می کنند ارائه می دهد. لوئب می گوید: مقاله ی ما مبنایی برای توضیح علت 
وقوع این اتفاق ارائه می کند. در حقیقت ما می گوییم که اگر جرمی را که در نزدیکی 
خورشید قرار دارد خرد کنید احتمال برخورد آن به زمین باا می رود و می تواند 

برخوردی ایجاد کند مانند آن که باعث انقراض دایناسورها شد.
شواهد موجود در دهانه ی چیکشلوب  حاکی از آن است که مواد تشکیل دهنده ی 
این سنگ کندریت کربن دار بوده است. نظریه سراج و لوئب شاید بتواند علت این 

ترکیب غیرعادی را توضیح دهد.

دانشمندانسرانجامعلتانقراضدایناسورهارافهمیدند

دانشــمندان اصولی را که در کرم ها مشاهده کردند، روی کاف های رباتیک 
کوچک متشکل از »ذرات فعال هوشمند« اعمال کردند. 

 به نقل از آی ای، محققان موسســه فناوری »جورجیــا« ربات هایی را ابداع 
کرده انــد که رفتار جمع گلوله ای کرم های ســیاه را تقلید می کند و می تواند به 
فناوری رباتیک کمک کند تا ربات های انبوهی را که یک کار پیچیده را به شکل 

گروهی انجام می دهند، بسازند.
یک مطالعه جدید توسط دانشمندان موسسه فناوری »جورجیا« توضیح می دهد 
که چگونه کرم ها به طور خودکار ســازماندهی می شوند تا مانند یک ماده فعال 
درهم تنیده عمل کنند. محققان رفتارهای شگفت آور جمعی این کاف های کرمی 
را روی ربات های ساده اعمال کردند و آنها را قادر به تکامل حرکتی خود کردند.

کرم های سیاه به ایجاد »کاف های کرمی«)worm blobs( که مانند یک جرم 
مایع و تغییر شکل دهنده است، مشهور هستند که شبیه به یک موجود از یک 
سیاره دیگر است.محققان دریافتند که تشکیل این کاف ها به صورت جمعی از 
کرم هــا به صورت فردی در برابر تهدیداتی مانند گرمای بیش از حد و خشــک 

شدن محافظت می کند.
»ســعد باما« استادیار دانشکده شیمی و مهندسی زیست مولکولی موسسه 

فنــاوری جورجیا می گوید: ما اکنون از طریــق مدل های ریاضی و آزمایش های 
بیولوژیکی نشــان داده ایم که تشــکیل این کاف ها نوعی تصمیم گیری جمعی 
اســت که این کرم ها را قادر می ســازد تا در برابر خشک شدن مقاومت کنند و 

بیشتر زنده بمانند.
وی افزود: ما همچنین نشان دادیم که آنها می توانند با هم حرکت کنند. این 
یک رفتار جمعی است که در موجودات دیگری که در مقیاس کان می شناسیم، 

دیده نشده است. 
محققان دریافتند که کرم ها به منظور دستیابی به این حالت کافی، در هم 
می تنند و به نوعی خود را به هم می بافند که این کار به آنها امکان می دهد وظایفی 
را که یک کرم تنها قادر به انجام آنها نیست، به صورت دسته جمعی انجام دهند.

دانشمندان موسسه فناوری جورجیا اصولی را که در این کرم ها مشاهده کردند، 
روی کاف های رباتیک کوچک متشکل از »ذرات فعال هوشمند« مشتمل بر شش 

ربات چاپ سه بعدی شده با دو بازو و دو حسگر نوری اعمال کردند.
یک محفظه مشبک و پایه ها به ذرات فعال هوشمند اجازه داد تا مانند کرم ها 
در هم پیچیده شوند و به محققان اجازه داد تا چندین رفتار و حرکت جمعی را 

در آنها آزمایش کنند.
»یاسمین اوزکان-آیدین« از محققان این مطالعه گفت: ربات ها بسته به شدت 
نور، سعی می کنند از نور دور شوند. آنها رفتاری فوری انجام می دهند که شبیه 

همان چیزی است که ما در کرم ها مشاهده کردیم.
وی خاطرنشان کرد که هیچ ارتباطی بین این ربات ها وجود ندارد و گفت: هر 
ربات در حال انجام کارهای خود به صورت غیرمتمرکز است و ما فقط با استفاده 
از فعل و انفعاات مکانیکی و جاذبه ای که هر ربات نســبت به شدت نور داشت، 

توانستیم ایم کاف رباتیک را کنترل کنیم.
ایــن مطالعه نمونــه جدیدی از چگونگی الهام گرفتــن از دنیای طبیعی در 
صنعت رباتیک اســت و همچنین ویترین دیگری از روش هایی است که ممکن 
است روزی از دسته ربات ها برای مقابله با مشکات در دنیای واقعی با بهره وری 

بیشتر انرژی استفاده شود.


